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1. Päewakorra J u h a t a j a J. T õ -
wastuwõtmine, n i s s o n : Awan Riigi

kogu koosoleku. Päe
wakord on Riigikogu liigetele kätte saa
detud; muutmise ettepanekuid ei ole, loen 
päewakorra wastuwõetuks. 

Teadaande ettekandmiseks on sõna 
sekretääril. 

2. Teadaandmine S e k r e t ä ä r J. 
küsimise kohta, W a i n : Rkl. Jürna 
millele käiku ei küsimisele 20. juunist 

ole antud. 1924 a. ei ole Riigi
kogu juhatus käiku 

andnud kodukorra § 95 põhjal. 

3. Kommisjonide J u h a t a j a J. T Õ -
täiendawad wa- n i s s o n : Rkl. Woi-

limised. man'i poolt on ettepa
nek Eesti sotsiaalde

mokraatliku tööliste partei Riigikogu 
rühma nimel walida rahaasjanduse kom
misjoni M. Jansoni asemele M. Martna, 
ja teiseks — piirituse ning alkoholiliste 
jookide müügiseaduse kommisjoni walida 
E. Peterson'i asemele M. Martna. 

Panen ettepaneku kommisjonide wiisi 
hääletamisele. Esimeseks tuleb hääleta
misele ettepanek, walida rahaasjanduse 
kommisjoni rkl. Janson'! asemele rkl. 
Martna. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a m u s e g a on rkl. M a r t n a 
w a l i t u d . Teiseks tuleb hääletamisele 
ettepanek, walida piirituse ning alkoholi-
liste jookide müügiseaduse kommisjoni 
rkl. PetersonM asemele rkl. Martna. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on r k l . M a r t n a w a l i t u d . 

4. Riigi 1924 a. K. W i r m a (sd): 
kulude Iisaeel- Mina teen ettepaneku 
arwe nr. 1 — asuda käesolewa sea-
K. Wirma ja duse arutamisele otse-
T. Kalbus'e kohe, ilma kommisjoni 
ettepanek. andmata. Lugu 011 nii, 

nagu rkl.-d seda sele
tuskirjast näha wõiwad, et siin on tege
mist põhimõttelise küsimusega, kas anda 
Asutawa Kogu protokollide trükkimiseks 
krediite, nii et nende trükkimist edasi 
jätkata, kuna nad nüüd trükiwalmis on, 
wõi seda tööd krediitide puudusel seisma 
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panna. See krediidinõudmine ei suurenda 
1924 a. riigi eelarwe üldsummat, seda on 
ka wastawalt seadusest näha, nii et siin 
oleks tegemist ainult põhimõttelise küsi
musega, mida Riigikogu koosolekul otse
kohe wõib otsustada, ilma et kommisjoni 
andmisega asja pikemaks wenitada. Nagu 
juba ütlesin, teen ettepaneku seda seadust 
otsekohe I lugemisele wõtta. 

J u h a t a j a J. Tõn i s son: (Hää l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. Wirnna: See seadus 
on sisuliselt tingitud sellest, et Riigikogu 
eelarwe seati kokku selles püüdes, et wõi
malikult palju kokku hoida. Siis ei olnud 
aga ette näha, et Riigikogu ja Asutawa 
Kogu protokollide trükiwalmis seadmi
sega nõnda pea walmis saadakse. Praegu 
on aga selles töös niipalju edasi jõutud, 
nimelt mitmesuguste lihtsustamiste tõttu 
tööd palju rohkem ära tehtud, kui seda 
esialgu arwata wõis. Riigikogu poolt 
määrati juba 1923 aastal selle töö lõpule-
wiimiseks krediit, ja otsustati põhimõtte-* 
likult küsimus, aga et selle tööga mitte nii 
ruttu edasi ei jõutud, siis jäi see krediit 
tarwitamata. Nüüd on aga, nagu ma juba 
tähendasin, tööga edasi jõutud ja oleks 
soowitaw, et töö mitte seisma ei jääks 
krediidi puudumise tõttu. Sellepärast 
teen ettepaneku käesolew seadus I luge
misel wastu wõtta. 

J u h a t a j a J. Tõn i s son: (Hää l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on_ s e a d u s I l u g e m i s e l w a s t u 
w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. Wirma: Teen ette
paneku wõtta see seadus II lugemisele 
ilma kolmepäewalise tähtajata I ja II luge
mise wahel. 

J u h a t a j a J. Tõn i s son: ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

5. Riigikohtunik Et Riigikohtu esitis 
Tõnis Wares'e Riigikogu liigetele pal-
ametist wabas- jundatult kätte on saa-
tamine — Riigi- - detud, siis mina teda 

kohtu esitis. enam ette ei kanna.*) 
Riigikogu juhatuse 

poolt on ettepanek: „Riigikogu otsustab 
wabastada riigikohtuniku ametist Tõnis 
Wares'!, arwates 26. juulist 1924 a. — 

*) Waata lisa. 

wastawalt tema ämetistlahkumise pal
wete." ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Järgneb päewakorra 4. punkt: rkl. 
Junia küsimine Wabariigi Walitsusele 
laenusaamise tingimustest Inglismaalt. 

Et rkl. Jürna kohal ei ole, siis jääb see 
küsimine wahele. 

6. Läbirääkimised A. A n d e r k o p p 
riigi praegusema- (töer.): Austatud Rii-
jandusliku seisu- gikogu liikmed! Kui 

korra kohta. meie praegu tahame 
lähemalt waadelda 

meie riigi majanduslikku olukorda ja neid 
sammusid, mida Wabariigi Walitsus on 
astunud, praeguse olukorra edasiwiimi-
seks ning ühes sellega küsida, missugu
sed on need teed ja sihid, kuhu poole meie 
enda majanduslikus arenemises praegus
tel olukordadel peame minema, siis ei saa 
meie ühest küsimusest mitte mööda, ja 
see on: ära määrata neid aluseid, mis
suguses sihis peaks liikuma meie üldise 
rahwa- ja riigimajanduse tagawarade ka
sutamine. 

Waewalt on selle üle meie kodumaal 
waieldud, et meie kõik oma majandus
likud tagawarad peaksime paigutama tea-
tawate põhimõtete järele. Ja siin tohiks 
olla kaks põhimõtet täiesti mõõduand-
wad. Esiteks peaks niisuguste taga
warade ja rahwa rikkuse paigutamine 
ettewõtetesse sündima nõndawiisi, et 
tema wõimalikult rohkem1 tagajärgi an
naks, teiste sõnadega, et see paigutamine 
kõige produktiiwsem: nii riigi- kui ka rah-
wamajandusele oleks. Teisest küljest 
tuleb kahtlemata nõuda, et niisuguste ta
gawarade paigutamisel sarnast teed käi
dakse, mis kindlustuse annab, et need ta
gawarad, olgu meie riigi ja rahwa seisu
kord missugune tahes, missugused tuuled 
ka üle Eesti rahwa tulewikus ei puhuks, 
iial meie rahwale kaduma ei läheks, waid 
meie rahwa tulewiku kindlustamiseks 
jääks. Niisugune arusaamine, austatud 
Riigikogu liikmed, on meie kodumaal wa-
litsenud juba siis, kui meie weel oma ise
seiswa riigi loomise juurde mitte ei wõi
nud asuda. Mina tuletaksin meelde seda 
aega, kus Eesti rahwas wõimaluse sai 
oma esitajaid Wene riigi seadusandlikku 
kotta — Wene riigiduumasse — saata. 
Juba sel ajal tõusis mõte üles, kuidas meie 
rahwuslikku kapitaali kasutada. Seal
juures tekkis kawatsus, mis küllalt sel-
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gesti iseloomustas seda, missuguses sihis 
meie enda rahwuslikku kapitaali kasu
tama peame. Wististi on üksikutel Riigi
kogu liigetel weel meeles mõte, mis sel 
ajal üles tõsteti ja nimelt, et Eesti rahwale 
wäljaspoolt teatud esitust, mida kodumaal 
wõimalik luua ei olnud, ellu kutsuda, wäl
jaspool kodumaa piire. Tuletame weel 
meelde kas wõi ühte nendest, nimelt ka-
watsust, ehitada Peeterburi Eesti rah
wale isesugust paleed, kus juhtijaiks 
wõiksid olla alati need riigiwolikogu liik
med, keda Eesti rahwas sinna saadab, kus 
siis alati kodumaa inimesed endid koon
dada oleks saanud. Loomulik oli, -et olgu 
mis on ja sündigu mis sünnib, et meie 
Wene riigiwolikogusse rahwaesituse 
saaksime ja siis oleks meil ka oma polii
tiline keskkoht olnud. See mõte rahwus-
liku kapitaali paigutamise üle on rända-
nud edasi nendest aegadest ka nüüdse
tesse päewadesse, kus Eesti rahwas ise
seiswalt oma elu on elama hakanud. Ma 
tuletaksin meelde ühe endise Walitsuse 
juhi kõnet paari kolme aasta eest riigi 
eelarwe arutamisel, kus tema ära näidata 
tahtis neid aluseid, ehk neid rekwisiite, 
mida iga rahwas, kes iseseiswalt elada 
tahab, endale peab muretsema, et paigu
tada oma waimust elu teatud roobastesse, 
mis kaduma ei lähe ja ühes sellega 
oma majanduslikku jõukust koguda, et 
see kindlaks pandiks wõiks olla ja et 
ükski tuul ega ükski õnnetus, mis rahwa 
saatuse peäle tuleb, neid mitte nii ker
gesti käest wõtta ei saaks. Missugused 
oleksid üldistes joontes need alused, kuhu 
meie rahwuslik kapitaal ennast paigu
tama peaks? Meie rühmal on au olnud 
Riigikogule ette kanda oma seisukohta 
selles asjas lähemalt enne ja üksikasjali
semalt käesolewa aasta eelarwe aruta
mise puhul. Mina lubaksin endale mär
kida ära weel üksikud jooned nendest, et 
sellel alusel praeguse olukorra kohta, 
praeguste wäljawaadete kohta selgusele 
jõuda. Meie wõime waielda mitme küsi
muse juures wäga palju, aga et suurem 
osa meie kodumaa arenemisest lähemal 
ajal ikka põllumajanduse peale seisma 
jääb, sellest möödapääsemist ei ole. Sel
lepärast on loomulik, et põllumajanduse 
kultuuri meie wõimalust mööda peame 
katsuma iklka rohkem1 ja rohkem kapi
taali paigutada. Kui praegu waadata meie 
asunikkude elu näitena, siis silmame seal, 
et mõnelgi pool on wäga tarwilikud orga
nisatsioonid tuntawalt weel lonkamas, 
mis wõimaluse . annab inimestele korral

dada omal jõul oma majapidamist, et nad 
wõiksid maksimumi kätte saada, ja kui 
mitte maksimumi, siis wähemalt seda, 
mis nemad oma maapinnas, karjas jne. 
wõiksid saada. Peapuudusena paistab 
igalpool üks seesama olema. Seal, kus on 
korraldus olemas, kus on agarad inimesed 
eesotsas, on asi paigast nihkunud. Kus 
aga algatajad inimesed puuduwad, kus 
ühiselt käsa kokiku ei lööda, seal on olu
kord iseenesest palju raskem. Sarnast 
nähtust näeme meie praegu ka oma pä-
riskohaomanikkude juures. Nendes ring
kondades ja seltsides, kus eestwedajad 
on, kus teatud asutuste ja seltside näol 
töötatakse, on põllukultuuri intensiiwse-
maks tõstmine ja tarwilikkude korral
duste loomine palju suuremate ja hoogsa
mate sammudega edasi läinud, kui seal, 
kus mitte niisuguseid eestwedajaid ei ole. 
Kahjuks peab ütlema, et üksikud need, 
kelle kohuseks on pandud ja kes on sea
tud selleks, et sarnast eestwedamise tööd 
teha, on õige wildakale alusele läinud. 
Mina sain alles mõne päewa eest üksik
asjalisemaid teateid, — ma ei tahaks 
praegu nende juures pikemalt peatada, 
waid neist wõib rääkida siis, kui wastaw 
asi kõne alla tuleb, — et meie praegused 
põllumajanduse instruktorid, kelle üles
anne on just meie põllumajanduses abiks 
olla, on mitmel pool, wäga tuntawalt mit
mel pool poliitilisesse teenistusse astunud 
sellest ajast ja sellest tasust, mida nad 
saawad ka osalt riigi käest. (J. S o o t s , 
põl.: R i n g k o n n a w a l i t s e j a d a j a 
w a d p o l i i t i k a t . ) Mina räägin in
struktoritest, härra Soots. Wõib olla, et 
Teie ka mõne instruktori ringkonnawa-
litsejaks olete pannud, seda ma ei tea. 

Teine sarnane ala, millest meie mitte 
mööda ei saa oma rahwusliku kapitaali 
paigutamisel, on kahtlemata kõigepealt 
meie raudteed. See küsimus on elawaks 
kõneaineks olnud, austatud Riigikogu liik
med, meie ringkondades pikemat aega ja 
on ka nüüd elawaks kõneaineks saanud, 
kui Pärnu-Antsla raudteeliin kõne all on 
olnud. Iseenesest on selge, et niisugune 
ülesehitamine majanduslikult mitte üksi ei 
anna puhtliikumise abinõusid, waid tema 
tõstab ka nende ringkondade, kust teed 
läbi lähewad, wäärtust, annab palju suu
remaid wõimalusi ülesehitamiseks ja 
saada oma tööwiljast suuremat tasu, kui 
seda praegustes tööoludes saadakse. Sa
masugust kaalumist, nagu Pärnu-Antsla 
raudtee juures, oleme näinud mõne teise 
ettewõtte juures. Kõigepealt üksikute 
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maaosade ühendamise kawades raudtee
dega paistab mulle, et weel kaugeltki ot
sustatud ei ole, missuguses wahekorras 
Eesti ja Liiwimaa praegu on. Meie mäle
tame wast weel kõik 1917 a., et meil 
wäga suured lahkuminekud kodumaa 
omawalitsuse loomisel nende kahe kuber
mangu wahel olid. Need osad, mida üks 
ja teine ühendama peab, ja mis moodi ne
mad orgaaniliselt peawad ühte sulama, ei 
ole kaugeltki weel selgunud. Mina ütlek
sin weelgi rohkem. Küsimus, mis meil 
v/äga tähtis, see on Riia majanduslik ja 
kaubanduslik tähtsus, kuidas Balti riiki
des kaubanduslik läbikäimine Wenemaaga 
algama peaks, on täiesti weel selgita
mata ja wõib olla, et sellest küsimusest 
meie rahwamajandusele ja ka teistele ma
janduslikkudele harudele nii mõnigi 'kaa
luw küsimus üles kerkib, mille üle tõsiselt 
järele mõelda tuleb. Ühes sellega tuleb 
kahtlemata ära määrata lõpulikult ja sel
lest oma järeldused teha, kas on Tallinn 
kõigekohasem keskkoht, mille üle weel 
praegugi selgus puudub, wõi tuleb teda 
mujale wiia. (J. P u s k a r , is.: P e t 
s e r i ! ) On arwamisi olnud, et ta mitte 
ei pea Tallinnas olema ja nendest arwa
mistest peame lõpuliku selguse kätte 
saama. Mis Petserisse puutub, siis mina 
arwan, et meie selle wastu oleme, aga kui 
mujal selleks koht leitakse, siis tuleb seda 
wäga tõsiselt kaaluda. 

Samasugune alus on kahtlemata meie 
maanteedel. Meie maanteedewõrk on 
sarnane, mis kahtlemata oma arenemise 
juures aluseks saab sellele, missuguses 
sihis meie majandus tulewikus arenema 
saab. Maanteedest ripub wäga palju ära 
meie majanduslikus elus ja sellepärast 
tuleks sinna rahwuslikku kapitaali paigu
tada. 

Samuti on lugu meie tööstusega. Ma 
ei räägi mitte üksikutest meie suurtöös
tuse ettewõtetest, millest üksikud kahtle
mata õigustatud on ja millest meie mööda 
ei saa. Aga meie kesktööstus peaks kaht
lemata rohkem tähelpanu wäärima, seda 
rohkem, et tema wiimasel ajal oma elu-
jõulikkust ikka rohkem ja rohkem näitama 
on hakanud. Austatud Riigikogu liikmed, 
ma tuletaks teile meelde wiimast Tartu 
tööstusmessi. Inimesed, kes seal on liiku
nud, ja mitte üksi meie kodumaa inime
sed, waid ka wäljamaalased, on õieti 
imestanud, kuidas üksikud tööstusharud 
on suutnud sarnaseid produkte pakkuda, 
mida mitte oodata ei oleks wõinud. Ei ole 
siis ime, et selle kõrwal just Tartu ring

konna inimesed kaebawad, et selle kesk-
tööstuse toetamiseks ja laialikandmiseks, 
mis oma elujõulikkust juba on näidanud, 
ja mis, nagu ma juba kõnelesin, ka mujal 
ringkondades tähelpanu on leidnud, mitte 
seda rahwuslikku kapitaali ei ole paigu
tatud. 

Kui nendest lähtekohtadest wälja 
minna, siis tuleb kahtlemata küsida, mis
sugust teed oleme meie siis senniajani 
õige käinud? Kas need alused, mida 
mööda meie senniajani oleme astunud, 
õiged on, wõi tuleb siin parandawaid tähi
seid leida? Peäle selle, kui meil korda 
läks Wenemaaga rahu teha, ei alganud 
muidugi mitte meie majanduslik arenemine 
esimestel kuudel, waid õieti 1921 aastal, 
umbes % aastat peale rahutegemist algas 
meil elawam majanduslik tegewus. See 
majanduslik tegewus pööras oma raskuse 
esialgu täiesti Wenemaa poole. Wene
maalt tuli meile terwe rida optante sisse. 
Wenemaalt katsusid meie kodumaa ring
konnad oma tegewusele majanduslikul 
alal pinda leida, kaubitseda, ehitada, luua. 
Sellele arenemisele ja selle laiendamise 
tendentsile aitas ju sel ajal wäga tunta
walt kaasa see, et samal aastal, see on 
1921 aastal, meil äärmiselt hea wiljasaak 
oli, mis wäga ja wäga tuntawaid roosilisi 
lootusi andis selleks, et meie wabalt are
nema saame hakata ja wõib olla ka We
nemaal enda majanduslikku olukorda 
wäga kasulikult ära kasutada. Sel ajal 
näeme ka, et meie kodumaa tööstus kat
sus tugeda wäga tuntawalt Wenemaa 
peale, et sealt tulusid saada. Meie riigi 
majapidamine on ka rajatud eelarwe 
kaudu eriti transiidi ja tollide mõttes 
wäga tuntawalt Wenemaaga läbikäimise 
peäle. 

Meie rühmal oli wõimalus 1921 aasta 
lõpul tähendada hoiatawalt selle peale, et 
meie wist liiga tugewalt Wenemaa poole 
waatame, et need lootused wõiwad siiski 
kokku wariseda, ja et meie wäga raske 
olukorra ees seisame. Need ootused täi
tusid ka warsti. Juba 1922 aastal näeme 
selgesti, et Wenemaaga majanduslikus lä
bikäimises meie neid tagajärgi ei saa, 
mida meie lootnud olime. Meie pöörame 
oma silmad mujale, Lääneeuroopa poole. 
Selle muutuse tagajärjel unustatakse aga 
kõigepealt ära wahe Wenemaa ja Lääne-
Euroopa wahel, unustatakse ära, et see 
ilm, kuhu meie nüüd oma lootustega 
pöörame, hoopis teistsugustel tingimustel 
ja teistsugustes oludes töötab. Nendest 
nõrkustest wälja minnes hakatakse meil 
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ka üleliiga suure hooga üle wõtma, ehi
tama, asutama, laiutama, et aga ainult 
wõimalus! saada majandusliku elu wõi
malikult laialiwiskamiseks. Iga sarnase 
uue majandusliku tegewuse loomisel on 
ju kahtlemata tarwis kõigepealt kahte te
gurit. Kõigepealt see, et inimesed, kes 
niisugused ülesanded oma kätte wõta
wad, peaksid ja tunneksid seda, mida nad 
tegema hakkawad, teiseks, et need ärili
sed kalkulatsioonid, mille alusel nemad 
töötama hakkawad, oleks täpselt ja õieti 
tehtud. Kui meie aga waatame wäga 
suurel mõõdul selleaegseid ettewõtete 
tekkimise kalkulatsioonisid, mis seal tek
kisid ja inimesi, kes nende ettewõtete 
etteotsa asusid, siis peab ütlema, et neid 
kahte tegurit seal mitte liiga palju ei 
olnud. Meie näeme, et terwe rida asutusi 
elule tekiwad, ilma, et neil kindlaid kal
kulatsioonisid' ja wäljawaateid oleks ole
mas. Inimesed ons liiga asjatundmatad. 
Meie näeme juhtumisi, kus inimesed, kes 
kunagi laewaühendusega tegemist ei ole 
teinud, kes rohkem oma töö olid pühen
danud põllukultuurile, korraga 'katsuwad 
laewaühenduse korraldajateks hakata. 
Meie näeme teiselt poolt, et inimesed, kes 
teisel alal on töötanud, kas kontoris, 
raudteealal ehk mujal, korraga metsa
tööstuse, ja isegi terwete ridade wäikse
mate wabrikute korraldajateks, juhataja
teks ja loojateks hakkawad, mis oma ta
gajärgi muidugi warsti tunda pidi andma. 
Niisuguste üksikute ettewõtetega külwa-
takse mõnelgi pool meie kodumaanurgad 
üle ja nende saatus peab warsti paistma» 
hakkama. Tõsi, meil olid selleks ka wäik
sed wõimalused omal ajal. Wenemaalt 
tuli terwe rida optante sisse, kes kapitaali 
kaasa tõid, mis aluse pani sellele, et meie 
niisuguste ettewõtete rajamisele wõisime 
asuda. Kuid sellest kapitaalist üksinda on 
wähe. Ja kui meie mõne sõnaga tagasi 
tuleme nende eelduste juurde, mida sar
naste ettewõtete loomiseks tarwis oli, 
siis näeme, et need ettewõtted ei oska 
endale kõigepealt tarwilikku turgu leida. 
Meie kuulsime wast alles mõne nädala 
eest, isegi kodumaa lehtedest, et Inglis
maa äriringkonnad nurisewad selle üle, 
et meie kodumaa äriringkonnad isegi 
waewaks ei wõta ärikirjade peale was
tata. Loomulik, et sarnasel puhul meil 
korraliku ühenduse loomine wälisilmaga 
kaugeltki mitte kerge ei ole. Kui meie 
üksikute näidete juures tahaksime pea
tada, siis ei tarwitseks neid näiteid mitte 
kaugelt otsida ja palju, waid wõiks mõne 

üksikuga leppida. Ma rääkisin juba mõnest 
ettewõttest, mis oma töö niiwiisi olid 
rajanud, kus 'katsuti rajada ettewõtteid, 
mis ei wõinud meie kodumaal pinda leida. 
Wõtame ühe juhtumise näiteks, kus Nar
was tuntud ärimees, ma arwan, et ta ka 
Riigikogu liigetele tuntud on, katsus wee-
3 õu jaama ehitada ja õige palju miljonid 
sinna sisse mattis. Ta laskis kaanal! teha, 
et sedamööda wett alla lasta ja siis wee-
jõudu kasutama hakata. Kui aga kae-
wamistöödele mitmed head miljonid sisse 
maetud olid, sõidab see härra sinna tööd 
waatama ja kutsub ka kommisjoni juurde, 
kus siis otsusele tullakse, et oleks pida
nud wett hoopis teistpidi laskma, et oleks 
pidanud töödega hoopis teisest otsast 
peale hakkama. Ehitatud kaanalit mööda 
wesi üldse ei saa jooksta. Muidugi mõista, 
et see härra nüüd käega lõi, aga üks 
„isamaalik" äri oli jälle tehtud. Üks puu
dus, mis nende ettewõtete juures nähta
wale tuleb, on see, et need ettewõtted 
omale kapitaali soetada ei oska. Kodu
maalt nemad seda nähtawasti kätte ei saa, 
wäljamaalt nemad seda muretseda ei 
suuda. Ma tuletaksin meelde juhtumist, 
mis omalajal Riigikogus niipalju lahinguid 
esile kutsus — see on Aseri wabrik. Sel 
ajal seletati koalitsiooni rühmade wahe-
lisel nõupidamisel, et on tulnud wabrikuga 
ja tema saatusega talitada just nõnda, sel
lepärast, et uute kombinatsioonide loomi
sel on wõimalik wälismaalt kapitaali leida. 
Mui oli juhus juba kewadel sellelt kõne
toolilt lugupeetud Riigikogu liikmetele näi
data, et awalikult ajalehes sõnum läbi 
käis, — ja see oli wabriku enda infor
matsioon — et wabrik mitte töötada ei 
saa, sellepärast, et kapitaal puudub, teiste 
sõnadega, wäljamaalt ei olnud wabrik 
kapitaali saanud, waid kõik lootused olid 
pööratud jällegi kodumaa peale. Ka praegu 
ei ole seisukord seal parem, ka praegu ei 
ole see ettewõte kõigi lubaduste peäle 
waatamata, kapitaatr saanud. Alles hiljuti 
on see wabrik enda tööstuse jaoks saanud 
suuremad miljonid krediite tsemendi wäl
jamaale wiimiseks, aga seda ei ole kunni 
wiimase ajani tehtud. Nõnda, et ka see 
krediit, mis kodumaal Eesti panga poolt 
on antud, tagajärgi andnud ei ole. (K. 
I p s b e r g , põl.: W a b r i k k i n n i p a n 
na!) Teie, härra Ipsberg, kaotate siis 
palju. 

Waatame nüüd teisest küljest mõnda 
suuremat ettewõtet, mis samuti oma 
kalkulatsioonides wäga üleaisa on tali
tanud — see on meie tekstiiltööstuse alal 
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wabrik, mis Tallinnast mitte kaugel ei 
asu. Kui teie wõtate selle wabriku aasta
aruande kätte, mis „Riigi Teatajas" wälja 
on kuulutatud, siis leiate teie, et selle 
wabriku aastane läbikäik on olnud 3 na
tukesega miljonit, ladusolewat kaupa on 
aga temal palju rohkem, 340 miljoni- üm
ber. Mis tähendab see, austatud Riigi
kogu liikmed? See tähendab seda, et 
wabrik on töötanud päewast päewa, nä
dalast nädalasse peaasjalikult ladusse 
walmistanud kaupa, millele tema turgu ei 
ole oskanud leida. 

Loomulik, et niisugune ladusse tööta
mine wõis ainult wõimalik siis olla, kui 
selleks krediiti anti miljonite järele, küm
nete miljonite järele ja sadade miljonite jä
rele. Ja seda on ka antud, et ladusse 
kaupa ette walmistada. Kaua siis niisu
gune ettewalmistamine wõib kesta? Kas 
ei tule mõelda selle peale, et meie teks-
tiiltööstus üldse ümber korraldada tuleks, 
et ta wäga suurel mõõdul mitte töötada 
ei saa ja ka mitte eksporteerida? 

Kui ülewaatlikult nende ettewõtete 
peale waadata, siis peab tahtmata tunnis
tama, et mõnigi aeg tagasi inimestel kaht
lus tekkis, et hiljem wõi warem siin tea
tud kokkulangemine tulema peab. Kas 
need ettewõtted, laiali puhutud asutused, 
millel puudusid eesotsas tihti reaalinime-
sed, reaal-kalkulatsioonid ja reaalalused, 
ja millel puudus iseseisew kapitaal, kas ei 
olnud need just need wesiwõsud, mis 
kokku wärisema peawad, nagu Riigiikogu 
kõnetoolilt kord nimetati! 

Seda näeme meie ka paratamata wii
masel ajal. Minul oli wõimalus kätte 
saada Wiimaste päewade sees meie Wii
maste kuude kohta protesteeritud weks
lite andmeid. Kahju on minul, et need 
andmed mitte awalikult wälja ei panda, 
nagu endisel ajal, kus nad börse koos
olekute saalis awalikult nähtawal olid. 
Sest praegu on tähtis igale kodanikule 
teada, kus ja kellele ta oma raha wõib 
anda. Seda moodi meil praegu mitte ei 
ole, aga need andmed, mis mina katte 
sain, näitawad, missugusele teele need 
wesiwõsuärid on läinud. Meie näeme, et 
isegi üksikud inimesed on Wiimaste kol-
me-nelja kuu jooksul sedawõrd suuresti 
sisse läinud, et wõtame kas wõi näiteks 
„Atlantast" ühe direktori, näiteks härra 
Kirsch'i, et temal protesteeritud wekslid 
ligi üheksa miljonit wälja tegid. Wõtame 
ühe teise laewaäri, mis ma ette tõin, seal 
ulatab see summa kunni 7—8 miljonini 

Wiimaste kuude jooksul. Wõi wõtame 
ühe wabriku, millest mina eelpool rääki
sin, ja mille juhatuse liikmega minul siit 
kõnetoolilt natukene sõnawahetust oli, 
siis arwan mina, et seal need summad 
ka wäga tuntawad on olnud. 

Muidugi mõista, oleks wõinud nende 
olukordadesse kergendusi tuua ja seda 
sellega, kui meie oleksime saanud wäl
jaspoolt erakapitaali. Mis on meil aga 
kodumaal sündinud, et nende ettewõtete 
eesotsas olid inimesed, kellel puudus aru
saamine, puudusid kalkulatsioonid, nende 
ettewõtete eesotsas olid inimesed, kes ei 
teadnud, missuguses sihis tuleb nendel 
ettewõtetel edasi minna. Nendel ettewõ-
tetel puudus oma kapitaal ja sellepärast 
oli Eesti pank see, kes 1922 aastal, kui 
suurem laiutamine peale hakkas, oma 
emissiooni kaudu järk-järgult pidi rohkem 
ja rohkem toitma neid ettewõtteid, sisse 
ammutades neile wäljaspoolt rahalist 
abi, et sellega neid aidata, kuid ikkagi 
pikkamisi hukkumisele ette walmistada. 

Üheks parandusabinõuks peaks olema 
meie reaale ttewõtete juures kahtlemata 
wälislaen. Kahjuks ei ole senniajani seda 
weel mitte saadud. ( S e g a n e w a h e l -
h ü ü e J. S o o t s'i, põl. p o o l t.) Härra 
Soots räägib siin riiklikust laenust. Minul 
tuleb siin üks juhtumine laenu asjus 
meelde, mina ei tahaks aga mitte walit
sust kaitsma hakata, ma ei ole tema ad-
wokaadina siin wälja astunud, sest wa
litsus oskab oma samme ise paremini 
kaitsta kui mina seda teeksin ja teha 

«wõiksin. Mina tuletan meelde neid ras
kusi wälislaenu asjus, mis on ette tulnud, 
ma nimetaksin nimelt Scheel'i, kes ka 
Walitsuse poolt palwe olewat saanud, et 
wäljamaa laenu asjus laenutingimuste ja 
laenu wõimaluste üle teateid muretseda. 
See ScheeFi saatmine on kodumaa ring
kondades, eriti paremal pool, wäga suurt 
tormi sünnitanud. Mina saan aru, kui see 
tormisünnitamine tuleb pahemalt poolt, 
wõi keskrühmadest, aga et ta paremalt 
poolt tuleb, sellest ei suuda ma aru saada. 
Sest :kui Teie Scheel'! wastu olete, siis 
küsiksin mina, mispärast oli juut Bobe-
reshkin see, kellele Teie inimesed usal
duse andsid ja wäljamaalt laenu palusid 
muretseda. Nüüd, kus walitsus on kel
lelegi teisele midagi ülesandeks andnud, 
siis on kisa lahti. Wõib olla, oli see härra 
Bobereshkin seepärast parem1, et ta Pee-
terburis pangakontori omanik oli ja wõib 
olla ka sellepärast weel rohkem parem, 
et ta „Aseris" osanik oli. 
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Peab üldse imestama, missugusele jär
jele on üksikud ettewõtted riigi abirahaga 
wiidud ja kuidas riik mõtlema peab, kui
das üksikuid penne katte saada. Wõ
tame seesama „Atlanta", kelle likwideeri-
miskrediit alles hiljuti kuuekümne ühe mil
joni suurune oli ja selletõttu ettewõtte 
kohta arusaadawalt eeldatakse — „sisse-
põlenud", „korstnasse lendanud". Kas 
Eesti pank ja millal midagi katte saab, 
see on wäga suur küsimus. Niisugused 
ootamatused on ka teistega mitmega 
kahtlemata ees. Mina tuletaksin siin 
meelde ühte suuremat Tallinna ettewõtet, 
mida üksikud Eesti mehed on mitte-
eestlase käest isiklikult üle wõtnud ja 
seal, peab ütlema, tuntakse seda, kui 
kaugele oli mindud oma kalkulatsiooni
des, mis reaalselt end mitte teostada ei 
lase. See on üks suurem ettewõte Tal
linnas, kuskil merepuiestee juures. Sealt
poolt on juba pakkumas käidud teisele 
suuremale kodumaa ettewõttele, wõtke 
ise meie ärid üle, sest meil on raske, ei 
saa enam ise läbi. 

Alles hiljuti maalt puhkuselt tagasi 
tulles, oli minul mõne inimesega jutuaja
mine ja üllatusega kuulsin nende inimeste 
käest, need on tõesti asjatundjad, ja just 
mitte-eestlased, et kui Eesti pank peaks 
praegu hakkama likwideerima neid wesi-
wõ susid, mille peale ta oma summad 
wälja andnud, siis kui ta seda tahab ru
temini teha, saab ta kaks miljardit kätte, 
kolm aga kirjutab korstnasse wesiwõ-
sude arwel. Mina usun, et see ka põh
juseks on, et Wabariigi Walitsus kõige 
jõupingutuste peale waatamata, laenusid 
kätte ei rutta saama, sest ta teab, kui ta 
nende wesiwõsude käest korraga seda 
kiskuma hakkab, siis on paratamata kok
kulangemine ees. Riigikogu on ka seda 
ette näinud, kui tema enne laialiminemist 
walitsusele erakorralisi wolitusi andis, 
oma ülernineku-wormelis ütles, et walit
sus ettewaatlikult talitaks, ilma et äär-
misi wapustusi rahwamajanduses tuleks. 

Kui meie waatame seda poliitikat, mis 
walitsus ajanud eriti nendel aladel, mil
lest ma praegu kõnelesin, see on meie 
ettewõtete toetamise mõttes ja rahwus-
liku kapitaali. mõttes, siis näeme, et siin 
wäga imelikud teed on awanenud. Mina 
arwan, et Riigikogule iseenesest ei tohiks 
saladus olla need aruanded, mis lugupee
tud härra riigikontrolöör on esitanud. 
Need tulewad kahtlemata Riigikogus kõne 
alla. Usun ka, et Riigikogule saladuseks 
ei tohiks olla need pikemad aruanded, 

mida riigikontrolöör saatis Wabariigi 
Walitsusele meie suurema rahaasutuse 
— Eesti panga — tegewuse kohta. Kui 
kõrwalt silmitseda Eesti panga tegewust, 
siis peab ütlema, et siin asjad mitte kor
ras ei ole. Kui meie midagi walitsusele 
ette heita tahaksime, siis eestkätt seda, 
ma teen seda selges teadmises ja usun, 
et walitsus sellest peaks aru saama, et 
walitsus mitte sel alal õigeid inimesi ei 
oskanud ametisse panna ja mittekohaseid 
inimesi otsekohe ja päewa pealt ei kõr-
waldanud. Ei ole kellegi saladus, et al
les läinud aasta detsembrikuus Eesti panga 
nõukogu esimest korda kuulis ülewaadet 
sellest, mis Eesti pangas tehti. Wõib olla 
küsitakse minu käest, miks seda ennem 
ei teatud, aga minu härrad, kas oleks 
keegi Riigikogu liige Nanilson'i käest 
kuulda saanud, kes tema elu nii õnnetu
malt pidi lõpetama. Niisugune lugu oli ka 
Eesti pangal. Kui teie riigikontrolööri 
andmed katte wõtate, siis leiate teie sealt 
puudusi, — ma ei kõnele mitte nendest 
puudustest, mille kohta wastawad rahul-
dawad seletused antud, waid nendest, mis 
iseenesest wäljaspoole wastutus! on jää
nud — teie leiate, et meie Eesti panga 
asjaajamine mitte korras pole olnud. Rii
gikontrolöör peab isegi tunnistama, et 
meie tagawarade arwestamine korras ei 
ole olnud, olgugi et see panga nõukogu 
osalisel teadmisel on sündinud. Riigi
kontrolöör peab oma aruandes tunnista
ma, et wõimatu on wahet teha, millal 
õieti — kui läinud aastal see suur kulla-
kulutamine oli — lõppesid Eesti panga 
kullatagawarad ja millal riigikassa kul-
latagawaradele üle mindi. Need andmed 
on täiesti selguseta, rääkimata weel wä-
liswaluutade tagawara arwestamisest, 
Nende arwestamistel on käidud wäga 
imelikku teed; seal on wõetud näiteks 
Soome mark ä 2 Emk. ja Rootsi kroon ä 
20 Emk. Minu härrad, sarnane kurs oli 
kolm kunni neli aastat tagasi ja ärgu 
Eesti pank nüüd katsugu sarnast pilti 
anda kapitaali liikumise üle. 

Waatame edasi. Kui Wabariigi Wa
litsus lugupeetud Riigiwanema härra dr. 
Akel'! kaudu oma põhimõtted üles oli 
seadnud, kuidas walitsus rahapoliitikat 
ajada kawatseb ja kui peale selle riigi
kontrolli poolt märgukiri tuli, missuguses 
korras meil Eesti rarrwuskapitaali arwes
tamine on, mis te arwate, mis wastab 
Eesti panga wana juhatus selle peale. 
Ma tahan ühe koha sellest wastusest 
ette lugeda, Eesti panga juhatus kirju-
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tab selle kohta, et wäliswaluutat tuli 
wälja anda ja et tarwis oli sarnast teed 
käia, järgmist: Ka waluutatagawarade 
wäljaandmist tuli edasi toimetada, waata
mata selle peale, et etteheiteid olnud. 
Minu härrad! Kas on rohkem pentsiku
maid ütelusi tarwis selle poliitika üle, 
mida Wabariigi Walitsus ajanud. Edasi 
ütleb Eesti panga juhatus lause, mille üle 
imestama peab, et see paberile ilmunud: 
„Eesti panga poolt algatud teed on juha
tusele tehtud etteheitest hoolimata jätka
tud." Kõik need juhtnöörid, mida Waba
riigi Walitsus ja Riigikogu andnud, on 
Eesti panga juhatuse poolt jalge alla tal
latud ja kui mina walitsusele tõsiselt ette
heite teen, et tema sarnaseid isikuid kohe 
pole kõrwaldanud, siis ei peaks walitsus 
seda mitte pahaks panema, waid sellest 
järeldusi tegema. Kõigile Riigikogu lii
getele on kätte saadetud Eesti panga 
aruanne trükituna. Kui keegi seda põh
jalikumalt waatleb, siis leiab sealt mõ
negi asja, mis näitab, kuidas Eesti panga 
juhatus on talitanud meie rahwusliku ka-
pitaali kasutamises. Teie loete sellest 
raamatust wäikese lause, mis küllalt selge 
on, et pilti anda sellest, kuidas seal asja
dest aru saadi. Seal on öeldud: „Selle 
laenupoliitika tõttu on Eesti rahwama-
janduses walitsewast raskest seisukorrast 
ilma suuremate raskusteta üle saadud." 
Minu härrad! Meie wõitleme praegu 
päew-päewalt ja tund-tunnilt, et oma 
margakursi kindlustada ja seal ütleb Eesti 
pank, kus tema kõik wäliswaluuta taga
wara ning suurema osa kullatagawara-
dest on wälja anunud, et nüüd pole muud 
teha, kui ela wagusi edasi, sest kõik on 
kindel. Minu härrad! Kas niisuguste ini
mestega saadi riigi rahaasjanduse ter-
wendamisel õiget teed käia? Mul tuleb 
meelde, kuidas meie riigi eelarwe aruta
mise puhul küsimus üles kerkis, missugu
sed raudwarad on meil Eestis olemas ja 
kas need tagawarad on niiwõrd kätte
saadawad, et meie nende abil uuesti riigi 
majanduselu wõime kindlamale järjele 
seada, siis seletati siit kõnetoolilt mõju
watest ringkondadest, et need summad 
on suuremalt osalt wälja laenatud ja 
alati kättesaadawad. Minu härrad! Ma 
küsiksin: Kas need summad, mis on 
wälja antud wabrikute sisseseadeteks ja 
muudeks otstarbeteks, on kuld wõi wä
liswaluuta, mis igapäew wõib katte 
saada? See on Eesti mark, mis sealt 
kätte saadakse, ja mille eest wäliswaluu-
tat praegu wäga raske saada ja nagu 

juba eespool kõnelesin, mitte nüüd ka 
kõik, waid ainult osaliselt. On wabrikuid, 
mis end kuidagi likwideerida ei suuda, nii 
et Eesti pank oma summad ka praegu 
kuidagi kätte ei saaks. 

Ma ei hakka kõnelema wäikestest 
asjadest Eesti panga juures, nagu wäga 
suurte laenude andmine erapankadele 
hariliku protsendiga, mis sisemiselt ots
tarbekohane ei ole, kuna erapankade 
laenuprotsent hoopis suurem on kui Eesti 
pangal, teiste sõnadega: Eesti pank ei tee 
erapankadele laenu andes muud, kui an
nab erapankadele lihtsalt teenimise wõi-
maluse sellega, et ta odawa protsendiga 
sinna laenab. Kõigi nende sisemiste 
asjade ajamises tuleb wiimasel ajal weel 
üks asi ilmsiks ja nimelt, et Eesti pank 
on nendest raskustest üle saamiseks, 
kuhu ta ise oma wildaku poliitikaga on 
sattunud, wäljamaal läinud aastal 200.000 
naelsterlingi suuruses laenu teinud. See 
on ju tõsi, et see panga laen on, kuid mina 
ei kõneleks sellest, kui Eesti pank ise 
seda laenusummat katta oleks suutnud, 
aga asi seisab selles, et kui maksude 
tähtaeg kätte tuli ja kui üks suurem riigi 
pangaasutus Eesti panga käest oma 
wõlga hakkas nõudma, siis ei olnud mitte 
walitsusel wõimalik öelda: Austatud här
rad Eesti pangas, makske see wõlg 
wälja, waid walitsus pidi riigikassa ukse 
lahti tegema ja sealt sellegi wälja 
andma, mis tal olemas oli, et läinud aastal 
tehtud wõlga tasuda. Ja see on ligi 
2 miljonit kulda, kulu! 

Neilt alustelt wälja minnes, mida 
mööda on käidud meie rahwusliku kapi-
taali kasutamises, ei saa mina õigeks 
pidada seda teed, mis Eesti pank oma 
krediidipoliitikas käis. Samuti ei pea ma 
otstarbekohaseks ka seda, kuidas praegu 
laenu kokku tõmmatakse, kust üldiselt 
lihtsalt teatud protsent maha tõmma
takse, waatamata ettewõtte indiwidu-
aalse iseärasuse peale. 

Mis on selle tagajärg? Tagajärg on 
see, et need ettewõtted, kes on osanud 
endale suuremat krediiti muretseda ja 
kellel selleks mingisugust alust pole, need 
ka suurema krediidi osaliseks jääwad. 
Ma rääkisin ühest Tartus asuwast ette
wõttest, kellele suuremat krediiti tarwis 
läheks, kes seda aga loomulikult mitte ei 
saa. Minu arwates ei ole sarnane tee 
otstarbekohane ja usun, et Eesti pank 
ettewõtteid indiwiduaalselt hinnates oma 
otsused krediidi kohta muudab ja rewi-
deerib. 
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Kui nüüd sellest seisukohast waadata 
meie suurema rahwusliku kapitaali walit
seja — Eesti panga — tegewust, siis ei 
ole mitte ime, et sotsiaaldemokraatide 
ridades, kes on eemal seisnud walitsusest 
ja kes ei taha ka selle eest wastutust 
kanda, ometi on nõudmine üles seatud, 
et walitsus peab Eesti panga juhatuse ja 
nõukoguga teistsuguseid arweid tegema, 
kui tema senni teinud on. Kõige selle po
liitika juures, mille siht jooni mele täieli
kult waleks peame, on sellel poliitikal 
kahtlemata aga ka omad kaitsjad; meie 
oleme kuulnud neid kaitsjaid enne jõu-
luid, meie oleme kuulnud aga ka tänawu 
aastal paremalt tiiwalt. Mis on siis õieti 
räägitud praeguse Walitsuse poliitika 
wastu, kes tahab terwendada seda teed, 
kuhu sattunud oleme, kus tõesti wõidelda 
tuleb, et hoida meie rahanduslikku seisu
korda ja kindlustada Eesti marka? Hei
detakse ette seda, et waadake, walitsus 
on see, kes kisub ära ettewõtted eest
laste käest, andes neid sakslaste katte. 
See on Eesti lagunemine ja muud ei mi
dagi, siin ei ole midagi muud oodata, ei 
wõi midagi muud oodata, kui ainult Eesti 
langemist. Nõnda kaebawad meie parem
poolsed. ( S e g a n e w a h e l h ü ü e J. 
S o o t s'i, põl. p o o l t.) Kui, härra Soots, 
see Teie arwates õige on, siis ehk lubak
site minule küsida, missugused on siis 
need suured isamaalikud ärid, kelle kätte 
raha on antud ja kelle kadumist on 
oodata. Minu härrad, Tallinnas, nimed 
on kõigil teada, asutasid kolm isikut kom
mertspanga. Need isikud olid Kuusik, 
Wakman ja Zitron, kõik suured «isamaa
lased". Kui teie waatate ümber, siis näete, 
et nende kolme härra ringkonna ümber 
on koondatud kolm' suuremat ettewõtet, 
kaks Tallinnas, üks Pärnus. Mina ar
wan, et wist nimesid mul mitte nimetada 
ei tarwitse, need on lugupeetud Riigikogu 
liigetel isegi teada. Kui teie aga hakkate 
waatama seda raha, mis nende kolme 
asutuse kätte on läinud, siis näete, et 
Eesti pangast on läinud neile 338 miljonit, 
335 miljonit kõrwalistele ettewõtetele, mis 
nendega seotud, samuti 68 miljonit, ühe 
eraisiku krediit 28 miljonit jne. Juba kogu 
see kolme ettewõtte summa teeb wälja 
927 miljonit, lisage aga sinna juurde 
,,Aser'i" wõlg ja teised selle ringkonna 
omad, (J. S o o t s , põl.: „W a b a M a a " 
k r e d i i d i p ä r a s t k ä i s ! ) „Waba 
Maa" krediidi pärast wõite mureta olla, 
sest teda loetakse kolm-neli korda roh
kem, kui teie lehte, ning tema laen on 

neli-wiis korda wähem kui teie oma, — 
siis saate summa, mis ümmarguselt üle 
miljardi suur. 

Wõtame edasi ühe teise samasuguse 
isamaaliku ettewõtte, mis küll omal ajal 
eestlaste poolt asutati, ning mille kohta 
praegu wäga imelikud jutud liikumas, see 
on nimelt Harju pank. Räägitakse, et 
sinna wõõras kapitaal on sisse tulnud, 
kes siis selle tõttu panka oma kätte saada 
tahab. Aga minu härrad, see ei ole sala
dus, ei saa saladus olla, et Harju pangal 
on kaugelt üle 170 miljoni Eesti pangalt 
laenu saadud. Kas siis tõesti meie isa
maalikud ettewõtted selles seisawad, et 
sinna sadasid miljonid sisse panna, et 
neid siis pärast wenelastele wõi kellelegi 
teisele edasi anda? Kas siis tõesti meie 
«isamaalikud" ettewõtted peawad ülewal 
hoitama Zitron'i ning teiste sarnaste ees
otsas olemisega? Minul isiklikult paistab, 
et niisugust poliitikat ikkagi kaitsta ei 
saa. Kui teie tahate ettewõtteid asutada, 
kus meil eestlased peremehed, siis tehke 
seda, aga ärge katsuge wõõra kapitaaliga 
midagi ette wõtta, et omale midagi tasku 
saada ja siis wõõrastele maha müüa. Kui 
teha wäikest kokkuwõtet — ma jätan 
üksikute inimeste krediidid kõrwale . . . 
( S e g a s e d w a h e l h ü ü d e d p a r e 
m a l t p o o l t . ) Ka Teil, härra Soots, on 
mitu korda rohkem krediiti, kui härra 
Strandmanni. ( N a e r . K ä t e p l a k s u -
t a m i n e . ) Ka teil on oma konto Eesti 
pangas. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n: Ma pa
lun rahu! Niisuguste asjade juures ei 
maksaks oma meeleolu sarnaselt awal
dada. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Kui teie 
ainult wõtate need summad kokku, mil
lest mina kõnelen, siis saate küllalt selge 
üle waate sellest, kuhu õieti see meie rah
wuslik kapitaal läinud on, ning kes siis 
seda ,.isamaalikku" äri teewad. Kui teie 
wõrdlete neid summasid, siis teie näete, 
et terwelt wiiekordne Eesti panga põhi-
kapitaal on ühe wäikese ringkonna katte 
läinud. Kui teie wõrdlete seda aga mar
kade hulgaga, mida liikwele on lastud, 
siis leiate teie, et see weidi üle 25% sel
lest rahast on, mida Eesti rahwas liikwele 
on pannud. Ma tahaksin aga selle peale 
ainult ühte öelda, kui ka näiteks ainult 
pool sellest rahast Eesti panka tagasi tu
leks, mis ühe meie parempoolse ring
konna käes on, kes praegu suurt häda
kisa tõstab, siis oleks marga seisukord 
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palju kergem. Minu härrad paremal 
pool, ma koputan teile südame pihta, et 
need teie «isamaalikud ärid" poole sellest 
rahast Eesti pangale tagasi annaks, siis 
oleks meie marga seisukord poole parem. 
Mida räägite aga teie? Teie räägite, 
meie ei saa seda teha, meie ettewõtted 
kaowad, meie töölised jääwad nälga. 
Mina tahaksin aga mõne sõnaga peatada 
meie töölisteküsimuse juures. Ma näi
tasin juba esiti, kuidas meie tekstiiltöös-
tus terwe aasta jooksul on sunnitud läbi
käiguga elama 300 miljonit, kuidas tema 
ladus aga terwelt 340 millioni eest kaupa 
on. Kui teie küsite, palju on sellel ette
wõttel wõlga Eesti pangale, siis näete, et 
seda ligi 330 miljonit, tähendab, peaaegu 
niisama palju, kui ladus kaupa. Kaua wal-
mistate siis nõnda, kus töölistel nädal 
tööd, nädal mitte ja warsti üldse lõpp 
tuleb? Huwitusega lugesin mina ühest 
1 allinna lehest mõni aeg tagasi ühe wäi
kese kokkuwõtte ja see ei olnud keskrüh-
made ega pahempoolsete leht, kus tähen
dati, et tööliste palk kogu nende summa
dega wõrreldes, mis Eesti pank niisugustele 
tööstusettewõtetele laenuks andnud on, 
rohkem wälja teeb. Minu härrad, kas ei 
oleks siis wõimalus olnud, kas ei oleks 
parem olnud, teisel teel raha käima panna, 
kui rääkida sellest, et waadake, kui ära 
wõetakse krediidid, siis on kõik kokku 
warisenud, siis ei ole waestel leiba? Aga 
kas on praegusel ajal waated ja sihid selle 
kohta muutunud? Mina lugesin aga täna 
ühest lehest, mis lähedal nendele ring
kondadele, kes «isamaalikkude" ettewõtete 
eesotsas, et see poliitika ikkagi endiselt 
kaitsmist leiab. Seal seletatakse wana 
laulu lõpmata riigi toetusest edasi. Mina 
uskusin, et aru saadakse, et see poliitika 
wale poliitika on, aga nüüd on need loo
tused täiesti asjata. Praegu räägitakse 
parempoolsete ringkondade hulgast, et 
waadake, maa ei ole rahul, maal on sõda, 
poliitiliste ringkondade wahel on heitlus 
- - on tarwis luua walitsus, mis rahu 
maale tooks. Minu härrad! Kui tahetakse 
koos töötada, siis peawad ühised sihid 
olema, ühised alused tööks. Selleks pea
wad iseäranis selged olema need sihid, • 
mida mööda tahetakse minna. Seda ei ole 
aga. See „isamaa" äripoliitika, mida 
meie põllumeestekogud kaitsewad ja 
õigeks peawad, on meid nii raskesse sei
sukorda pannud, et praegu palju rabelema 
peab, enne kui suudetakse seda kõike 
likwideerida. Ma küsin, mu härrad, mis
sugusel teel suudetakse nende ringkon

dade wahel siis käsi kokku lüüa? Kas 
uuele kokkuwarisemisele wastu minna, 
millest wäljapääsemiseks walitsus praegu 
kõige jõuga on katsunud wõidelda. Niisu
guseid samme aga, nagu minewal sügisel 
eelmine walitsus astus, meie astuda ei 
saa. Usume, et ka Riigikogu niisuguse 
otsuse omaks wõtab. 

L. J o h a n s o n (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Oma ülewaates praegu
sest riigi majanduslikust seisukorrast tä
hendas härra Riigiwanem, et praegusel 
istungjärgu-eelsel waheajal ei ole midagi 
sündinud, mida ei oleks wõinud warem 
ette näha. Sellest härra Riigiwanema 
seletusest wõiks wälja lugeda, et neil 
Riigikogu liigetel, kes põhiseaduse § 42 
alusel Riigikogu kokkutulemist erakorra
liseks istungjärguks nõudsid, selleks kül
lalt kaaluwaid põhjusi ei olnud. Kõigepare
maks tunnistuseks, et Riigikogu kokku
tulemine tingimata tarwilik oli, on härra 
AnderkoppM, kui koalitsiooni rühma esi
taja ettekanne. Eesti rahwaesitusel on, 
kahjuks, liig korduwalt tulnud rõhutada, 
kui wäga tarwilik on kontaktipidamine 
Wabariigi Walitsuse ja rahwaesitu.se wa
hel. Selleks on küllalt etteheiteid tehtud 
eelmistele walitsustea, ja kui praegune 
walitsus oma tegewuskawa Riigikogule 
esitas, siis pidas ta ka seda tähtsaks kü
simuseks, mida eriti rõhutas oma dekla
ratsioonis, öeldes, et Wabariigi Walitsus 
tahab pidada tihedat kontakti seadusand
liku wõimuga, nähes selles riikliku töö 
wiljakuse paremat aluspanti. Sedasama on 
härra Riigiwanem tunnistanud alles tuna
eile, öeldes, et eriti tähtis ja tarwilik on 
kontaktipidamine nende kahe asutuse 
wahel, iseäranis praegu, kus suured ras
kused ja kogu rahwa jõu koondamine, tema 
riiklikult mõtlewas osas ühise sihi poole 
on hädatarwilik, kui tahetakse riiki ja 
rahwast wõimalikult wäheste wapustus-
tega wälja wiia kitsikusest, mis ühel wõi 
teisel põhjusel on tulnud neid koju otsima. 
Kahjuks peab aga tunnistama, et Waba
riigi Walitsus sellest lubadusest kinni pi
danud ei ole. Wististi ka seda wiimast, 
härra Riigiwanema tunnistust õigeks 
pidades, enne istungjärgu waheaja lõpe
tamist otsustati, et rahaasjanduse kom
misjon wõib waheajal kokku tulla. See 
oli tarwilik just erakordsetes oludes, kus 
Wabariigi Walitsus erakordseid samme 
pidi astuma. Wõib ju arwata, et Waba
riigi Walitsus, enne kui kawatsusi teos
tada, mis sügawalt meie majandusellu lõi-
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kawad, tarwilikuks peab rahwaesitust, 
wähemalt rahaasjanduse kommisjoni 
kaudu informeerida, kontakti pidades, 
tema arwamisi ära kuulates ja sellest jä
reldusi tehes. Seda ei tehtud Walitsuse 
poolt mitte. Ja tagajärjeks oli, el majan
dusliku kitsikuse all kannatawa rahwa 
keskel järjest rahulolematus kaswas. 
Seda rahulolematust suurendasid weelgi 
igasugused kuuldused ühest ja teisest Wa
litsuse sammust, mis ajakirjanduses 'ter
wete tegewusele sarnase wärwi andis, 
nagu puuduks Wabariigi Walitsusel kin
del sihtjoon tema tegewuses, waid muu
detakse otsuseid, mis hiljuti tehtud. Oleks 
liialdus, kui öelda, et ärewus ilmsiks tuli 
ainult nende asjaosaliste keskel, keda 
mõni Walitsuse korraldus, näiteks walo-
riseerimine, otsekohe puudutas. Ei, põh
just oli küllalt ärewuseks ka nende laia
liste hulkade keskel, kes tänapäew pis
kust peawad elama, kuid keda tabas tun
tawalt mõni teine Walitsuse samm, nagu 
seda on tollide tõstmine. 

Ei wõinud rahustawalt mõjuda ka 
23. juulil ärapeetud majandusnõukogu 
koosolek, kus nii rahaministri kui ka 
teiste osaliste seletustest wälja paistis 
küllalt pessimistlik põhitoon. 

Nähtawast oli ka Wabariigi Walitsu
ses arwamine wahetewahel läbi tungi
mas, et Riigikogu kokkutulek tarwilik. 
Seda wõib järeldada juba sellest, et juuli 
lõpul härra Riigiwanem ise Riigikogu 
kokkutuleku küsimuse üles tõstis, päew 
hiljem aga walitsus sellest loobus. Mui
dugi mõista, et sarnane talituswiis prae
gusel isegi ärewal ajal mitte küllalt rahus
tawalt rahwa peale mõjuda ei wõinud, 
waid küll wastupidi. 

Majanduslikust seisukorrast ülewaate 
ja seletuse, kus juba optimistlikum heli 
kõlama hakkas ja mis ilmus ajakirjandu
ses pealkirja all — Majanduselu terwe-
nemise tundemärgid — andis rahaminis
ter alles siis awalikule arwamisele, 
kui Riigikogu kokkutulek otsustatud 
oli. Muidugi ei taha ma sellega 
öelda, et see Riigikogu kokkutuleku 
tarwidust wähendanud oleks, kokkutuleku 
tarwidus on püsinud tänapäewani ka 
peale Riigiwanema seletust. Üheks sam
muks, mis rahwa laiemate hulkade peäle 
mõjus, oli tollide tõstmine esimesejärgu 
tarbeainete pealt, nagu: suhkur, sool, 
petrooleum, wili, riie jne. Oma kõnes, 
mis rahaminister 30. mail Riigikogus 
pidas, ütles ta oma kawatsuste selgitami

seks, et tollisid tuleb tõsta 30% wõrra, 
peale üksikute ainete, mille pealt tollisid 
tõsta tuleb 50—100%. Ühtlasi lisas härra 
rahaminister juurde, et tollide tõstmisega 
hindade tõusu omamaa produktide pealt 
karta ei ole, nagu leib, wõi, piimasaadu-
sed ja teised. Peäle seda, kui Wabariigi 
Walitsus oma 3. juuni määrusega tollisid 
oli tõstnud 30—75% wõrra, kõrgendas ta 
neid 4. juulil kunni 275%, seda toimetas 
Wabariigi Walitsus, põhjendades § 12-a 
põhjal omatud õigustele, kuigi juba Riigi
kogu 14. juunil tollitariifi maksmapane
mise seadusega eit awä seisukoha Wa
bariigi Walitsuse õiguste kohta oli 
wõtnud, tunnustades, et tollitariiiisid 
pannakse maksma ja muudetakse seadus
andlikul teel. Siin ei saa küll Wabariigi 
Walitsusele seaduserikkumist ette heita, 
sest Riigikogu poolt antud seadus kuulu
tati „Riigi Teatajas" wälja alles 27. juunil, 
ning põhiseaduse § 54 põhjal hakkas ta 
maksma kaks päewa hiljem', kui walitsus 
oma tollidetõstmise määruse wälja andis, 
kuid rahwaesitusega kontaktis töötami
seks seda siiski nimetada ei saa. Pealegi 
oleks walitsusel tulnud enne tollide tõst
mist rahaasjanduse kommisjoni poole pöö
rata juba sellepärast, et 3. juuni tollide 
tõstmine Riigikogu liigete seas rahulole
matust äratas, seda öeldi selgesti wälja, 
ning uus tollide tõstmine ulatas juba üle 
rahaministri lubaduste. Sarnase tollide 
tõstmise tagajärjeks oli elukalliduse tõus, 
mille juures ka leiwa, wõi, piima ja teiste 
omamaa produktide kallinemine käis, 
kuigi rahaministri eelarwamine seda ei 
oletanud. Nagu Riigiwanem ja ka raha
minister seletanud, oli tollide tõstmise 
eesmärgiks kaubabilansi parandamine ja 
ärahoidmine, et rahwas enam ei tarwi
taks, kui ta jõuab. Eesmärk on hea, kuid 
kas see abinõu selle läbiwiimiseks küllalt 
kohane oli? Härra Riigiwanem on ise 
nimetanud, et see abinõu kaheteraga 
mõõk on, selle abinõu kohasuse juures 
näib härra rahaminister ise kahtlewat, 
kui ta ütleb oma jutuajamises ajakirja
nikkudega: „Kuid meie oludes oli tollide 
tõstmine abinõuks kaubabilansi paranda
miseks ja wististi abinõuks, mis oma 
mõju awaldamata ei ole jätnud." Kui 
härra rahaminister ütleb juba kord 
„w i s t i s t i", siis wõib ainult üht siit 
järeldada: puudub usk selle abinõu jaata-
wasse tagajärge. Aga iseäranis just sar
nastel asjaoludel tuleb seda enam nõuda 
ettewaatlikkust. Ja seda nõuda praegu
selt walitsuselt on täielik õigus, sest 
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härra rahaminister on ka ise siit kõnetoo
lilt öelnud, et ta elus senni alati on ette
waatlik olnud. 

Tollide tõstmise tegelik tagajärg oli: 
tarwitajad, kelle sissetulekud ega palk 
mitte pole suurenenud, pid.!d maksma oma 
igapäewaseks eluülespidamiseks häda-
wajaliste toiduainete ja tarbeasjade eest 
üleöö äkitselt ja põhjendamatult tõstetud 
kõrgemat hinda, täie teadmisega, et sel
lest riigi tulu ei suurene, waid ärimehed 
samuti üleöö miljonid ja kümned miljonid 
liigkasuna tarwitajate taskust oma tasku 
koguwad. Härra Riigiwanem nimetas 
seda küll wäärnähtuseks, mille juures pole 
kahtlust, kui keegi kaupmees odawamalt 
sisse toob ja pärast palju kallimalt wälja 
müüb. Kuna aga härra Riigiwanem ka 
ütles, et „waheajal mitte midagi sündi
nud ei ole, mida mitte ei oleks wõidud 
ette näha warem", siis tuleb küsida — 
kas see suur wäärnähtus, mis niipalju 
ülekohut tarwitajatele tõi ja rahwa, eriti 
palgatöölise seisukorda järsku halwendas, 
oli ka ette nähtud? Ettenähtud wäärnäh-
tuste kõrwaldaniiseks on aga iga walit
sus ja iga wõim kohustatud kõrwalda-
waid abinõusid otsima ja tarwitama. See
kord pole seda tehtud, kuigi selle wäär-
nähtuse tagajärjel tarwitajate taskust sa
jad ja sajad miljonid on läinud wäikse 
ringkonna, suurärimeeste taskusse, kes 
ometi Eesti riigi üle algusest peale pole 
nuriseda wõinud. Kuid kaitsetollid, kõr
gendatud tollid on liig kõrged ja tõstawad 
liiaks ka jalanõude ja riide hindu. 

Härrad Riigiwanem ja rahaminister, 
kui ka teised tollide tõstmise kaitsjad on 
ütelnud, et rahwas ülearu 'tarwitab. Tun
nistame seda. Aga tuleb siis ka selgeks 
teha, kes ja kuidas ülearu tarwitab. Kas 
see tööline, kes saab palka 100—300 
marka päewas perekonna toitmiseks, 
wõib meil walitsewa elukalliduse juures 
ülearu tarwitada? Kas see ametnik, kes 
kuus palka saab 4, 5, ütleme 10—12.000 
marka, wõib ülearu süüa? Kas nad wõi
sid endistegi hindade juures enesele enam 
riideid ja saapaid osta, kui hädapärast 
tarwilik ? 

Mina arwan, et igaüks peab tunnis
tama, et seda mitte ei wõidud, seda näi
tab ka tegelik elu, seda näitab ka meie 
töölisklassi ja teenijate praegune seisu
kord. Härra Riigiwanem kõneles siin nii 
suure lugupidamisega rukkileiwast, aga 
rukkileiwa hind on tollide tõstmise taga
järjel ühes teiste ainete hinnaga tõusnud. 
( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : A i n u l t 

t o l l i d e t õ s t m i s e g a ? ) Mitte ainult, 
waid ka tollide tõstmise tagajärjel. Nii
sama on ka teised kodumaa saadused, 
nagu piim, wõi, liha jne. kallimaks läinud 
ja seega mele tarwitajatele töölisklassi 
keskelt kättesaamatuks muutunud. Need 
ained weetakse wälja ja ka see tõstab 
siseturul nende hinda. Tuleb muretseda, 
kui wäljawedu nii suur, aseaineid ja need 
aseained on suhkur, mis wõimaldab lapsi 
toita piima asemel kohwi ja teega. Nii
sama soolakala, mis täidab liha aset. Kui 
nende toiduainete hindu tõstetakse, siis 
on see alatoitluse süwendamine, mis ei 
jäta oma mõju awaldamata ei rahwa ter
wise ega ka tööwlljakuse peale. Ometi 
on aga kui majandusliku olukorra paran
damise eeltingimist, nimetatud t ö ö w i r 
kuse suurendamist. Kas siis alatoitluse 
suurendamisega kaasas peab käima töö-
wiljakuse tõus? Ei ütle need suured 
arwud, mis sisseweost kõnelewad, 
sugugi weel seda, et rahwa laialised 
ringkonnad, nii nagu seda nimetatakse, 
ülearu tarwitaks. See etteheide on põh
jendamatu! Wõtame näiteks suhkru ja 
nisujahu. Siit läheb suur osa maiustuste 
walmistamiseks sisemaal, wähem wälja-
weo tarwis. Siis otsitagu juba abinõusid, 
kuidas maiustuste tarwitamist piirata. 
Majandusnõukogus on tõsiselt wõetud 
küsimus, et suhkrujagamist tuleks kaar
tide järele toimetada, wõi isegi nisujahu 
ja suhkru sissewedu keelata. Enne, kui 
seda tegema hakata — kitsendatagu näi
teks maiustuste, kookide jne. walmista
mist. Kui majandusnõukogus isamaalikult 
toonitati, et rukkileiwaga oleme üles kas
wanud ja rukkileiwaga peame ka kitsa 
aja üle elama, siis ärgu waadatagu otse
kohe mitte laialiste hulkade poole, kus 
neid harwa tarwitatakse, waid nende 
kitsaste ringkondade poole, kes kohwiku-
tes, konditoreides ja restoraanides ajawii
teks ja lõbustuseks sööwad' ülearu. (W. 
L i n n a m ä g i , krst.: Õ i g e ! ) Seda 
wõiwad nemad enestele lubada igasu
guste hindade juures, sest nende sisse
tulekud suurenewad ühes elukalliduse 
tõusuga. Piiratagu ka joogipaikade tege
wust. Raskel ajal tuleb kõigepealt priis
kamisest loobuda. Meil aga kaswab see 
iga päew, aja raskuste peale waatamata. 
Hakatagu järg-järgult piirama, lähenda
des joogipaikade tegewusaega õhtutel, 
ööseti ära keelates tegutsemist, niisama 
ka pühapäewadel. Aga mis meie näeme 
— rahwast õtse meelitatakse joogipaika-
desse. Politseiwõim läheb kaugemale kui 
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Wene ajal: ta annab isegi luba kõrtsides 
loterii-allegrii korraldamiseks, mis on 
rahwa wäljasõidukoha keskel, igasugus
tele organisatsioonidele — seekord mingi
sugusele seltsile, mille nimetus on — 
Rasumnõi dosug — mõistlik puhkus, sel
lega nagu kinnitades, et kõrts, restoraan 
on see koht, kus Eesti kodanik mõistli
kult puhkab. Ma olen kindel, et härra 
haridusminister ja terwishoiu peawalit-
sus sellega mitte nõus ei ole. 

Tuleb asuda ülejõuelamise piiramisele, 
kuid tuleb teha seda seal, kus tõesti üle
jõu elatakse, meie rahwa wara ja elu
jõudu otstarbetult häwitatakse. Tuleb 
uhkusasjade ja maiustusainete ning joo
wastawate jookide sissewedu äärmiselt 
piirata. Tuleb asjata priiskamist kitsen
dada wastawate korraldustega. See on 
teostataw. 

Töötaw rahwas kannatab praegu ala
toitluse käes. Seda suurendada on kuri
tegu rahwa ja riigi tulewiku wastu. 

Kui kõneldakse sisseweo suurenemi
sest, siis ei tohi ometi ära unustada ka 
seda, et läinud aastal oli halb wiljasaak. 
Mida wähem aga wiljasaak, seda enam 
tuleb wäljast sisse wedada. Tollisid tuleb 
Riigikogul wähendada, kuigi selle wastu 
on need, kes ärimehi kaitsewad. 

On kuuldusi, et hindade tõusu ära
hoidmiseks on walitsus tarwitanud was-
tuabinõuna seda, nagu „E. M." omal 
ajal kirjutas, et ühteaegu tollide tõst
misega olewat antud teatud importöö
ridele suuremad summad wäliswaluutat 
endiste kursidega, ei need importöörid 
teatud ainete hindu madalamal hoiaks, 
need siis aga siseturul omale kaupe üles 
ostnud. Seda teadet pole Walitsuse poolt 
mitte ümber lükatud, sellepärast on siin 
selgus tarwilik, kas ja kellele on wälis
waluutat endiste kursidega nimetatud 
otstarbeks antud. 

Meie majandusliku seisukorra walgus-
tamiseks on asutatud börsekomitee 
juurde niinimetatud asjatundjate kommis
jon, millest osa wõtsid Walitsuse, äri
meeste ja töösturite esitajad. See kom
misjon on oma arwamised awaldanud ja 
sealt kuuleme, et üldiseks majanduslik
kude raskuste põhjuseks on asjaolu, et 
sõja ja rewolutsioni tagajärjel töö pro-
duktiwiteet langenud on, nii töö' taht
mise, töö oskuse, kui ka töö aja suhtes. 

Kuidas on aga tööwiljakust wõimalik 
suurendada? Peäle ettewõtte juhtija 
omaduste on siin tähtis ka tööjõud. Et 
aga tööjõud paremaid tagajärgi annaks, 

selleks on waja töölistele terwishoiu-
nõuetele wastaw korter, on waja puhkus, 
tööaja piiramine ja toit. 

Praeguste palgaolude juures, seda 
peate kõik tunnistama, peale börsekomi
tee asjatundjate kommisjoni, ei saa töö
line ega teenija tarwilikka eluülespidamist. 
Elukalliduse tõusu ja margakursi lange
mise tagajärjel on tööliste palgad ainult 
järjest wähenenud. Wabrikantide esitajad 
on palkade tõstmise kohta eitawal seisu
kohal, nagu nad Tallinnas wabrikantide-
ühisuses ärapeetud koosolekul awaldasid. 
Walitsuswõim ei wõi jääda tummaks 
pealtwaatajaks, kui rahwa suurema osa 
elutingimused nii alla surutakse, et need 
terwisthäwitawateks muutuwad, rahwa 
elu- ja tööjõudu häwitawad, kidunemist 
ja wäljasuremist edendawad. Kui kind
lustatud on pangad, ärid ja teised ette
wõtted ning tööandjad margakursi lange
mise wastu, siis tuleb seda teha ka töö
listega, kes oma tööjõu eest saadud pal
gast elawad, ilma, et muud sissetuleku
allikat oleks. Teist teed ei ole: tööliste 
palgad tulewad seadusandlikul teel kulla-
alusele wiia. 

Seda küsimust peaks Riigikogu käes
olewal istungjärgul otsustama. Sotsialis
tide poolt on ka wastawad eelnõud esi
tatud;, mis mitte ainult tarwilikud, waid 
ka kiired on. Juba need kaks küsimust 
— tollide alandamine ja palkade walori-
seerimine, on selleks küllaldased, et; meie 
seisukohalt Riigikogu pidi warem 'kokku 
tulema. Üks tähtis küsimus waluuta 
puuduse ajal on wäljaweetud kaupade 
eest saadud wäliswaluuta registreerimine 
ja tarwitamine. Walitsus on ka ise seda 
tarwilikuks pidanud ja seaduse wälja 
töötanud. Ka selle kiire iseloomuga sea
duse arutamiseks oli Riigikogu warem 
kokkutulek tarwilik, mida taheti ühe 
koosolekuga läbi suruda nende poolt, kes 
ütlesid, et kokkutulemiseks põhjust pol
nud. On ajakirjanduses sellest kirjutatud, 
kuidas üksikud pangad eriti spekuleeri-
wad margakursi langemisega, ilma et 
rügiwõim abinõusid nende wastu otsiks, 
wõi tarwitusele wõtaks. Kui riigi huwid 
seda nõuawad, ei tohi walitsus keelduda 
margakursi alandamise püüete wastu 
kindlate abinõude tarwitamisest. Oleme 
oodanud ka põhjalikka uuendusi ja muu
datusi selle järele, mis ette toodud, Eesti 
pangas, kes on üheks tähtsamaks teguriks 
Eesti raha- ja majanduspoliitikas, olles 
ühtlasi margakursi hoidja. On ju tema 
kaudu wälja läinud ka kullafond. Kahjuks 
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on aga siin lepitud osaliste, õieti wäikeste 
muudatustega. Rahwaesitusel on aga 
õigus nõuda uuelt walitsused täielikku 
selgust selle kohta, k u i d a s , k u h u 
j a ' k e l l e l e on E e s t i p a n g a k a u d u 
r i i g i r a h a t a g a w a r a d ä r a k u l u 
t a t u d . Kuidas Eesti panga tegewusega 
lugu on, selle kohta on öelnud riigikont
roll, et panga bilansid nii segaselt on 
kokku seatud, et isegi asjatundjad nen
dest panga seisukorra kohta ülewaadet ei 
saa. Küsimus panga seisukorrast on 
praegu rahwa keskel üks põlewamaist ja 
meeli pingulhoidwamaist. Seda täie õigu
sega. Täielik selgus rahwale ja rahwa-
esitusele, kes mitte ei saa waadata Eesti 
panga juhatuse ja riigi rahaasjanduse 
juhtijate tegewust lähemalt, on tingimata 
tarwilik. Et selles küsimuses Riigikogu 
tarwilikka selgust ometi ükskord saaks, 
on tarwis moodustada erikommisjon. 

Üheks põhjuseks, miks Eesti majan
duslikud olud praegu nii rasked, on nime
tatud, ja seda kinnitas ka härra Riigiwa-
nem, halba majanduspoliitikat läinud aas
tatel, mis on toonud riigi kullatagawara 
kulutuse. 

Rahaasjanduse kommisjonis tähendas 
endine raha-kaubandusminister ning hil
jem Riigiwanem härra Kukk, nagu oleks 
Eestis sennist majanduspoliitikat just sel
lepärast nii juhitud, et mõjuwõimsatel isi
kutel puudus usk Eesti iseseiswusesse ja 
iseseiswa Eesti tulewikku. Sellepärast on 
tahetud nimelt juhtida warandus] kindla
tesse kätesse — eraisikute tasku. Kas on 
uus walitsus leidnud, et see nii on? Siis, 
kes olid need juhtiwaa jõud, kuidas on 
nad seda riigi waranduste eraisikute 
kätte koondamist toimetanud, ja kes on 
need eraisikud? 

Ühest walitsuserakonna lehest luge
sime alles hiljuti, et „Eesti panga üksikud 
juhatuse liikmed Walitsuse ja rahaministri 
poliitika sihtjooni heatahtlikult ja awa-
meelselt täitnud ei ole". Ja et on riigi
tegelasi, kes wõimalust ei andnud Eesti 
panga juhatust kohe terwes koosseisus 
uuendada. 

Ka siin on selgus tarwilik, miks on 
see tegemata jäetud, mida oleks wõinud 
teha ja missugused on need wälised mõ
jud, kelle surwel walitsus need sammud 
astumata jätab? Samuti oleks wajalik 
teada, missugustel põhjustel pole wõima
lik Eesti pangas krediitide tagasinõud
mine neilt asutustelt ja ettewõtjatelt, kel
lel wäljawaated puuduwad — wesiwõsu-
delt. 

Eestis on erakordsetes oludes ja sen-
nise majanduspoliitika juures teatud ring
kondadel wõimalus olnud erakorraliselt 
tulu saada. Ei oleks õiglane rahwaena-
muse wastu, kes niihästi raske maksu
koorma kui ka elutingimuste all kannatab, 
kui need kitsad ringkonnad riigi wastu 
oma jõukohaseid kohustusi ei täida. Et 
neile seda wõimaldada, on tarwilik ka 
Eestis sisse seada — warandusmaks. 

Walitsusel on kawatsusel terwe rida 
samme, millel wäga suured tagajärjed 
riigi majanduselus wõiwad olla. Meie 
arwates on siin, enne, kui otsustawad 
sammud otsustatakse, tarwis ka rahwa-
esituse arwamine ära kuulata. 

Need küsimused on: raudtee- ja posti-
tariifide kõrgendamine, suuremal määral 
metsade ära müümine, õlikiwilademete 
müümine wõi rentimine, wälislaenu tege
mine jne. 

• Kõigi nende küsimuste kohta liiguwad 
igasugused, isegi wäga ärewad kuuldu
sed. Riigi huwides on neidki küsimusi 
nii walgustada, kuidas tõsiasjad on. Nende 
küsimuste otsustamisel on walitsusel täie
lik wõimalus Riigikoguga kontakti 
pidada. 

Peab tunnistama, et ka koosseisude 
wähendamine rahulolematust tekitab, sest 
et ülemus, kes seda toimetab, tihti küllalt 
erapooletu pole oma hindamises. Selle
juures aga ei ole näha, et see tarwilikka 
tagajärgi annab kulude kokkuhoidmise 
suhtes. Arwesse wõttes, et wabastatud 
ametnikkudele tuleb maksta kolme kuu 
palk, tuleb ainult kahetseda, et Wabariigi 
Walitsuse seisukoht pensioniseaduse tä
nawu maksmapanemise kohta eitaw on. 
Pensioniseaduse elluwiimiseks on aeg, 
kus koosseisusid wähendada tuleb, 
soodne. Selle asemel, et wabastada tee
nistusest tihti häid ja osawaid nooremaid 
tööjõudusid, kellele hiljem tööpuuduse 
wastu wõitlemise korralduse alusel toe
tust tuleb anda, sest et nii füüsilisel kui 
ka intelligent tööjõul praegustes oludes 
kohaleidmine wõimatu, selle asemel oleks 
wõinud wabastada wanu, kellel õigus 
pensioni peale minna. 

Majandusliku kriisi kaaslane on töö
puudus. Kui järjest ikka uued ja uued 
ettewõtted oma töölistearwu wähenda-
wau, omi uksi suluwad, siis tähendab see 
ka ühele osale töölistele eluülespidamise 
äralõikamist. Tööpuuduse suhtes on 
kahtlemata raskem aeg ees. Tööpuuduse 
wastu tuleb wõidelda tõsiselt ja mõjuwalt. 
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Ühelt poolt tarwilikkude tööde korralda
misega, teiselt poolt aga toetuse läbi. 
Kahjuks tulewad siin aga eitawad nähtu
sed ilmsiks. Wiiimasena wõiks nimetada 
seda, et Tallinna kui ka Walga raudtee-
tehastest Hiiobi sõnumed tulewad. Tahe
takse tööpuudusel tööpäewade arwu wä
hendada 1—2-ni nädalas, samal ajal, kus 
börsekomitee asjatundjate kommisjon 
peab majanduselu tõstmiseks tarwilikuks 
ka isegi lihawõtte-, neli- ja jõulupühadel 
töötamist. Kas Wabariigi Walitsus, eriti 
aga teedeminister, kujutawad omale ette, 
mis see tähendab, kui inimene peab oma 
perekonda toitma ühe wõi kahe päewa-
palgaga. Ja ometi riigi raudteel on tööd 
küllalt. Puudub ainult tarwilik korraldus 
ja selle tagajärg — töölised, aga ka raud
tee kannatagu. 

Walitsuse! on wäljatöötamisel tööliste 
tööpuuduse wastu kinnitamise seadus. 
Silmas pidades töö-hüolekandeministee-
riumi sennist tegewust, on wähe lootust, 
et see niipea sünnib. Weel suurem on 
aga kartus, et see seadus just ka Walit
suse seljataga seiswate ringkondade poolt 
wähem wastuseismist ja wiiwitamist ei 
leia, kui näiteks pensioniseadus ja hai-
guskinnitusseadus. Nii on siin tegemist 
ainult tulewikumuusikaga, mis kaugelt 
mägede tagant kostab. 

Olud on aga sarnased, et tööpuuduse 
wastu wõitlemine on tänapäewa küsimus. 
Need korraldused, mida tarwitati senni, 
ei wõi töölisi kaugeltki rahuldada. 

Tööasutuste sulgumine ja selle kaasas 
käiw tööpuudus, elukalliduse tõus, üksi
kud wäärnähtused, laialiste rahwakihtide 
waeseksjäämine, üldse elutingimuste ras-
kenemine, mis ka kuritegewuse ja enese-
tapmiste arwu suurendab, tekitab rahwa 
keskel rahulolematust, mis näitab kaswa
wat tendentsi. 

Seda suurendab weel see, et need 
ringkonnad, kes senni on Eestis kõige-
rohkem mõnususi wõinud enesele osaks 
lasta saada, ei taha nagu rahwa seisukor
rast aru saada, waid isegi — pilkawalt 
kõnelewad sellest. Teisiti ei saa ka seda 
seisukohta hinnata, mida awaldas „Eesti 
majandusliku seisukorra selgitamiseks ja 
parandamisabinõude leidmiseks" börse
komitee poolt kokkukutsutud kommisjon, 
millest osa wõttis ka rahaminister ja tei
sed Walitsuse esitajad. Seal toonitati, 
nagu ma juba tähendasin, esimese põhju
sena, mis toonud esile praegused majan
duslikud raskused, seda asjaolu, et sõja 

ja rewolutsioni tagajärjel töö prodükti-
witeet langenud on, nii töötahtmise, töö
oskuse kui ka tööaja suhtes, kuna laiade 
hulkade tarwidused selle wastu tõusnud 
on ja et suured hulgad rohkem tarwita
wad, kui nad produtseeriwad. 

Et seda jultunud süüdistust, nagu puu
duks töölistel töötahtmine, nagu tehtaks 
tööliste poolt liig wähe tööd ja sellejuures 
tööline sööks enam kui walmistab, — 
ümber lükata, ka selleks on tarwilik, et 
ometi ükskord selgitataks, kuidas ja kelle 
kätte on läinud Eesti riigi warandused — 
Eesti panga kaudu. On tarwis ükskord 
ometi lõpulikult selgitada, missugune on 
see „Wene kubermangu-poliitika" olnud, 
nagu Walitsuse tegewust üks praeguse 
walitsuserakonna leht nimetab, kes ka 
ütleb, et kes meil wähegi erapooletult 
tahab praegust olukorda ja arusaamist 
hinnata,- peab küll ütlema, et Eesti pea
aegu samasugust aega üle elab, kus riik 
oma tagawaradega ei ole enam eestkätt 
rahwa, waid o m a ja o m a r i n g k o n 
d a d e j a o k s . 

Uus walitsus on tegutsenud. Öeldagu, 
mis ta on leidnud eelmise Walitsuse päran
dusena. Walgustatagu ükskord seda „oma 
ja oma ringkondade heaks" riigi taga-
warade tarwitamist. Ja mis peaasi — 
lõpetatagu see kuritöö riigi ja rahwa 
wastu, toodagu ette selleks kindlad and
med, tõsiasjad, lõpetatagu kahtlustused. 
Selleks on wiimane aeg. Igalpool on 
rahulolematus. Õhk on raske, ähwardab 
lämbutada. Kodanikkude keskel on riigi-
tüdimus järjest kaswamas. Ja see on 
hädaohtlik riigi ja rahwa tulewikule. On 
ringkondi, kes praegust rasket olukorda 
ära kasutawad riigipöörde sepitsemiseks, 
see on Eesti iseseiswuse häwitamiseks. 
On ka ringkondi, kes praegust rasket sei
sukorda ära kasutawad, isegi kaitsewäe 
keskel teatud poliitilise kihutustöö tegemi
seks. Nagu „Kaja" teab jutustada, ole
wat ,,awalik" saladus, et kaitsewäelaste 
— nähtawasti mõeldakse siin ohwitser-
konda — keskel organiseeriti mitte wäga 
kaua tagasi protesti-märgukirja walit
sewa olukorra üle, mis pidi saadetama 
Riigikogule ja awalikule arwamisele. Ka 
siin on selgus tarwilik, kas see „awalik 
saladus" on ka walitsusele teada? 

Ja kui on, kes on siis need organisee
rijad ja mis nad organiseeriwad? Kas on 
siin tegemist püüdega kaitsewäge tarwi
tada mõne poliitilise woolu tööriistana? 
Ja missugune on siis Walitsuse seisukoht 
selle kohta? 
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Walitsewad kihid on nagu 'kindla ees
märgiga kõik teinud, mis wõimalik, et 
rahwa laialistes hulkades usku Eesti ise
seiswa riigi tulewikku häwitada. Rahwas 
on raskesse seisukorda surutud. Tun
dub, nagu Eesti riigi organism oleks 
haige. Kui mitte hiljaks ei taheta 
jääda, siis tuleb kindlaks teha hai
gus, tema põhjused ja tekitajad. Täie
lik katte kergitamine on tarwilik. On 
tarwis täielikku walgust ja selgust sel
lesse tegewusesse, mis sennised raskused 
esile toonud. Aga Walitsuse uued sammud 
ei tohi laialiste hulkade seisukorda weelgi 
raskendada, ei tohi riigitüdimust omalt 
poolt kaswatada, waid tema ülesanne on 
meie majanduslikka ja sotsiaalseid olusid 
parandada, meie rahwa meeleolu paran
dada ja riigitüdimust wähendada. 

Ma. teen ettepaneku: Riigikogu otsus
tab oma järgmise koosoleku päewakorüa 
wõtta Eesti panga tegewuse uurimiskom-
misjoni walimise. 

Osa meie nõudmiste täitmiseks on esi
tatud Riigikogule wastawad seadused, et 
nende elluwiimist kiirendada. Teiste 
nõudmiste kohta olen mina lühikese Ole
waate andnud. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Koos
olek on ligi 2 tundi kestnud. Kuulutan 
weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 11.50 min. 
Peale waheaega jätkub koosolek kell 

12.10 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Wain. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
koosolek kestab edasi. 

K. E i n b u n d (põl.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Kõigi minu eelkõnelejate 
peanooled olid pööratud endise majandus
poliitika poole. Ainult kaudselt puudutati 
üht wõi teist praeguse Walitsuse poliiti
kast. Tuleb meelde sellejuures meie 
rahwa wanasõna: „Ära aja enne wana 
kaewu kinni, kui uus weel ehitatud ei 
ole." Wanasõna ütleb meile päewaselgelt, 
et senni oleme meie elanud weel wanast 
kaewust, uus kaew ei ole weel midagi 
andnud. Mis tema aga juba andnud, on 
arutamisel alles täna. Meie teame, kui
das meie oleme elanud wana kaewu päe-
wil, ja teame ka ühtlasi, et meie pole ela
nud harwasti. Teame, kui meie seda wana 

kaewu ehitama hakkasime, mis oli meil 
riigikassas. Teame, et riigikassas oli kõi
gest, kui ma ei eksi, umbes 30 wõi 50 
tuhat „0ber-0sti". Sellega algasime 
peale. Rahwa warad olid kõdunema löö
nud, ei olnud inwentaari, puudus kapi-
taal, sõjaajal oli see kõdunenud ja kaota
tud. Ja teame, kui kaugele oleme jõud
nud wiimase 3—4 aasta jooksul. Ei taha 
öelda, et Wiimaste aastate jooksul tege
wuses oleksid olnud ainult poliitilised 
ringkonnad, kelle peale härra Anderkopp 
sõrmega näitas, waid teame, et tegewuses 
on olnud ka teised poliitilised ringkonnad, 
nii et ühtlaselt Eesti riigi ülesehitamisest 
ja tema majandusliku elu ülesehitamisest 
osa on wõtnud kõik ringkonnad, ühed 
muidugi wähemal mõõdul, teised rohke
mal, ühed pikemat aega, teised lühemat 
aega. Aga missugune seisukord oli enne 
ja missugune praegu on, seda tunneb iga 
kodanik ise oma naha peal ja see iga 
kodanik ütleb ise, kunas temal parem oli 
elada, kas praegu wõi enne. Kodaniku 
heaolek, see on mõõdupuu, mis näitab ja 
mis tõendab, kas on hea wõi on halb. 
Ühtlasi, sama rahwuskapitaal, millest 
täna härra Anderkopp juttu tegi, selle 
rahwuskapitaali kogumise hulk näitab ka, 
kes, mis ja kunas tööd on teinud. Teame, 
kuipalju wiimase 3—4 aasta jooksul meie 
rahwuskapitaal suurenenud on. Sellest 
oleme Riigikogus mitu korda warem 
kõnelenud. See on ometi kõik majandus
elu juhtimise tagajärg, see on meie koda
nikkude algatuswõime, ettewõtlikkuse 
tagajärg. Tänasel koosolekul kuuleme, 
et, waadake, wana poliitika, see olla selle 
juures süüdi, mis praegu üle elame, aga 
uus poliitika, waadake, kui see ei ole mi
dagi senni andnud, siis on süüdi selles 
wana poliitika. Praegusel korral tuleb 
kõne alla uus poliitika ja sellepärast ei ole 
põhjust peatuda wana juures. (J. J a a 
n i s , rhw.: P i i n l i k k a i k k a p e a 
t a d a . ) Meile paistis Riigiwanema kõ
nest heatahtlik soow töötada Riigikoguga 
kui rahwaesitusega käsikäes. See soow 
öeldi wälja niihästi kõne algusel kui ka 
kõne lõpul. See sünnitab headmeelt. Rii
gikogu waheajal lõime meie aga kahtlema 
Wabariigi Walitsuse tahtmises töötada 
käsikäes Riigikoguga. Wabariigi Walit
sus oli enesele tarwilikud seadused muret
senud, tarwilikud wolitused muretsenud, 
millest tema nägi Eesti rahwamajanduse 
ülesehitamise ja kindlustamise abinõu. 
Nende wolitustega töö juurde asudes aga 
ilmutas ta teid ja wiise, mis tunnistust küll 
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sellest ei andnud, et rahwaesituse tahtmi
sed ja soowid arwesse wõetakse. Selle
pärast ei ole midagi iseäralikku, kui, 
nähes nende Walitsuse sammude esimesi 
tagajärgi, osa Riigikogu liikmetest soowi 
awaldas Riigikogu kokkuastumiseks era
korraliseks istungjärguks. (A. A n d e r 
k o p p , töer.: T e i l j u l g u s t 'kül l ei 
o l n u d a l l a k i r j u t a d a ! — A . U i b o 
puu , rhwsw.: S e e on d e e b i t o r i d e 
m ä s s . ) Pean ütlema, austatud Riigikogu 
liikmed, et selleks on ka wahepeal suured 
põhjused olnud. Algusest saadik ei ole 
praegusel walitsusel meie majanduspolii
tikas õnne. Tuletame meelde meie esi
mese, praeguse Walitsuse aegse majan-
dusejuhi ametisseastumist ja lahkumist. 
Peab ütlema, et niisugust , skandaalset 
lugu ei ole Eesti riigi ajaloos kogu tema 
majanduse juhtimise ajal weel olnud. Nii 
kuidas Baars tegewusesse ilmus, ja nii 
kuidas ta sealt lahkus, kõik see oli ühen
duses iseloomulikkude joontega, • mis kül
lalt selgelt meie awalikus arwamises 
enese peäle tähelpanu pöörasid. Selle 
järele aga suutis ometi esimene majan
dusminister ette nägematult ja ootama
tult meie riigi tagawarasid ühe kuu jook
sul sellewõrra wähendada, et see raskusi 
sünnitas järeltulijale, meie praegusele ma-
jandusminisitrile härra StrandmanMle. (M. 
M a r t n a , sd.: K a s l õ i W e s t eTi 
ü l e ? ) Ametisse astudes esitas praegune 
majandusminister meile 30. mail oma ük
sikasjaliku kawa, mille ette kandis eilsel 
koosolekul ka Riigiwanem. Selles kawas 
leidsime meie eelarwe tasakaalu wiimise, 
ametiasutuste ja nende koosseisude kok
kutõmbamise, tollitariifide tõstmise kesk
miselt kunni 30%, mõnede ainete peält 
50—100%, leidsime Eesti margakursi wa-
loriseerimise abinõud, ühtlasi leidsime 
meie nõudmise, et maksma tuleb panna 
kindel wahekord Wabariigi Walitsuse ja 
Eesti panga wahel, mille juures marga
kursi hoidmine pannakse Eesti panga 
peäle. Ühtlasi leidsime ka rahaministri 
nõudmise, et kõik riigi metalli- ja waluu-
tatagawarad tulewad üle anda Eesti pan
gale. (O. Q u s t a w s o n , is.: . . K a s 
r o o s t e t a n u d r a u d k a ? ) Ühtlasi 
leidsime aga ka, et tuleb asuda waluuta-
tagawarade muretsemise otstarbel riigi 
waranduste, metsa ja teiste, realiseerimi
sele wõi müümisele ja wälislaenu tegemi
sele. Sellele kawale lisaks tuli nädal wõi 
paar hiljem uus kawa rahaliikumise kor
raldamiseks ja margakursi hoidmiseks, 
milles seatakse üles p. 4-ga nõue deflat

siooni kohta, mis eelmises kawas puudus, 
kus öeldakse, et krediitide deflatsioon 
wiiakse läbi krediitide kokkutõmbamise 
teel Eesti pangas, ja kokkuhoidmise teel 
riigi majapidamises nii kaua, kui marga
kursi püsiwus wäljaspool kahtlust on. 
Ühtlasi aga p. 12-das seatakse nõue üles, 
et Eesti panga tegewuse üle tuleks wõi-
maldada rahaministrile walweõigus ja et 
selleks tema juba „ex officio" oleks Eesti 
panga liige. 

Need olid need wahendid wõi abinõud, 
millega uus majandusminister, suurte 
pealekäimiste järele neid ilmutades ja 
Riigikogule esitades, tegewusse astus. 
Peäle nende sai rahaminister seadustega 
erakorralised wolitused marga walorisee-
rimiseks ja koosseisude wähendamiseks. 
Mäletame, missugused pikad waidlused 
olid nende kahe eelnõu juures ja mäle
tame ka, et need eelnõud läbi läksid kesk
erakondade kindlal toetusel ja poolte era
pooletuks jäämisel, põhjusel, et Walitsuse 
tööwiisi kohta usaldust ei olnud. Nende 
abinõude ülesanne oli Walitsuse enese se
letuse kohaselt Eesti riigi rahwamajan-
dust stabiilsena hoida ja Eesti marka 
hoida. Kindla usu awaldas meie majan
dusminister mitmel korral Riigikogus. 
Mis aga edasi sündis? Kuu wõi poolteist 
hiljem, kui need abinõud tegewusse pandi, 
sattus meie rahaturg otsekohe segadusse. 
Niisugust- rahaturu segadust, kus kursid 
langesid ja tõusid päewade ja nädalate 
jooksul saja kunni kahesaja punktini, ei 
ole meie enne näinud. Rahaturu seisukord 
awaldus õtse paaniliselt, mis kahtluse 
esile tõi, kas mitte meie praeguse Walit
suse poliitika tagajärjel üksikud börse-
kuningad ja börsespekulandid ei ole tege
wusse astunud. Meie wõime, kui waa
delda rahaturu wiimase aja seisukorda, 
kindlasti öelda, et nende käsi seal taga ei 
puudu. Eesti pank, kelle peale wolitus-
tega pandi Eesti margakursi hoidmine, 
seisab täiesti tegewuseta, kuna Eesti 
marga üle walitsemine on antud wõõ
raste pangakontorite kätte. Ja nüüd need 
tegutsewad: kord lastakse kurs alla, kord 
tõstetakse. Kui ta alla langeb, siis oste
takse kokku ja kui üles tõuseb, siis mui
dugi müüakse. 

Kes spekulatsiooni tagajärjel suure 
kasu wõtab, on meile kõigile teada, sest 
kõigesuuremaks rahwa raha kokkutõm
bamise momendiks on segane rahaturu 
seisukord, ja seda kasutawad loomulikult 
need, kes on rahaturul kuningad. 

3 
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. Ühtlasi näeme ka, et elukallidus ja 
hinnad tõusewad. Näeme, et tööpuudus 
tõuseb. Näeme, et närwilikkus meie ma
janduselus awaldub järsult ja et sellel när-
Wiilikkusel ei näi piiri olewat. (T ö ö -
h o o l e k a n d e m i n i s t e r C h r . K a a r 
n a : T ö ö l i s t e p u u d u s on i g a l 
p o o l s u u r . ) Huwitaw oleks tähele 
panna wiimase aja hindade tõusu. Eilsel 
Riigikogu 'koosolekul (A. A n d e r 
k o p p , töer.: E i l e ei o l n u d k o o s 
o l e k u t . T e i e l ä h e t e p ä r i s seg i . ) 
Üleeilsel Riigikogu koosolekul leidis Rii-
giwanem sellele loomuliku waranduse ja 
nimelt, et wiimasel ajal olewat hinnad 
igalpool tõusnud ja mis siis ime, kui see 
ka meie juures sünnib. Kui selle kohta 
wahemärkuse tegin, siis arwas Riigiwa-
nem, et mitte ei tuleks loogikawastaseid 
järeldusi teha. Aga hoolimata sellest on 
huwitaw hindu waadata. Wõtame näi
teks põllutööriistade ja masinate hinnad. 
Enne olid meil wiljaniitjad 31—35 tuhat, 
nüüd aga 52 tuhat marka; heinaniitjad oli 
enne 24—25 tuhat, nüüd aga 37—38 tuhat; 
loorehad maksid enne 11.500, nüüd aga 
17.500 marka; superfosfaat oli enne 650, 
nüüd aga 800 marka puud; kaalisool oli 
enne 750, nüüd aga 1.100 marka puud. 
(M. M a r t n a, sd.: M i s k a l l i s , s e e 
k a u n i s . ) Need materjaalid on oma hea
duse poolest endiseks jäänud. 

Wõtame edasi näiteks wedruäkked: 
need maksid enne 3.300 marka, nüüd aga 
4.600 marka; käsikoorelahutajad maksid 
enne 7.000 marka, nüüd aga 8.700 marka. 
Wõtame weel piimakannud: need olid 
enne 1.600, nüüd aga 2.500 marka. Wõ
tame näiteks soola. (W a h e l h ü ü e p a 
h e m a l t p o o l t : A g a r u k k i p u u d ? ) 
Rukkipuud on alla minemas, aga mitte 
tõusmas. Sool maksis enne 45—50 marka 
puud, nüüd aga 75—80 ja isegi juba 90 
marka. Wõtame naelad: 3-töllised mak
sid enne 650 marka, nüüd aga 700—750; 
sõnnikuhargid olid enne 60, nüüd aga 
85 marka tükk. 

Läheme jalanõude juurde. Kuuleme 
kindlast allikast, et kõigi nende sisemiste 
sekelduste tagajärjel on meil oodata lähe
matel päewadel jalanõude hindade tõusu 
30% wõrra. Puuwillase riide peält on 
keskmine hinnatõus 30%; lihtsa pleeki-
mata pesuriide pealt 35%. (M. M a r t n a , 
sd.: T õ u s on 40>—45%, k u i s e d a l ä i 
n u d a a s t a j u u l i k u u h i n d a d e g a 
w õ r r e l d a . ) Mina waatan hilisemaid 
andmeid. (M. M a r t n a , sd.: No j a h , 

T e i e s e d a W e s t e l i a e g a e i a r 
m a s t a w õ t t a . ) 

Nii wõime hindade juures tähele panna 
järsku tõusu neil kuudel, kui järsult tolli-
sid tõsteti. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
K a s o l e t e t o l l i d e w a s t u , ö e l g e 
w ä l j a s i i s? T e i e w a i k i t e ? ) Edasi 
oleks minul huwitaw märkida Riigi wa
nema ütelust, et käesolewal aastal igal
pool elukalliduse tõus on. Minul oli wõi
malus tutwuneda nende andmetega ja 
need andmed ütlewad küll pisut wastu-
pidist. Wõiksin ka neid ette tuua. Elu
kalliduse indeks näiteks Inglismaal oli 
jaanuarikuus 1924 aastal, 173. Nüüd aga 
juunis — 168, tähendab on wiie punkti 
wõrra langenud. Daanis on langemine 
kolme punkti wõrra, Ameerikas on lange
mine neli punkti ja Soomes 4 punkti. (M. 
M a r t n a , sd.: S e e e i o l e õ i g e ! A. 
A n d e r k o p p , töer.: K o i k , k e s 
S o o m e l ä h e w a d , k a e b a w a d , e t 
S o o m e s e l u on k a l l i s ! ) Kuidas? 
Soomes on elukallidus wiimasel poolaas
tal ka langenud. 

Wõtame Hollandi, seal oli 158 nüüd 
153. Rootsis on langemine 2 punkti, Hel-
weetsias 5 punkti, Eestis oli aga jaanuari
kuus 110, maikuus... ( T ö ö - h o o l e -
k a n d e m i n i s t e r C h r . K a a r n a : 
W õ r r e l g e P o o l a g a ! ) Ka Poola 
juurde tulen. Maikuus oli umbes 111 ja 
juunis 115. (E. W e b e r m a n, rhwsw.: 
Ä r g e w õ t k e j a a n u a r i , w õ t k e 
j u u n i , s e a l on m a d a l a m ! ) Ja mis
sugune augustis on, seda meie näeme. 
Mina kuulsin siin Poolast ja sellepärast 
wõtame Poola. Poolas oli aprillikuus 
1924 aastal langemine 109 pealt 99 peäle, 
tähendab 10 punkti wõrra. Sellejuures on 
arwamine maad wõtnud, et tsirkulat-
siooni kokkutõmbamine ei pea mõjuma 
elukalliduse peale, waid peab mõju awal
dama ka elukalliduse langemise peale. 
(T ö ö - h o o 1 e k a n d e m i n i s t e r C h r . 
K a a r n a : P o o l a s on e l u k o l m 
k o r d a k a l l i m k u i m e i l ! ) Olgugi, et 
raha ringjooks aasta algul oli Poolas 220 
miljonit, 10. juulil oli: aga tsirkulatsioon 
tõusnud 483 miljoni peale, sellest hooli
mata on elukallidus alla läinud. Meil 
awaldab elukallidus kindlat tõusmise ten
dentsi. Ja mikspärast? Arusaadawalt 
ärewuse tagajärjel ja nende järskude abi
nõude tagajärjel, mis meie wiimasel ajal 
tähele pannud. 

Järgnes majandusnõukogu koosolek 
23. juulist, kus rahaminister esineb aru
andega seisukorra üle. Mis mele kuul-
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sime? Kuulsime rahaministri enese sõna
dest, et riigi wäljaminekute piiramine, 
tähendab eelarwe tasakaalus hoidmine, 
mis ka programmis seisab, ei ole andnud 
küllaldasi tagajärgi esimesel poolaastal. 
Iseäranis lootustäratawat pilti selles ei ole. 
Teiseks kawatsuseks oli krediidi piira
mine, ka selles ei näe rahaminister midagi 
iseäralikku rõõmustawaa (A. A n d e r 
k o p p , töer.: N i i k a u a , k u i t e i e 
m e h e d j u u r e s on, ei s a a m i d a g i 
t e h a . N e i d p e a k s p ä e w a - p e a l t 
m i n e m a k i h u t a m a ! ) 

Edasi oli sisseweo piiramine, ka selles 
ei ole näha rõõmustawat pilti. Ja lõppude
lõpuks wõtab rahaminister kokku, et loo
tused, mis ta pannud oma abinõude peale, 
ei ole korda läinud. 

Seisukord olewat wiimasel ajal isegi 
halwemaks läinud. Kuldwaluutat on 
wälja antud, ilma et tagajärgi oleks kätte 
saadud. ( R a h a m i n i s t e r 0 . S t r a n d -
m a n : M i s l e h t T e i l on, m i l l e s t 
l o e t e ? ) Olge lahked, minu järele on 
sõna. ( R a h a m i n i s t e r 0 . S t r a n d -
rnan : T e i e w õ i t e ju s e l e t a d a , 
m i s s u g u n e l e h t s e e on. — E. 
W e b e r m a n , rhwsw.: K a s on k o m 
m u n i s t i d e l e h t ? ) Kui selle järele 
rahaministrile küsimus ette pannakse rkl. 
Winna poolt, et kuidas siis sellest aru 
saada, kui rahaminister kõigis oma loo
tustes pettunud on. . . Mis siis selle ase
mele tulla wõib, siis jätab rahaminister 
wastuse rkl. Wirma küsimisele wõlgu, 
ning päewakorras minnakse edasi. Kuju
tame enesele ette, austatud Riigikogu liik
med, et kõiki seda seisukorda, kuulewad 
rahwasaadikud, kuuleb maa, kuulewad ka 
kodanikud, et praegune walitsus on kõige-
suuremate lootustega asunud asja juurde; 
tema on kindlasti öelnud, et raha jääb 
püsima, et meie majanduselu jääb stabiil
seks ja et need abinõud, mis teiste juures 
kahtlused esile kutsuwad, aitawad abi
nõud on. Ise aga ütleb majandusnõukogu 
koosolekul, et tema sellest pettunud on — 
mis peab aga Riigikogu niisugusel korral 
tegema ? ( T ö ö - h o o l e k a n d e m i -
n i s t e r C h r . K a a r n a : S e a l o l i 
j u t t t e i s i t i , m i n a k u u l a s i n k a 
p e a l t . ) 

Loomulikult oleks pidanud rahaasjan
duse komimisjon niisugusel seisukorral 
kokku astuma, kes wahepeal töösse oli 
jäetud. See aga ei sündinud. Selle taga
järjel on praegusel korral Riigikogu 
kokku astunud, kus siis need küsimused 
arutusele tulewad. (A. A n d e r k o p p, 

töer.: M i k s T e i e k a a l l a e i k i r j u 
t a n u d , k a s p u u d u s k a j u l g u s , 
n a g u l e h e n i m e ü t l e m i s e 
j u u r e s ? ) 

Nüüd peaksime mele waatlema, kuidas 
kawa wahepeal teostati, see tähendab, 
kuidas majanduspoliitikat aeti ja mis
suguseid tagajärgi saadi. Kõige esmalt, 
ainult mööda minnes peaksin peatuma 
koosseisude kokkutõmbamise juures. 
Mäletame wäga hästi, missugused waid
lusea meil kewadel olid. Nõuti, et kokku
tõmbamine peab kindlal käel läbi wii
dama. Kuna walitsus seda teisiti teha ei 
osanud, kui pidi erakorralised wolitused 
saama, et kunni Riigikogu kokkuastumi
seni septembri keskpaigas uuendust läbi 
wiia. Riigi eelarwe pidi palkadeosas, 
nagu Walitsuse esitajad sel korral seleta
sid, umbes 20% wähendamist näitama. 
Mis meie aga näeme? See osa tööst, mis 
pidi tehtama Riigikogu poolt antud woli-
tuste põhjal, on andnud kõige minimaal
semad tagajärjed. Muidugi, Riigikogul 
tuleb 1925 a. eelarwe juures oma lõpusõna 
meie asutuste ja koosseisude kohta öelda, 
tuleb lõpusõna öelda, nii nagu meie selle 
erakorralise seaduse andmise juures ütle
sime. Olen kindel, et 1925 aasta eelarwe 
peab alles otsustama meie ametiasutuste 
kokkutõmbamise. Meie kuulsime Riigi-
wanema kõnest, et ametnikkude arwu 
kokkutõmbamine wõi wähendamine ole
wat sündinud 3% ulatuses. Wõtsin need
samad arwud kokku — needsamad ar-
wud, mis Riigiwanem esitas — kuid minul 
tuleb ametnikkude wähendus 1,90, wõi 
1,97%, seega mitte 2%-gi. Huwitaw on, 
et kannatada on saanud selle all kõige-
wäiksemad ametnikud, et see summaline 
protsent eelarwest weel hästi wäiksem 
on, nii et eelarwe juures tähendab see 
wäikene erakorraline kokkutõmbamine, 
mis nii suure lärmiga esile wõeti, et tema 
ainult rahutusi sünnitas, ainult nii umbes 
0,3%. See on iseloomulik õieti praeguse 
Walitsuse tegewusele. Iseloomulik on 
ka see, et kõik Walitsuse sammud on sihi
tud sinnapoole, et närweerida kodanikka, 
närweerida rahwast, närweerida riigi 
ametkondi. Hakatakse suure hallooga 
peale, deklareeritakse ette, kogu amet
konnad aetakse ärewusse. Kuidas see 
sisepoliitiliselt meil mõjunud, seda oleme 
näinud. Ja mikspärast? — Kas seda oli 
selleks tõesti waja? Tagajärg on, et riigi
aparaat on närweeritud ja ka rahwas on 
närweeritud, Waadake, niiwiisi ei aeta 
mitte riigi poliitikat. ( T ö ö - h o o l e -

3* 
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k a n d e m i n i s t e r C h r . K a a r n a : 
K u u l g e , h ä r r a E i n b u n d , 2% on 
l a h t i l a s t u d , a g a T e i e ei t e a , k u i 
p a l j u on k o o s s e i s u s i d w ä h e n 
d a t u d . ) Mina kõnelen nende andmete 
põhjal, mis Riigiwanem ette tõi. Siin on 
ka huwitaw, et lahti lastakse koosseisude 
järele, kuna wabapalgalised wõetakse 
ametisse suuremate palkadega. Mis jaoks 
niisugune jantimine tarwilik on? 

Läheme tollide tõstmise juurde. Kuul
sin küsimist: Kas Teie tollide tõstmise 
wastu olete. Tollide juures ütleksin ma 
jälle, et siin kordub praegusele walitsu
sed omane närwide pingutamise sünni
tamine. Riigikogu teadmisel wiiakse läbi 
tollide kõrgendamine keskmiselt 30% 
wõrra, mõnede ainete pealt aga 50—100%. 
Selles teadmises läheme meie, kui r%hwa-
esitajad koju. See wiiakse ka esimesel 
korral läbi. Kuid nädala wõi paari pärast 
loeme meie ajalehest, et päew enne sea
duse rnaksmahakkamist antakse tele
graafi teel uued korraldused mööda maad 
laiali, et tollid on tõstetud. Nii peab see 
tabama ka kõige pimedama, pingutades 
ka selle närwe. ( S e g a s e d w a h e l -
h ü ü d e d . ) Just sel teel olete teie wõi-
maldanud neile nisujahu kaupmeestele 
Puchk'ile ja Roterman'ile niisuguse speku
latsiooni, mida nad enne weel ei ole näi
nud. Ühes ajalehes kirjutati kunagi, et 
ühel wabrikul olewat olnud mituteist-
kümmend miljonit puhaskasu, kui palju 
aga sellel wabrikul praeguse majanduse 
juhi tegewuse ajal saab olema, seda kuu
leme muidugi tulewal, aastal. (A. A n 
d e r k o p p , töer.: T e i e p a k u t e ju 
p a l j u r o h k e m n e i l e , o l g e w ä h e -
m a 11 j ä r j e k i n d e 1.) Ja waadake, just 
niisuguse tollide tõstmise tagajärjel wõi
dawad Teie PuchkMd ja Roterman'id. Mis 
meie aga sellega kätte saime, et nädala 
pärast uus tollide kõrgendamine ette 
wõeti? Edasi kuuleme weel, et raha
ministrile ei ole ka sellest küllalt, kui ta 
esimest korda 100% ja teist korda 300% 
tollisid kõrgendas, waid ta peab maa ja 
rahwa weel lõpulikule kannatusele wiima. 
Ei leidunud Eestis ajalehte, kellele raha
minister oleks wõinud öelda, et minul on 
kawatsus weel kolmat korda tollisid 
tõsta, waid selleks leidub Riias Wene aja
leht, kus meie lugupeetud rahaminister 
selle teate awaldab, et ka lätlased kõige 
sellega tutwuneda saaksid ja need wahe
korraa, mis meil tolliuniooni jaoks Lätiga 
sobitatud, et need wahekorrad omamoodi 
talitamisega weel terawamaks läheksid. 

Ma küsin weel kord, mis oleme meie sel
lega katte saanud. Sissetulekute suuren
damist fiskaalselt ei ole. Küll aga on elu
kallidus tõusnud, ja see awaldab halba 
psüholoogilist mõju meie seisukorra peale. 
Kuigi meil tollid madalamad on, kui mõ
nes teises riigis, siiski annawad nad meile 
eelarwe järele otsustades suurema tulu.... 
(A. A n d e r k o p p , töer.: E h k T e i e 
w õ r d l e t e n e i d t e i s t e r i i k i d e 
k a u b a b i l a n s i g a , s i i s s a a m e 
ü 1 e w a a t e.) Mina kuulsin, Riigiwanem 
ütles, et tollid teewad meil V? meie riigi 
tulu eelarwest. Kuid ma ei wõi siiski 
eksinud olla, kuid minu arwamise järele 
teewad tollid ^ eelarwest, wõi V», 1924 
aasta eelarwest. ( R a h a m i n i s t e r O. 
S t r a n d m a n : E h k s e l e t a t e , k u i -
d a s T e i e w õ t a t e ? ) Meil on 1924 
aasta eelarwe 7 miljardit, kuna tollid on 
1 miljard 631 — see teeb 23%. ( R a h a 
m i n i s t e r 0 . S t r a n d m a n : Ku i 
p a l j u s e e s i i s t e e b ? ) See teeb ^— 
Vs. ( R a h a m i n i s t e r 0 . S t r a n d 
m a n : W i s t k õ i g e r o h k e m Ve.) Ei, 
ma palun rehkendada — 23%. Nõnda: 
Lätis teewad tollid wälja Ve, meil V«. 
(S õ j am in i s t e r 0 . A m b e r g: T ä i t 
s a ü m b e r p ö ö r d u l t . ) Kui meie ka 
ütleme, et meil see tulu Lätiga ühesugune 
on olnud, siis ei wõi meie seda mitte 
öelda, et meil tollid wäga madalad olek
sid, kuid kõige halwem tollide tõstmise 
juures oli riiaksmapanemise wiis ja ini
meste närwide pingutamine. Siinjuures 
aga ei saa tähelpanu juhtimata jätta 
tarwe peale meie tollide kokkukõlasse 
wiimiseks .Lätiga. Meie teeme kodu küll 
rahapoliitikat, kuid mis meie rahwama-
janduse jaoks eriti tähtis oleks, selleks 
meil aega ei jätku. Küll oleme meie osa
nud oma wahekorra Lätiga terawaks 
ajada, et peame isegi oma seadusandluse 
tagasi tõmbama. 

Riigikogu laiali minnes, otsustas tea
tawasti meie rahaüksuse aluseks kuld
krooni wõtta, rahaministri pealekäimisel, 
ehk küll rahaasjanduse kommisjonis tei
siti otsustati, frank aluseks wõeti. Kuid 
rahaminister suutis keskerakondade peäle 
niiwõrd mõjuda, et aluseks wõeti mõne
sugustel imatemaatilistel põhjustel kuld
kroon. Mis see meie wahekorras Lätiga 
tähendanud, ja kuidas see awaliku arwa
mise peale Lätis mõjunud, sellest teati 
palju kõnelda. Kõneldi küll märgukirjast, 
mis Läti walitsus sel puhul meie walitsu
fele esitanud:, kuid pärast sumbutati see. 
Kindlaks jääb ometi asjaolu, et meie wa-
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hekord Lätiga, just tolliuniooni teosta
mise poliitikas, rikutud on. (M. J u h k a m , 
töer.: K a s w i i m a t i s õ j a n i e i 
l ä h e ? ) Seda wõite Teie paremini teada. 

Kõige tähtsamaks wõi üheks tähtsa
maks abinõuks praegusel walitsusel tema 
rahanduspoliitikas oli rahamärkide kokku
tõmbamine wõi nõndanimetatud deflat
sioon, mille üheks suuremaks abinõuks 
oli Eesti marga waloriseerimine, mis era
korraliselt seadusega maksma pandi. 
Peatudes selle küsimuse juures, peaksin 
ma wäikese kõrwalkaldumise tegema. 
Siin peab arwesse wõtma, et walorisee
rimine tema praegusel kujul puudutab 
niihästi maa- kui ka linnaelanikka. (A. 
A n d e r k o p p ' i , töer. w a h e l h ü ü e . — 
S õ j a m i n i s t e r O. A m b e r g : P u u 
d u t a b n e i d , k e l p a l j u w õ l g u on, 
k õ i g e p e a l t . ) Ma kuulen iseäranis 
keskerakonnast ja pahemalt poolt, et see 
rahapoliitika abinõu puudutawat ainult 
spekulante ja ärilisi ettewõtteid. Hea 
küll, tema puudutab krediitore ja tema 
puudutab deebitore — ta puudutab seega 
kogu maa elanikka, kes midagi ette wõ
tawad ja selleks krediiti tarwitawad. Kui 
teie küsimuse nii wõtate, et, nagu täna 
wõisin kuulda, see üksikuid spekulante 
puudutawat, noh, siis ei maksa sellest 
asjast kõnelda, sest mina arwan, et nii
suguste ettewõtjate poolehoidjad ei ole 
Riigikogu üheski rühmas. Seda wõin 
mina tõendada. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
M i s s u g u s e d e t t e w õ t j a d ? ) Teie 
olete oma lehes kirjutanud ja ka Riigi
kogus mõtteid awaldanud, et waloriseeri
mine puudutawat ainult spekulante, wõib 
olla ka neid spekulante, kes sisse kukku
nud on mõnesuguste äridega. (W a h e l -
h ü ü e A. A n d e r k o p p'i, töer. poo l t . ) 
Kuhu nemad erakondlikult kuuluwad, 
waadake, see ei ole tähtis. Mina ei näe 
majanduspoliitikas kunagi kitsast era
kondlikku külge, nagu Teie seda täna 
nägite. Ei ole mitte tähtis, kas üks ma
janduselus ettewõtja oma hääle Teile 
annab wõi sotsiaaldemokraatidele, meie 
rühmale wõi rahwaerakonnale. Kuhu 
tema poliitiliselt oma hääle annab, see ei 
ole sugugi tähtis. On ka hääleandjaid 
uehdest spekulantidest, kes sellest sea
dusest sugugi ei ole puudutatud, nendest 
spekulantidest Teie ei kõnelegi. Wõtame 
kõik need, kes Wenemaaga äri tegid, ja 
kes omal ajal kuulusid ei tea missugu
sesse erakonda. Kui meie kõnelema hak
kaksime sellest, kuhu meie majanduselu 
ettewõtjad kuuluwad, siis läheksime meie 

wäga kaugele ja meie teeksime Riigikogu 
kõnetooli mitte selle kõnetooli wäärili
seks. Siin ei ole juttu spekulatsioonist 
ega spekulantidest, waid siin wõib juttu 
olla ainult neist, kes meie majanduslikus 
elus, niihästi linnas, kui ka maal, tegut-
sewad. Kas tööerakonna spekulandid, 
wõi rahwaerakonna spekulandid, wõi 
mõne teise erakonna spekulandid, see 
ei lähe meil korda. Meil on aga spe
kulante, kes õigusega peaksid selle sea
duse all kannatame, neid on niihästi Teil, 
rahwaerakondlastel, kui ka kristlastel, 
see on kindel. Et need spekulandid oma 
hääled ka igalepoole annawad, see on ka 
kindel. Waadake, sellelt seisukohalt ei 
asu mina mitte käesolewa küsimuse 
juurde, aga kui teie tahate, et Riigikogu 
meil mõne panga, kas Eesti panga, wõi 
Scheeli panga, wõi mõne kolmanda ja 
neljanda panga diskontokomitee oleks, kui 
teie tahate, et meie kõik laenud siin peak
sime ette lugema, need krediidid, mis 
igaüks oma usaldusega saanud on, siis 
olge lahked, ma kutsun Teid, härra An
derkopp, siia kõnetooli, et meie wõik
sime näha, kes need energilised ettewõt
jad Eesti riigis on, kui Teil need andmed 
on. Mina olen kindel,' et Eesti riigis on 
niipalju ausat pangapoliitikat ja niipalju 
korralikku asjaajamist, et mitte panga
klientide nimekirjad ei tooda wälja Riigi
kogu kõnetooli. ( N a e r . A. A n d e r 
k o p p , töer.: M i n a n ä i t a s i n, k u s 
n e e d i n i m e s e d on, k e l l e k ä e s 
r a h a s e i s a b , j a n ü ü d t u l e t e 
T e i e j a ü t l e t e , e t ei ole.) Waa
dake, seda wõin mina tõendada ja kui 
rahaminister sellega nõus on, mina kutsun 
Teid wälja. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
W ä g a h e a m e e l e g a . K. A s t , sd.: 
A i t a b E e s t i p a n g a o m a d e s t . ) 
Toome wälja! ( H u l g a l i s e d w a h e l -
h ü ü d e d.) Mina pean aga Teid hoia
tama, et see riiklikus asjaajamises kor
ralik ei ole. (A. A n d e r k o p p , töer.: 
K e l l e r a h a s e e o n ? S e e on r a h 
w a r a h a j a m e i l on õ i g u s t e a d a 
s a a d a , k e l l e k ä e s t a on. — 0 . 
G u s t a w s o n , is.: A g a s e e ei o l e 
e n a m k o r r a l i k . — H u l g a l i s e d 
w a h e l h ü ü d e d . ) Olge lahked, meil 
oleks huwitaw näha, kes on Eesti riigis 
need ettewõtlikud inimesed, kes meie 
majanduslikku elu on kandnud, niihästi 
maal kui linnas. Aga kui Teie tahate 
seda asja seada erakondlikule alusele, 
siis pean mina ütlema, et minul ei ole 
nende inimestega, keda Teie siin täna ette 
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tõite, midagi tegemist ja minu rühmal ka. 
(A. A n d e r k o p p , töer.: M i t m e d 
t e i e h u l g a s t . A, T u p i t s , põl.: T e i l 
on r e w o l w r i p o l i i t i k a K o s e 
m e t s a s . A. A n d e r k o p p , töer.: 
T e i l on m e e s K o s e m e t s a s , a g a 
m i t t e , me i l . ) 

Niisuguseid asju ei seata kunagi era
kondlikule alusele. Aga meie paneme 
tähele, et Teil on seesugust hingelist kal-
duwust. ( H u l g a l i s e . d w a h e l h ü ü -
d e d.) Meil leidub teguwõimsaid ette-
wõtjaid sotsiaaldemokraatide hulgas, töö
erakondlaste hulgas, kes siia-sinna oma 
hääled annawad, sest kellelgi ei ole ta
kistust majanduslikku tegewusse astuda. 
(W a h e l h ü ü e A. A n d e r k o p p'i, töer. 
p o o l t.) Kuulge härra Anderkopp, mina 
arwan, et mis härra Ipsberg wõi härra 
Kaarna oma eraelus teewad, ei ole täh
tis. (W a h e l h ü ü e A. A n d e r k o p p'i, 
töer. p o o l t . ) Ma tulen ka selle juurde. 
(A. A n d e r k o p p , töer.: S e e e i o 1 e 
I p s b e r g a r a h a , s e e on r i i g i 
r a h a . H u l g a l i s e d w a h e l h ü ü d e d . ) 

J u h a t a j a K. W i r m a ( h e l i s t a b ) : 
Palun rahu. 

K. E i n b u n d (põl.): Meie teame, et 
majandusala tarwitab teatud algatust ja 
ettewõtlikkust ja et igal inimesel sel
leks andi ei ole. Sellepärast meie majan
duselus on, ütleme 1000—2000 neid, kes 
majanduselu teguritena esinewad. Arwan, 
et üle maa, ma ei tea, kui palju töösturid 
on, aga neid on wist mõned tuhanded ai
nult, ja kui meie edasi läheme põlluma
janduse juurde, siis näeme, et ka põllu
majanduse ettewõtjate arw piiratud on, 
sest igaüks ei saa sellega hakkama. (A. 
A n d e r k o p p , töer.: T e i e o l e t e 
p õ l l u m e e s t e s e a s , a g a e g a T e i e 
p õ l d u ei k ü n n a . ) Olen põldu rohkem 
kündnud, kui Teie, ja künnan põldu ka 
praegu. ( N a e r . C h r . K a a r n a, töer.: 
T e i e t e a t e , e t m i n a ä r i m e e s ei 
o l e , m i k s T e i e m i n u n i m e ä r i 
m e e s t e g a n i m e t a s i t e ? ) Teie teate 
ka, et mina ärimees ei ole, aga miks 
Teie minu nime nimetasite. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Palun kõ
nelejat mitte segada. 

K. E i n b u n d (põl.): Ma kahtlen wäga 
selle juures, kas Teie üldse oskate künda. 
(Chr . K a a r n a , töer.: T e i e t e a t e , 
h ä r r a E i n b u n d , e t m i n a ä r i 
m e e s e i o 1 e.) Jah, seda ma tean. (C h r. 

K a a r n a , töer.: A g a m i k s T e i e 
s i i s m i n u n i m e n i m e t a s i t e ä r i 
m e e s t e h u l g a s ? O. G u s t a w s o n , 
is.: K a s e i s a a k s k o r r a l d a d a 
ü k s p r o o w i k ü n d?) 

Edasi peaksin puudutama weel ühte 
eelküsimust. Meie saame Riigikogus mul
je, et kõik krediiditarwitajad meil nii 
maal kui ka linnas on, kes rahwamajan-
dust justkui alla wiiwad, et nemad on 
nagu mõnesugused kuritegijad. (A. J õ e 
ä ä r , sd.: S i i s k u i n a d o m a w õ l g a 
ä r a ei m a k s a . ) Isegi Riigiwanem oma 
kõnes laseb paista, et waadake, kuidas 
meil on liik inimesi, kes riigis laenusid te
gewat ja sellega riigiraha oma taskusse 
pistwat. (J. J a n s, sd.: P e a k s i d n a d 
t a g a s i m a k s m a . ) Waadake, isegi 
Riigiwanema kõnest wõime meie niisu
guse mulje saada! Noh, ma küsiksin siis, 
kui kaugele meie oma arusaamises lõp
pudelõpuks läheme? Olen ülikoolis õp
pinud, et krediit on iga majandusliku te
gewuse hing. (J. P u s k a r , is.: A g a 
n ü ü d w õ t t i s h i n g e w ä l j a ! ) Mina 
olen seda ülikoolis õppinud. Kas see kre
diit antakse erapankadest wõi kas wõtab 
riigipank krediidiandmise enese peale, 
see oleneb lõppude-lõpuks pangapoliiti-
kast. Aga, et need rahwamajanduse alal 
tegutsewad inimesed, krediidi tarwitajad, 
oleksid justkui kuritegijad, kes isegi Riigi
kogu ees peawad oma kuulsuse pärast 
kannatama, waadake, see tundub minule 
niisuguse uudsusena, missugust mina Riigi
kogult ei oleks julgenud oodata. Peame 
meie aga krediiti rahwamajanduslikult 
tähtsaks teguriks, siis ei ole meil wähe
matki põhjust halwakstunnistawalt waa
data krediiditarwitajate peale, sest meie 
teame, et meie rahwamajandus on alles 
noor ja tema on suurelt osalt krediitide 
alusel loodud. Ükskõik missugusele alale 
meie ei läheks, wõtame minu pärast asu
nikud, igaltpoolt leiame meie sellele wäi-
tele tõendust. Teie kõnelete krediiditar-
witajatest kui wesiwõsudest, noh, mina 
ütleksin, et siis asunikud kui krediiditar
witajad on ka selle järele wesiwõsud. (A. 
A n d e r k o p p , töer.: K a s s e e r a h a 
s e a l k a d u m a l ä h e b , n a g u „A t -
1 an t a s " ? ) Lubage, ega mina seda ei 
leia, mina leian, et see täiesti korralik on, 
ma toon selle ainult näiteks. Mina ei tea 
aga, mispärast Teie mulle „Atlantast" 
kõnelete. (A. A n d e r k o p p , töer.: M i s 
T e i e s i i s k õ n e l e t e ? ) 

Kui meie ettewõtjatest ka põllumajan
duse alal kõneleme, siis suurem osa kre-
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diiditarwitajaid selle alal on oma jõu poo
lest ka nõrgad, nõnda et kõneleda nii 
öelda, wesiwõsudest siin ja seal ei mak
saks, sellepärast et need wesiwõsud tu
lewad ette igalpool. Asunikkudest langeb 
krediidi tagasimaksmisel tingimata üks 
wäikene hulk wälja, niisama ka äri
meeste hulgast, töösturite hulgast ja teiste 
krediiditarwitajate seast, sest majanduslik 
wõitlus on teraw, on suur. Aga sellepä
rast kõneleda krediidi.tarwitajatest, kui 
riigiwarastest ja riigirahaga tegutsejatest, 
noh, waadake, siis läheme niikaugele, et 
iga inimene, iga deebitor ei ole aus ini
mene. (M. J u h k a m , töer.: S e d a ei 
t e h t a . I ga i n i m e n e , iga l a e n u -
wõt ja , iga d e e b i t o r m a k s a b 
oma p r o t s e n d i d . — A. A n d e r 
kopp , töer.: Ei m a k s a , ei m a k s a ! 
J. H o l b e r g , põl.: T s h i t s h i k o w i d 
k ü l l ei m a k s a ! — A. A n d e r k o p p , 
töer.: M i t m e d t e i e m e h e d on 
kü l l p r o t s e n d i d m a k s m a t a j ä t -
n u d.) 

J u h a t a j a K. Wirma ( h e l i s 
t ab ) : Ma palun kohtadelt mitte kõneleda. 

(J. T i k s , is.: Kas „Kaja" on 
m a k s n u d ? — J. P u s k a r , is.: Kas 
Z i t r o n m a k s a b ? ) 

K. Einbund (põl): Kui Teie jälle 
üksikute ettewõtete juurde tahate minna, 
siis wõite Teie oma „Waba Maa'ga" palju 
rahulikumad olla, sest Teie wõlad on seal 
suuremad. (W a h e 1 h ü ü e t ö ö e r a 
k o n n a r ü h m a s t : No-noh! ) Ja 
jah! Teie wõlad on seal suuremad, kui 
meie wõlad, ärge sellest kõnelege. (C h r. 
K a a r n a , töer.: N õ u a m e r a h a d t a 
gas i , w a a t a m e s i i s , k e l l e w õ l a d 
s u u r e m a d on.) 

Nõnda et...- (N a e r.), kui meie . . . 
(Chr. K a a r n a , töer.: H ä r r a E i n 
bund, w õ t k e see s õ n a t a g a s i ! ) 
Nõnda et, kui meie hinnata tahame era
pooletult meie rahwa ettewõtlikkust, siis 
niisugusel korral ei ole meil põhjust kõ
neleda halwakspanewalt krediiditarwita
jatest. Peale selle wõiksime/frreie minna 
waloriseer unise seaduse enese juurde. 
Selle seaduse sisu, nagu teame, seisab sel
les, et pooltele antakse wõimalus kokku
leppeid teha kuldkrooni alusel, kusjuures 
nende kokkulepete sõlmimine sünnib päe-
wakursi järele. Huwitaw on aga, kuidas 
Eesti pank on selle läbi wiinud. Tuleb 
jälle esile närwilik tegutsemiswiis, mis 
omane praegusele walitsusele. See oli 

umbes 26. juulil, kui Eesti pank wälja 
kuulutas, et Eesti panga wõlg:nikkudele 
on nende laenud üles öeldud ja et 
1. augustiks peawad nemad oma wõlad 
kas ära maksma wõi waloriseerima. 
( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : Noh, mis 
s e a l siis on?) Ma seda ei ütle, et see 
halb on, aga nüüd waatame, kuidas see 
läbi wiidi. Miskipärast wõeti aluseks 
kuldkroonile kurs 100 marka. Mispärast 
see mitte ei olnud 90 marka, mispärast 
see ei olnud 10 marka, nagu see 1919 a. 
oli, see jääb küsimuseks. Eile meie . . . 
( R i i g i w a n e m F. A k e l : Ü l e e i l e ! ) 
Wabandust, üleeile kuulsime meie küll 
Riigiwanemialt, et kurs 100 marka ole
wat wõetud sellepärast, et kõik meie ma
janduslikud ettewõtted on oma laenud tei
nud kursi juures 80. Järelikult, kui nüüd 
nemad oma laenud tagasi maksma peawad 
kursi juures 115 wõi 120, siis see kurs ei 
tähenda mingisugust wõlgade suurenda
mist. Sellest wõib järeldada, et nemad 
kahe aasta jooksul ei ole mingisugust 
protsenti maksnud, sest kui nemad laenu 
tegid, siis oli kurs 80, — nii oli seletatud. 
Waatame seda asja pisut lähemalt. Mis
suguse õigusega seda tehti ja missugused 
on tagajärjed, Seadus on seewõrd puu
dulik, et tema jätab poolte eneste kokku
leppel määrata algkursi. Tema ei ütle 
mitte, et' päewakursiga waloriseeritakse 
laenud, waid tema jätab selle lahtiseks. 
Selles on seaduse puudus. Ja eraelus 
wõib see seadus isegi niisugusele kuri-
tarwitusele wiia, et kursiks wõib wõtta 
40, 60, niipalju kui keegi tahab, selleks 
mingisugust takistust ei ole. Aga et see 
seadus wõimaluse annab kowemale poo
lele rõhuda nõrgemat poolt, see on küll 
õigus. Meie teame, et praegu on üldine 
rahamärkide kitsikuse aeg, sest rahamär
kide tagasitõmbamine on suures edus 
edasi läinud. Ütleme, kui meie pangad 
enesele sihiks oleksid wõtnud nende lae
nude waloriseerimise weel mõne mada
lama kursiga, niisugusel korral sünniwad 
nemad kõiki laenuwõtjaid ilmtingimata 
sellele kokkuleppele minema, ja ühtlasi 
sünniwad neid oma ettewõtteid ruineeri
misele wiima. Ma ei kujuta enesele ette, 
kui Eesti pank wõi mõni teine pank, 
nõuab näiteks 4—5 päewa jooksul kõigi 
wõlgade tasumist, ja kui inimesed ei taha 
oma wõlgadele 25% otsa panna, kui ne
mad tahawad oma wõlad ära maksta, mis 
siis meie rahwamajandusest järele jääb. 
Kujutame nüüd ette, et inimesed ei taha 
oma warandusest kaotada 25%, mis nad 
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peawad siis tegema, Kas rahaminister 
kindlustab neile niipalju rahamärkisid, et 
nemad oma wõlad wõiksid ära maksta? 
Meie teame, et rahamärkisid ei ole meil 
üldse niipalju olemas, et kõiki Wõlgasid 
ära saaks maksta. Meie kuulsime eile 
Riigiwanemalt, et meie Eesti pangal on 
inwesteeritud laenusid 5 miljardi ümber, 
peale selle riigi eelarwe järele weel 2 
miljardit, mis ka wälja antud on. Raha 
on meil ringjooksus praegu alla 3. mil
jardi. Ja kujutame enestele nüüd ette . . . 
(A. A n d e r k o p p , töer.: M i k s T e i e 
l a h t i s e s t u k s e s t s i s s e m u r 
r a t e ? ) Teie sunnite ju seda tegema, 
sest Teie tahate inimeste warandusest 
25% ära wõtta. See on lihtsalt pressi-
mise poliitika. Sulle öeldakse, et 5 päewa 
jooksul maksa oma wõlad ära, wõi muidu 
ma panen sinu wõlgadele 25% juurde. 
No, kas see ei puuduta niihästi kõiki ma
jandusalal ettewõtjaid linnas kui ka maal? 
Pankadest ei ole laenud wõetud mitte 
kõik ühel ajal — üks wõttis 6 kuud ta
gasi, teine wõttis 2 aastat tagasi jne. 
Nüüd, aga, kui meie tahaksime käia alus
tel, mis Riigiwanem üles seadis, siis peak
sime tõesti arwesse wõtma ka seda, ku
nas laenud on tehtud. Peaksime perso
naalselt hindama igaühte. Iseküsimus on 
aga, kas see üldse õiglane on. Mina ar
wan, et see ei saa üldse mitte õige olla. 
Kui meie waloriseerime kursiga 100 ja 
ütleme, et laenud tehti kursi järele 80, 
siis peame arwesse wõtma, et laenud 
pandi ettewõttesse, pandi kas liikumata 
wõi liikuwasse warandusse. Mina küsik
sin teie käest, kuidas praeguste Eesti 
markade järele selle ettewõtte wäärtus 
on, kas tema sarnaneb sellele rahawäär-
tusele, mis oli siis, kui kurs oli 80. Waa
dake, seda külge ei wõeta arwesse. (K. 
As t , sd.: T e i e a r w a t e s on s i i s 
õ i g e , k u i k e e g l i t e ^ i l a e n u k u r 
s i g a 40 d o l l a r it~jia] t a g a s i m a k 
s a b 500 d o l l a r i t ? ) ( 

Selge on, et meie neid krediitisid ei 
wõiks mingil tingimisel selles korras wa-
loriseerimisele määrata, mis on läinud 
wähese tasuga ettewõtetesse. Ja sellest 
on ka kuuldawasti aru saadud, näiteks, 
meie kuulsime, et ühistegeliste ja oma
walitsuse asutuste juures ei kawatseta 
waloriseerimist läbi wiia. See on täiesti 
õiglane. Läheksin edasi ja waataksin 
tagajärgi, mis niisugusekujulisel walori-
seerimisel oleksid. Kõige esimene taga
järg on elukallidus. Meie ajame oma kre-
diidi-protsendi nii kõrgele, et kõik ette-

wõtjad tahes wõi tahtmatult peawad see-
wõrd ainetele kõrgemad hinnad määrama. 
Meie teame, et krediidi protsent on juba 
umbes 20. ( S e g a n e w a h e l h ü ü e 
t ö ö e r a k o n n a r ü h m a s t . ) Mina ei 
tea, mina olen kuulnud, et praegu kesk
mine pangaprotsent on 20. ( S e g a n e 
w a h e l h ü ü e A. A n d e r k o p p'i, töer. 
p o o l t . ) Mina paluksin härra Ander
koppa kõik häbematused endale jätta, 
need mind ei puuduta mitte sugugi. (A. 
A n d e r k o p p , töer.: Ma a r w a n , e t 
r i i g i r a h a a s i ei o l e m i t t e h ä 
b e m a t a as i . ) Selge on, et meie kre
diidid on praegu kalliks minemas. Kui 
meie lisame siia juurde weel praeguse 
waloriseerimise poliitika, siis järgneb 
krediidi kallidusega sellele elukalliduse 
tõus. Ja mis iseäranis kardetaw selle 
juures, tema sünnitab hindade määrami
sel kui ka majanduslikkudes olukordades 
segaduse ja anarhia. Kõik see tuleb sel
lest, et seadus wõeti puudulikult wastu 
Riigikogu poolt ja ühtlasi puudulikult 
pannakse tema ka maksma Walitsuse 
poolt. Määruste wäljaandmine ei ole 
järgnenud; Eesti pank tegutseb siin täiesti 
oma äranägemise järele ilma kindla 'kor
rata. Oleme isegi kuulnud, asi on nii
kaugele läinud, et ühe päewa jooksul pan
nakse Eesti pangas wälja kolmesugused 
korraldused ühes ja samas asjas. Kuju
tame enesele ette, et Eesti pank on ikkagi 
riigiasutus, ta on majandusliku elu närw, 
— keskkoht, ja kui selles eneses kindlust 
ei ole, kuidas see siis kogu majanduselu 
peale mõjub. Kui meie ühe päewa jook
sul kolm korda ühes ja sellessamas asjas 
korraldusi muudame, siis ei saa ma aru, 
missugune kord seal walitseb. (K. A s t , 
sd.: S e e on p a h a k o r d ! — E. W e 
b e r m a n, rhwsw.: S e e s ü n n i t a b 
s e g a d u s i ! ) Aga millest see tuleb? 
sellest, e t . . . (J. P i i s k a r, is.: E t k o r -
r a l d u s e t e g i j a d e i s e i s a o m a 
ü l e s a n n e t e k õ r g u s e l ! ) . . . jah , 
sellest, et korraldusetegijad oma ülesan
nete kõrgusel ei seisa. 

Sellest tuleb see, et Eesti pank, kui 
niisugune, oleks pidanud üldiste Walit
suse määruste kaudu korra ette nägema 
ja selle järele käima. Aga mis meie nüüd 
näeme? Meie näeme, et Eesti panga iga 
osakond tegutseb omamoodi. Näiteks, 
mis ettewõtead maalt kõnelewad, kuidas 
neil kohalikkude Eesti panga osakonda
dega on tegemist. Kõnelewad õtse ime
lugusid sellest. 

Waadake, see tuleb sellest, et meil ei 
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ole majanduselu juht kõiki seda ette näi
nud, mis pidi ette nägema. Nüüd on see 
majanduselu närw jäetud Walitsuse poolt 
niisugusesse olekusse, et temal on wõi
malus antud Eesti majandust närwee-
rida, sest kogu Eesti majandus töötab 
krediidi najal (E. W e b e r m a n, 
rhwsw.: S e e on e n d i n e p ä r a n -
d u s.) Eesti panga juurde tulen mina 
pisut hiljem. Waadake, just need uued 
direktorid on selle maksma pannud, 
need uued on selle korra sisse toonud, 
aga mitte need wanad. (J. S o o t s, põl.: 
W a n a d w a l o r i s e e r i n u d ei ole.) 
Wõib olla, et need asjad mitte nii wäga 
armsad ei ole kuulda, aga tuletame siiski 
meelde ajajärku, kui seadus täitmisele 
läks. Meil on kindlasti teäda, et sel kor
ral esialgseid korraldusi keegi omaks ei 
tahtnud wõtta. Rahaminister ütleb, et 
see pole tema asi. Eesti panga direktor 
ütleb: meie ei tea ka, kuidas sellega lugu 
on. Kelle käest siis niisugune kord tulnud, 
kelle sisse seatud see on? Waadake, nõn-
dawiisi ei saa riigiasju ajada. (A. A n 
de r k o p p, töer.: S e e on s e l l e 
k ä e s t , k e l l e n i m e ei ö e l d a . — 
R a h a m i n i s t e r 0 . S t r a n d m a n : 
H ä r r a E i n b u n d , w a s t ü t l e t e , 
k u s ma s e d a ö e l n u d o l e n . ) Minul 
on teada, kus Teie seda öelnud olete, et 
see ei ole minu asi, waid on Eesti panga 
asi. Aga waadake, Eesti panga kohta 
wõttis rahaminister erilised wolitused. 
Mina kuulen imestusega, et täna süüdis
tatakse üht alluwat asutust. Walitsust 
hoitakse ka sotsiaaldemokraatide poolt 
käte peal. Sotsiaaldemokraadid on need, 
kes walitsust käte peal kannawad, kes 
ütlewad, et süüdi pole mitte walitsus, 
waid Eesti pank. Mina ei kaitse Eesti 
panka, waid ütlen,' et seal pole wiimasel 
ajal asjad korras, kuid selle eest wastu
taw on see, kes enesele kõiksugu erakor
ralised wolitused Eesti panga kohta mu
retses. Waadake, see mees on wastutaw, 
aga mitte Eesti pank. 

Peatudes poliitika juures, mis ühendu
ses on waloriseerimise küsimusega, wõik
sin lõpetades öelda, et waloriseerimise 
wastu meie ei ole waielnud ja ei waidle 
ka praegu, aga see aktsioon on sattunud 
niisugustesse kätesse,' on sattunud niisu
guste juhtide katte, et selle tagajärjed 
on kõik need, mis meie praegu näeme ja 
need tagajärjed awaldawad endid weel 
halwemalt tarwitajad kui ettewõtjal. 
Waadake sinna satume oma majandus-
elus. Lõppude-lõpuks wastutab kõige 

selle eest tarwitaja rahakott. (E. W e -
b e r m a n , rhwsw.: K u i d a s s e d a p a 
r a n d a d a ? ) Härra Weberman, minul 
ei ole kahtlust, et kui Teie oleksite admi
nistraatorina seda teostanud, siis ei oleks 
Teie seda mitte halwemini teinud. 

Edasi! Üheks suuremaks abinõuks 
meie rahanduse parandamisel pidi olema 
deflatsioon wõi rahamärkide kokkutõm
bamine. Iseäralikult rõhutas seda ka Rii-
giwanem. Isegi tema lõpukokkuwõte Wa
litsuse edaspidise tegutsemise kohta põh
jenes peaasjalikult deflatsioonil. 

Peatume pisut ka selle küsimuse juu
res. Kui see õige peaks olema praeguse 
Walitsuse programmis, kuidas on see siis 
täide "saadetud ja missuguste abinõudega. 
Rahaminister ühes oma esinemises nägi 
ette deflatsiooni läbiwiimiseks kaks abi
nõu: eelarwe ülejääkide saawutamine ja 
laenude kokkutõmbamine. Mina waatasin 
rahaministri kõnet ja nägin, et need abi
nõud on ette nähtud peaabinõudena. Kui 
meie aga tegelikult wiimase aja deflat
siooni, wiimase aja raha ringjooksust 
wälja wõtmist waatleme, siis näeme, et 
kumbki neist abinõudest ei ole suuremaid 
tagajärgi andnud, waid rahamärke ring
jooksus tagasi tõmbanud oleme hoopis 
ühel teisel, kolmandal teel, mis aga minu 
arwamise järele õnnestunud katse ei ole, 
waid ebaõnnestunud. Meil on raha ring
jooksust wälja tõmmatud, kui wõtta käes
olewa aasta algusest kunni, ütleme, au
gustikuuni, umbes 21%. Kui meil oli jaa
nuarikuus 3.720 miljonit, siis on seda 
nüüd weel umbes 2.940 miljonit. Seega 
on kahanemine umbes 16% — mitte 20, 
nagu ennem tähendasin. Seega on kaha
nemine nelja kuu jooksul olnud 570 wõi 
580 miljonit. Kui meie abinõusid waa
tame, siis näeme, et laenude tagasitõmba
mine ei ole Eesti pangal kunni senniajani 
mitte korda läinud, see tähendab seda, et 
laenusid on tagasi tõmmatud, kuid ka 
uuesti wälja antud. Arwustiku järele on 
laenusid tublisti tagasi tõmmatud, kuid 
neid on ka tublisti wälja antud. Aga 
nagu esimese poolaasta aruanne näitab, 
ei ole ka riigi eelarwe täitmine suuremat 
kokkuhoidmist andnud, nii on rahaminis
ter ise majandusnõukogus öelnud. ( R a 
h a m i n i s t e r 0 . S t r a n d m a n : S e e 
on „K a j a" r e f e r a a t.) Küll Teie pä
rast seda ütlete, mis see on. Iseäralikult 
aga paistab silma, et meie oleme raha
märke kokku tõmbanud oma waluuta 
wäljalaskmise wõi kulla realiseerimisega. 
Sama aja jooksul on meil uus saadetus 

* 
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kuida wäljamaale läinud 2 miljoni kuld
rubla suuruses, see on sündinud juuli
kuul. Kui meie wõtame, et raha ringjooks 
on kahanenud sel ajal 580 miljoni marga 
wõrra ühelt poolt, teiselt poolt on, kui 
waatame aga Eesti panga wäliswaluuta 
kahanemist umbes märtsikuust saadik, 
siis wie näeme, et see kahanemine on ol
nud 550 miljoni marga suurune. Siit ta
hab selge olla, et meie oleme oma raha-
märkisid tagasi tõmbanud lihtsalt waluuta 
turulelaskmisega, ehk, teisiti öeldult, kulla 
turulelaskmisega. Kas meie kuld siis prae
gusel olukorral tõesti selleks määratud 
on, et meie oma Eesti markasid tagasi 
peame tõmbama, kaugeltki mitte selles 
ulatuses, nagu rahaminister ilmtingimata 
tarwilikuks pidas selle läbiwiimisel, ni
melt, et ühe kuldrubla wastu tagasi peab 
tulema kaks Eesti marka. Aga rahamär
kide tagasitõmbamisega oleme meie käi
nud neid teid, mis meile praegu soowita
wad kuidagi ei wõiks olla. Midagi ei ole 
praeguse süsteemi juures korras. Kui 
meie Eesti marka lihtsalt selleks tahame 
kokku osta, et inimeste ostujõudu wähen
dada, et sellega sissewedu piirata — mui
dugi* mõjuwad tollid siin teiselt poolt 
kaasa, — siis tuleb tõesti palju tõsisemalt 
kaalumisele wõtta küsimus, kas meil ei 
tuleks sissewedu piirata lihtsamate abi
nõudega. Sisseweo piiramise juures, wõib 
olla, tulewad meil palju odawamad takis-
tawad abinõud, kui need abinõud, mis 
praegu tarwitusel. Kui meie hakkaksime 
sissewedu piirama kaupade siseturule mit
telaskmisega, siis on see meie rahwama-
jandusele praegu palju kasulikum, kui 
Eesti marga ringwoolust wäljatõmbamine. 
Kui peatuda weel raha ringwoolust taga
si tõmbamise juures, siis ei ole huwituseta 
märkida, et raha tagasitõmbamisel ei näi 
mingit piiri. Kui meie nõndawiisi raha
poliitikat edasi ajame, siis küsiksin mina, 
kui kaugele see piir ulatab? Riigiwanem 
eile seda ei öelnud, tema ütles ainult, et 
meie poliitika on rahamärke tagasi kis
kuda. Ma küsiksin siis, kui kaugele? Kui 
waadata, palju meil isiku kohta raha tuleb, 
siis peab küsima, kas meil inflatsioonist 
üldse juttu on? 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ettepanek 
on tehtud kella 2—5 waheaega määrata. 
Kõneleja on nõus oma kõnet pärast wa
heaega jätkama. Panen selle ettepaneku 
hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Näh
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Kuulutan waheaja kunni kella 5-ni, 
Waheaeg algab kell 2. 
Peale waheaega jätkub koosolek kell 

5.10 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Wain. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
koosolek kestab edasi. 

,K. E i n b u n d (põl.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Enne lõunat jäime pea
tama deflatsiooni küsimuse juures. Sead
sin küsimise üles, kui kaugele peaks mi
nema rahamärkide kokkutõmbamine, seda 
rohkem, et Riigiwanem üleeilses kõnes 
teatas, et rahamärkide kokkutõmbamise 
printsiip jääb ka edaspidi endiseks ja juh
tiwaks . . . ( R i i g i w a n e m F. A k e l : 
Ei o l e ö e l n u d . ) . . . põhimõtteks pro
grammis. Riigiwanem ütleb, et ei ole 
öelnud, aga awaldatud stenogrammilisest 
kõnest ^Päewalehes" seda wõime näha. 
Tõin ühtlasi ette arwud, kui palju kok
kutõmbamine tagajärgi andnud ja kui 
suur praegusel korral raha hulk. Isiku 
kohta oleks meil praegu raha ringjooksus 
umbes 2.600 marka. Kui meie aga arwesse 
wõtame wiimasel ajal raha langemise, 
umbes 25%, siis ostujõu poolest ei saakski 
inimese kohta rohkem kui 2.350 marka. 
Kas see palju wõi wähe on, see on iga
tahes iseküsimus, aga raske on oletada, 
et see raha ringjooks suur on. Sellepä
rast ei wõi kõnelda inflatsioonist, mida 
arstima peaksime wastupidiste abinõu
dega. Kindel aga on, et meil raha ring
jooksus niiwõrd wäheseks jäänud, et ra
hapuudust tuntakse üldse mitte ainult lin
nas, see oleks eksiarwamine, just iseära
nis tuntakse seda maal. Maal liikudes 
wõime kuulda, näiteks, piimaühisustest 
käidakse wiiesaja marga wiisi awansi 
wõtmas, lihtsalt inimestel ei ole raha. 
Kuidas see aga mõjub meie ettewõtlikkuse 
peale, on iseenesest mõiistetaw ja arusaa
daw. Rahaministri kõnest kewadel aga 
selgus, et deflatsioon peab edasi kestma 
senni, kui Eesti mark püsiwuse on oman
danud, nii et selle järele otsustades ei näe 
meie deflatsioonil praegu mingisugust püri 
ja rahamärkide kokkutõmbamisel ei näe 
meie ka piiri. Kuidas see mõjub meie rah-
wamajanduse ja ettewõtlikkuse peäle, on 
küllalt selge. Seepärast on niihästi awa
likus arwamises, kui ka seltskonnas üldi
selt kõnelema hakatud meie ettewõtlik
kuse tagasiminekust ja selle hädaohtlik-

• 
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kusest. Kujutame enesele ette, kui mele 
näiteks nõndanimetatud „wesiwõsude" 
pärast, millest täna kõneles rkl. Ander
kopp, peaksime juured ära lõikama ka 
meie täisjõulistel ja täiesti normaalsetel 
rahwamajanduse ettewõtetel, siis oleks 
sellest wäga kahju. Ja sinnapoole kogu 
praegune kurs tüürib. On juhitud tähel-
panu selle peale, et niisugusest rahapolii
tikast wõidawad need, kellel on kapitaali 
juurde panna. Meie aga teame, et kapi
taali on juurde panna kõigil nendel, kes 
enne olid kapitaalirikkad, see tähendab 
mitte-eestlastel. Ja Eesti kapitaali üles
ostmiseks on wõimalus raha sisse tuua 
kõigil nendel, kes wäljamaalt ja mujalt 
tulewad siia spekulatiiwsete otstarbetega. 
(A. A n d e r k o p p , töer.: Kas s e e 
j u t t m i t t e i g a w a k s ei l ähe?) 
Teie kõnelesite täna sellest, Teile ei ole 
ta mitte igawaks läinud. (A. A n d e r -
k o p p, töer.: Minu n a a b r i d ü t l e 
wad, et on w ä g a iga w.) See on 
iseenesest tähtis küsimus. Kui Teie wii
masel ajal waatate meie ettewõtete arwu, 
siis wõite tähele panna tendentsi, et prae
guse rahapoliitika tagajärjel meid ähwar
dawad niisugused hädaohud, kui õigel 
ajal sellele mitte piiri ei panda. (R a h a-
m i n i s t e r 0. S t r a n d m a n : Kas 
T e i e ei a n n a k s ü h t k i n ä i d e t , 
h ä r r a E i n b u n d , m u i d u ta on 
i k k a s õ n.a k õ 1 k s.) Wõtke „Riigi Tea
taja" kuulutused. Edasi tõin ma ette wii
mase punktina praeguse Walitsuse 30. 
mail awaldatud programmi ja nimelt, et 
tuleb jalule seada kindel wahekord Eesti 
panga ja Walitsuse wahel, kusjuures Eesti 
panga peale pannakse kursi hoidmine ja 
selleks antakse kullatagawarad panga ka
sutada. Kasutamine wõib aga sündida 
teatud kawa järele. Ka see punkt on 
wiimasel ajal muutunud wäga huwita
waks punktiks.' Ei ole mitte saladus, et 
meie praegusel majanduslikul juhil on 
halb wahekord tekkinud Eesti pangaga, 
mis arusaadawalt wäga rusuwat mõju 
awaldab kogu rahapoliitika juhtimise 
peäle. Ei ole iseenesest ka mingisugune 
saladus, sellest kõneldakse awalikult, et 
rneie rahaminister on oma terawustega 
ja äkilise olekuga tülli läinud niihästi 
Eesti panga nõukoguga, kui ka Eesti 
Panga juhatusega. Mitte ainult, et ei 
usalda endisi tegelasi, aga tema ei 
usalda isegi neid, kes tema ettepanekul 
Eesti panga juhatusse on walitud. Nüüd 
kujutagem enestele ette, kuidas niisugune 
halb wahekord wõib mõjuda rahapoliiti-

liste abinõude läbiwiimise juures, millest 
meil Riigikogu koosolekul jutt on olnud. 
Emb-kumb, kas tuleb see sellest, et need 
halwad wahekorrad on kunstlikult loo
dud, mis iseenesest halb on, ja mis tun
nistab, et ei osata läbi saada, wõi tule
wad need halwad wahekorrad sellest, et 
ollakse eneste wahel lahku mindud. Kuid 
nii ühel kui teisel korral mina ei kujuta 
enesele ette, et Wabariigi Walitsusea 
alluw asutus niisuguses wahekorras 
wõib olla enese juhatajaga, see tähendab 
rahaministriga. Siis emb-kumb, kas raha
minister on seal süüdi, wõi on süü kuskil 
mujal. Et aga Eesti panga juhatus, kui 
alluw asutus Wabariigi Walitsuse juht
nööre ei kuula, on raske uskuda. Aga 
waadake, juhtnööre ei olegi antud. Wa
litseb mingisugune arusaamatus, mis 
kogu asjaajamise peale halba mõju 
awaldab. Wõib olla, on seega seletataw, 
et abinõude läbiwiimine on sündinud nii
suguses korras, nagu meie seda nägime. 
Igatahes on selge, et midagi ei ole siin 
korras. Minule näib, et süü on küll roh
kem rahaministril, kui Wahest temale 
alluwatel asutustel. 

Edasi leidsime programmi osas, mis 
Riigiwanem eelmisel koosolekul Walitsuse 
tulewase tegewuse kohta üles seadis, 
metsamüügi ja wälislaenu muretsemise. 

Nüüd, kui meie peaksime peatuma wä
lislaenu juures, siis on awalikul arwamise! 
siin küllalt põhjust olnud nurisemiseks ja 
oma pahameele awaldamiseks. Minul oleks 
isegi piinlik seda siin ette tuua, kuid ma ei 
wõi jätta tähendamata, et meie walitsus 
on usaldanud wälislaenu muretsemise 
inimese hooleks, kes oma halwad wahe
korrad ei ole lõpetanud niihästi walitsu
sega kui isegi meie teiste wõimudega. 
Meil on teada, et on kahtlustawalt arupä
rimisega süüdistatud Riigikogus selle 
pangakontori omanikku. Meil on teada, 
et mitmel korral on rewisjonid ette wõe
tud ja on teada, et on tal tegemist olnud 
uuriwate wõimudega. Kuid kõigest sel
lest hoolimata on meie praeguse majan
duse juht usaldanud , meile sedawõrd 
mitte wastuwõetawa ja ka meie rahan
dusele mitte wastuwõetawa pangakontori 
omanikku wäljamaale komandeerida wä
lislaenu muretsemise otstarbel. Kuulsin 
huwitusega, et ühe Riigikogu rühma poolt 
nõutakse isegi selle pangaasutuse sulgu
mist. Kas see läbi läheb wõi mitte, seda 
ma ei tea. Sotsiaaldemokraadid toetawad 
praegust walitsust (N a e r.), tähendab, et 
ühest walitsust tõttawast rühmast tule-
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wad niisugused ettepanekud, sellest hoo
limata ollakse usalduswäärilised nende 
wastu. (E. J o n a s , is.: H a k k a b 
j õ u d m a k o m m u n i s t i d e t a s a 
p i n n a l e . ) Niisugused asjaolud on just 
takistuseks olnud meie wälislaenu saa
misel. 

Meile on suurt muret sünnitanud ka 
teine abinõu, mis meie Riigiwanem nime
tas, nimelt metsade müümise asi. Sellest 
kõneldakse ikka kõwemini ja 'kõwemini. 
Mis aga metsamüümisest üldiselt arwa
takse? Arwatakse nimelt, et ühe aasta 
jooksul kasutatakse metsa kahe aasta ka
sutuse suuruses. Meil on aga teada, et 
meie metsa on maha raiutud üle normi, 
ehk küll ametlikult poolt tõendatakse, et 
see nii ei olewat. Juba Wene Walitsuse 
ajal on metsa üle normi maha wõetud ja 
kui meie selles tempos edasi läheme, siis 
ei leia meie mitte piiri, millega see metsa
laastamine lõppema peaks. On arusaa
daw, mispärast metsamüümisele ja -laas
tamisele üle maa nii suur wastuwool 
tundub. 

Tulles lõpukorrale, peaksin mina weel 
järgmist ütlema: Meie praegune walitsus 
on oma peaülesandeks seadnud ainult 
margapoliitika, nii nagu seda ristima on 
hakatud, ja nagu see ka sisulikult on. 
Mina nimetaksin seda weel õigemini 
pangapoliitikaks, sest niisugusel moel 
marga stabiliseerimine ja Eesti majandus
liku elu stabiliseerimine on wõimalik ka 
ühe pangaametniku poolt, kes oma panga
operatsioonidega siia sinna opereerib. 
Kuidas see aga meie majandusliku elu 
peale mõjub, ma juba tähendasin. Wõime 
öelda, et meie Walitsuse ajal õieti 
majanduslikust poliitikast, kui niisugusest, 
ei ole kuulnud õieti juttu teutawat. (M. 
M a r t n a , sd.: W ä g a õ i g e , k u i 
T e i e j u u r d e l i s a t e , e t W i i m a s 
t e 1 a a s t a t e 1.) Ei, härra Martna, just 
iseäranis nüüd. Rahaminister ütles enne 
Riigikogu laialiminekut kewadel, et meil 
sügiseks olewat juba walmis meie töös
tuse plaan, mille järele ümberkujundamine 
läbi wiia wõidakse. (M. M a r t n a , sd.: 
W õ i b ju ö e l d a , e t s ü g i s p o l e 
w e e l k ä e s . ) Jah, seda wõib ka öelda, 
aga mina wõin weel rohkem öelda, et 
isegi teadete ja andmete kogumine selles 
asjas on nagu kuulda katki jäetud. Kawa 
ega plaani tegemisest ei ole juttugi. 

Läheme edasi. Oleme kuulnud kõnel-
dawat nii palju meie põllumajandusest ja 
selle toetamisest. Aga kui asume selle 
ala juurde, siis küsime, mis on walitsus 

sellel alal teinud? Ma ütlen, nii kurba 
pilti ei ole meie ühelgi eelmisel aastal 
näinud, nagu praegu. Wõtame meie asu
nikkude olukorra, wõtame kõik meie tei
sed toetuslaenud, mis wäljaandmisea 
määrati meie eelarwe kokkuseadmisel. 
Ma küsin, mis on nendega sündinud sel 
ajal? Pean ütlema, et sündinud on wäga 
wähe. Asunikkude ülesehitamiseks mää
ratud laenust 100 miljoni suuruses, on 
ainult 3 wõi 4 miljonit wäljaandmiseks 
määratud, nagu meie ajalehtedest luge
sime, ja seegi sügisel. Meie piimaasjan
duse ülesehitamiseks määratud laenu
dest on wiimasel silmapilgul enne 
Riigikogu awamist korraldus tehtud neid 
wälja anda, kuid tegelikult ei ole neid 
mitte katte saadud. Mitte parem lugu 
ei ole maaparanduse laenudega. Kui 
teie kuuleks, mis kõnelewad inimesed 
selle juures. Kui palju kordi on nemad 
pidanud Tallinnas käima põllutööministee-
riumis, selleks, et selgust saada, mis sün
nib ja kuidas lugu on. Ja ma ütlen, ini
mesed juba kõnelewad, et nemad selle 
seitsme, kaheksa korra käimisega on 
poole sellest laenust ära kulutanud. Ja 
kogu see kord on niiwiisi sisse seatud, et 
sul tegemist on ainult põllutööministee-
riumiga, aga mitte Eesti panga osakon
naga koha peal. Ja nüüd inimesed rända
wad Tallinna ja oma kodukoha wahet. 
Need laenud määrati mäletawasti Riigi
kogu korraldusel eelarwes, mille järele 
see meie rahwamajandust wõi produkt
siooni wõi, kui tahate, ka Eesti marka 
tõstew ala edasiarenemisele oli määratud. 
(M. M a r t n a , sd.: J ä l l e j ä i t u m e 
d a k s . — A. A n d e r k o p p , töer.: S e e 
on w ä g a l i h t n e , k e e r a m e k r a a n i 
l a h t i , l a s ' w õ t a w a d , k e s t a h a 
w a d , a g a m i s m a r g a s t s a a b , 
s e e p o l e m e i e as i . ) Nüüd ütleme, 
mis sellest margast saab. Mark ei püsi 
weel nendel keerulistel rahapoliitika käi
kudel, mis meie wiimasel ajal näeme, 
waid mark püsib, kui meie rahwamajan-
duse mõõt, ta püsib nendel saadustel, mis 
meie jõuame sise- kui ka wälisturu jaoks 
walmistada. Waadake, sellel püsib meie 
mark, tema püsib meie tööjõul ja walmis-
tusabinõudel, wõi wiimati sellepoolsel ka-
pitaalil, mis meie oma rahwamajandusse 
paneme. Ja kui nüüd meie uhkusega seda 
wõime näha, et läinud aastate kapitaali 
mahutuse järele meie kaubabilans tõusma 
on hakanud, kui meie uhkusega seda 
wõime waadata esimese pooleaasta aru
andest, siis näitab see ühtlasi ka, missu-
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guses sihis meil peaks mindama. Wõtame 
minu pärast meie tähtsamad ained, wõi 
üksikud ained meie põllumajanduse alal: 
wõi, kanamunad ja liha, kui ka elusloo
mad. Need on tähtsad artiklid meie rah-
wamajanduses. Tahaksin aga nüüd kü
sida, kuhu on Riigikogu praegusel korral 
jäänud, et tema nende alade positiiwse 
ehituse peale nii wähe rõhku panemas. 
Kuulsime endiste walitsuste aegu, kuidas 
siis olid pealekäimised pahemalt poolt ja 
keskelt. Siis olid pealekäimised, et meil 
ei tehta seda, meil ei tehta seda. Küll 
nõuti siis korterile ehitamist, küll koolide 
ehitamist, küll muud. Et siis kulutati, sai 
ka midagi üles ehitatud, aga kui meie 
wõtame' praeguse korra, siis paluksin 
tõendada, kuidas meie suurendame sellega 
oma walmistust, oma töö produktiwiteeti, 
kui meie ainult rahapoliitiliste wõtetega 
oma rahwamajandust tahame kindlustada. 
Meie näeme, et kõigil nendel produktiiw-
setel aladel ei täideta mitte Riigikogu 
poolt antud ülesandeid, mis eelarwes ette 
nähtud olid, waid need jääwad wiimase 
sügisaja peale, et enam wõimalik ei oleks 
tegelikult neid teostada. Tõesti, kui meie 
se;! wiisil edasi läheme, siis on sielge, et mele 
seisame küll hädaohtude ees meie rahwa-
majanduse alal. Kui meie aga parandused 
käsile wõtame, siis wõib kogu pilt kohe 
teine olla. Mina tähendasin juba, et prae
guse Walitsuse, ja eriti majandusjuhtide 
töö tagajärjeks tuleb pidada närwilikku 
olekut. Kõik see on rahapoliitiliste abi
nõude läbiwiimisel tekkinud. Sellepärast 
meie wõime küll omalt poolt öelda, et 
otsustades Walitsuse senniste töö tagajär
gede järele, meil Walitsuse wastu usal
dust küll ei ole. ( W a h e l h ü ü e k e s 
k e l t : S e e on a l l e s j u t t ! ) Meie ei 
tea, missugustele rühmitustele Riigikogus 
walitsus kindlasti mõtleb tugeneda, aga 
mina kordan weel, et otsustades kõige 
selle järele, mis meie wiimasel ajal näi
nud, meie keskel puudub praeguse Walit
suse töö wastu usaldus. (E. W e b e r -
t t i an , rhwsw.: A g a k u i d a s t e i e 

/ s i i s w a l m i s o l e k s i t e w a l i t s u 
s e s t o s a w õ t m a ! ) Arwame, et maale 
tuleb anda täiesti rahulik olek, et wõi-
dakse usaldusega waadata Walitsuse 
Peäle. Selleks on niihästi mele põhisea
dusliku korra järele, kui ka praeguse sei
sukorra pärast tarwilik, et meie riigi ees
otsas seisaks enamuse walitsus. Missu
gust enamuse walitsust läheks praeguse 

1 Riigikogu koosseisu juures korda moodus
tada, see oleneb arusaadawalt keskrühmi-

tustest kellega nemad oskawad ja kellega 
nemad wõiwad minna. Kui aga meil prae
gune kord edasi kestab, siis wõime meie 
öelda, et kriisiõhkkond, mis wiimasel ajal 
juba mõnda aega on walitsenud... (A. 
A n d e r k o p p , töer.: S e d a t e i e 
t e e t e , k u i t e i e w a l i t s u s e s ei 
ole.) . . . see kriisiõhkkond saab ka edasi 
kestma, ja mina arwan ühtlasi, et Eesti 
rahwale ei tule. sellest kasu, kui meil kriis 
kestab, sellest ei ole kasu meie rahwa-
majandusele ega meie ettewõtlikkusele. 
Sellepärast on loomulik, et need, kellest 
see oleneb, ka wastawad järeldused tee
wad. Kui aga tahetakse, et kõik endist 
wiisi peab edasi minema, siis arusaada
walt on wastutus neil, kes nii edasi 
lähewad. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. Weberman'il. 

E. W e b e r m a n (rhwsw.): Minu 
lugupeetud eelkõneleja, arwustades prae
guse Walitsuse majanduspoliitikat, tõi 
muuseas ette mitmesuguseid andmeid 
arwudes, nende hulgas ka statistilisi. 
Peaks ju tõesti selge olema, et statisti
liste andmetega arwestades ja neid käsi
tades, on tarwis esiteks täpsust ja teiseks 
järjekindlust. Ei saa wõtta statistilisi 
arwusid üksikult, neid oma soowidekoha-
selt wälja noppides ja siis terwest reast, 
teiste hulgast wabalt interpoleerida, ole
tades, et see wahe, mis nimetamata jää
nud, wõib nii ja niisugune olla. Peale selle 
on weel eksitus lugupeetud eelkõnelejal 
selles, et tema rääkis ,,elukalliduse indek
sist Eestis". Minule näib, et meil igata
hes üldist elukalliduse indeksi Eestis 
senni täpselt wälja töötatud ei ole, kuid 
kuulates ettetoodud andmeid ja lahti 
lüües statistika kuukirja wiimase numbri, 
selgus, et indeks, millest rääkis lugupee
tud härra Einbund, ei olnud mitte elukal
liduse indeks Eestis, waid T a l l i n n a 
t u r u h i n d a d e i n d e k s , ja sedagi 
ainult toiduainete 5 grupi kohta: jahu, ras-
wad, piim, munad, sool, suhkur. Ja need 
on kaks sootu isesugust asja. Mis tegi 
siis härra Einbund neid andmeid tuues? 
Ta wõttis jaanuarikuu nimetatud 5 toidu
ainete grupi indeksi, mis oli 110, ja wõttis 
siis juulikuu, 'kus indeks on 115 — ergo 
— interpoleerida wõib igaüks: waadake, 
kuidas elukallidus on tõusnud ja seda ter
wes Eestis. Härra Einbund jätab aga 
wahele märtsikuu indeksi, mis oli 115,4 ja 
juunikuu indeksi, mis oli 110. (K. E i n 
b u n d , põl.: K a s e l u k a l l i d u s e l 
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o l e s i i s t õ u s n u d ? ) Kindlasti on ta 
tõusnud, kuid kui Teie statistilisi andmeid 
ette toote, siis olge täpne ja järjekindel. 

Teiseks, kui Teie wõrdlete sedasama 
riigi statistika keskbüroo poolt wäljaan
tud materjaali, siis näete, et hindade tõus 
ei alanud mitte siis, kui kogumeeste wa
litsus lahkus. Turuhindade indeksi wälja-
arwamisel wõetakse meil aluseks, nii kui 
teäda, 1921 a. keskmised hinnad kui 100. 
Wõtame siis 1921 aasta. Selgub, et jaa
nuarikuul 1921 aastal oli Tallinna turuhin
dade indeks 116, siis langes tema kuude 
wiisi 111, 106, 103 jne., jõudis oma miini
mumini, 79, 1922 aasta märtsikuus, siis 
juba hakkas indeks tõusma. Waadake, 
kui tundelik on elu; juba siis hakkas elu
kalliduse indeks tõusma, kui kullataga-
wara alles sulama hakkas: 1922 aasta lõ
pul on indeks juba 90—92 ja 1923 aastal, 
kui weel täiesti teie, kogumeeste walitsus 
kestis, oli juba 101 ja 102. Niimoodi ei saa 
mitte statistilisi andmeid tarwitada, kui 
wõetakse terwest arwude reast üksikud 
meelepärased, nopitakse nendest soowita
wad numbrid wälja ja interpoleeritakse 
siis tõele mitte wastawalt ja oma sihtide 
kohaselt. 

J u h a t a j a K. W i r m a: Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Anderkoppal. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Härra Einbund pidas 
tarwilikuks tähendada oma kõne wahel, 
et meie, see on „Waba Maa" kirjastus
ühisusel on mitu korda rohkem krediiti 
kui ,,Kajal". Eksiarwamiste ärahoidmi
seks on mul õiendada järgmist. Kõigepealt 
on meie kirjastusühisuse läbikäik aasta 
aruannete järele 2 korda suurem kui 
„Kaja" oma. Sellepeale waatamata on 
meie konto-korrent 1. mail tänawu aasta 
2 miljoni peale arwatud, kusjuures tarwi
tatud summa mitte terwelt 2 miljonit täis 
ei olnud. Diskontot meil sel ajal üldse ei 
olnud. „Kajal" oli sel ajal Eesti pangas 
awatud krediiti, kus „Waba Maal" alla 
2 miljoni oli, aga terwelt 19.650.000 marka. 
Mina arwan, et Riigikogu liikmed härra 
Einbunda seletusest ise oma järeldused 
wõiwad teha. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. härra Ein-
bund'il.' 

K. E i n b u n d (põl.): Asjaliku õiendu
sena pean tähendama, et see nii ei ole. 
Kui palju praegu „Waba Maal" wõlgu on 
Eesti pangas, seda ei wõi mina teada ja 

sellepärast pean uskuma ka peatoimetaja 
andmeid. Aga minu kuulmise järele on 
teil 4 miljoni ümber. ( S e g a n e w a -
h e l h ü ü e A. A n d e r k o p p'i, töer. 
p o o l t . ) Aga nüüd lubage öelda, et kir
jastusühisusel „Kajal", ühisuse krediiti 
ainult 2 miljonit marka on. (M. M a r t n a , 
sd.: K a s r o h k e m ei o l e ? ) Lubage, 
lubage, see, mida Teie kõnelete seal nen
dest 17 miljonist, see ei ole mitte ,,Kaja" 
otsekohene krediit, waid see on seltskond
liku maja krediit, mida härrad kõigist teie 
rühmadest asutawad. Aga igatahes selle 
seltskondliku maja härrad ei kuulu kõik 
meie sekka, waid need kuuluwad kõiki
desse rühmadesse. ( S a a l i s ü l d i n e 
m ü r a . ) 

J u h a t a j a K. W i r m a : Palun 
rahu. 

K. E i n b u n d (põl.): Jah, see kre
diit on seltskondliku maja krediit. „Kaja" 
krediit on ainult 2 miljonit. (M. M a r t n a , 
sd.: K a s k r e d i i t w õ i w õ l g ? ) 
Wõlg. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. härra Ander-
kopp'il. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Mina pean 
wabandama lugupeetud Riigikogu liik
mete ees, et ma wäikeste asjadega weel 
nende tähelpanu kinni pean, aga mina 
pean tarwilikuks andmeid õiendada, mis 
ebaõigena ette toodakse. Kas „Kaja" 
peale tema majade kedagi weel toetanud 
on oma summadest, seda teab ta ise. Aga 
põllumeeste majal on oma krediit olemas, 
see on 6 miljonit Eesti pangas. Kui Teie 
tahate üksi rääkida trükikodadest... 
(K. E i n b u n d , põl.: I g a t a h e s m e i l 
on 2 m i l j o n i t . ) . . . Meie trükikojal 
on praegu krediiti üle 4 miljoni ja minu 
andmete järele on Teie trükikojal Eesti 
pangas 17 ̂  miljonit. 

R a h a m i n i s t e r O. S t r a n d m a n : 
Lugupeetud härrad Riigikogu liikmed! 
Kõigil on ju praegu teada, et minu wäi
kene isik on nugade peal eriti kahe ajale
hega Tallinnas, „Päewalehega" ja p a 
jaga", ja siis peäle selle nende kahe aja
lehe taga seiswa rühmaga. Ei lähe päewa 
mööda, kus mina ühes wõi teises nen
dest lehtedest oma wastu sihitud artiklit 
ei leia ja sellepärast oleks loomulik, — 
see paistis ka härra Einbund'i kõnest, — 
et need artiklid niiwõrd peawad mõjuma, 
et mina selle tagajärjel oma tasakaalu ' 
peaksin kaotama, et minul seda külma-
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werd ja tagasihoidlikkust mitte ei peaks 
olema, mida kindlasti waja on. Kui härra 
Einbund siin närwilikkusest rääkis, siis 
juhtis ta selle juures just minu peale. Mina 
pean ütlema, et härra Einbund siiski eksib, 
ja kui mina olen suutnud oma elus külma
wereline olla ja oma närwid alal hoida, 
siis just wiimasel ajal ja wõib olla selle
pärast, et mul kindlasti oli teada, missu
guste raskustega rehkendada tuleb. Mina 
ei teadnud mitte, nagu härra Einbund 
ütles, lüli-lülilt, kuidas meie rahaasi saab 
edenema. Mina arwan, et selleks on tar
wis üleinimlikku jõudu. Minul kahjuks 
seda ei ole ja wõib olla seda härra Ein
bundal on, ja ta tulewikus meie rahaasjan-
dust paremini korraldab. (M. M a r t n a , 
sd..: Kas T e i e s e d a t u n d m i s t 
s e a l l e i d s i t e ? ) Seda mitte, aga 
arwamised wõiwad lahku minna. Minul 
isiklikult on wäga raske tegutseda, aga 
olen tõesti häid närwisid alal hoidnud. 
Seda kõiki, minu härrad, olen ma ette 
näinud. 

Mina luban enesele tsiteerida seda, 
mis mina ,,Waba Maas" kirjutasin. See 
on wist minu wiimane kirjutus ,,Waba 
Maas". (M. Mar tna , sd.: Noh, noh!) 
Ei, ei, aga tulewikus wõin jällegi kirjutada. 
( Ü l d i n e naer . ) Mina kirjutasin nii: 
„Põllumeestekogud — maaliit — on meil 
üks kord walitsusest wäljas olnud, nimelt 
terwe Asutawa Kogu aja. Ja meie 
nägime, missugust poliitikat nad siis aja
sid. Tuletame meelde nende teguwiisi 
landeswehri sõja ajal. Kuid siis jäädi 
wait, tunti, et terwe maa wastu on, kui 
aga pärastpoole põllumeestele nende ko
huseid riigi wastu" meelde tuli tuletada, 
siis pandi niisugune agitatsioon 'käima, 
kõneldi kongressidel niisugust keelt, mis 
rahwaerakondliku Walitsuse seisukoha 
meie jõukamate kihtide eest raskeks tegi. 
Kui seda suudeti 1919 ja 1920 aastatel, 
missuguse muusika kogud nüüd lahti la
seks, kus nad ennast igapidi on korralda
nud, kus suurim hulk Eesti pangast wälja
laenatud 4^ miljardist nende käes on, 
kus nendel 2 päewalehte tarwitada. Ja 
kuigi uus walitsus tahaks rohkem just 
Põllumeeste huwides talitama hakata, 
mine tee seda praegu, kus kõik riiklikud 
rahad wälja laenatud — katsu seda põllu
meestele selgeks teha." 

See on ka minu kirjutatud. (A. T u 
p i t s , poi.: S e e o n g i T e i e s t i i l ! ) 
See on minu kirjutatud ja sellepärast 
loomulikult on see minu stiil. Kui Teie 

härra Rebase stiilis kirjutate, siis on 
muidugi raske ära tunda. 

Nii siis, mis närwidesse puutub, siis ei 
pruugi mina närwe härra Einbundalt, ei 
„Kajalt" ega „Päewalehelt" laenama 
minna. 

Nüüd läheme härra Einbunda kõne 
juurde sisuliselt. Härra Einbund ütles, 
,,Teie tahate wana kaewu kinni ajada". 
Mina ütlen, heameelega katsuks selle 
wana kaewu kinni ajada, aga kuidagi 
moodi ei saa seda teha. Meil on kogu aeg 
tundmus, et kuhu nüüd need waluutad 
lähewad, mis meil on. Ühel wiimastest 
Wabariigi Walitsuse koosolekutest, kus 
härrad pangadirektorid osa wõtsid, sele
tati, et minewal aastal nowembrikuus on 
200.000 naelsterlingit Inglismaalt laenu 
tehtud ja nüüd maikuus ära maksetud. 
Waadake, härra Einbund, see on . . . 
(K. E i n b u n d , põl.: P a l j u T e i l 
A m e e r i k a s s e w õ l g a on?) Waa
dake, see on siis see 500.000 ober-osti. 
See ei ole mitte härra Westen, ka mitte 
minu ajal ja wõib olla see, kes seda laenu 
tegi, see on wist Teie kõige lähem: prae
gune kaastööline, kelle käest teie kõige
paremad andmed saate, ilma, et teie minu 
poole pööraksite. (M. M a r t i n s o n , põl.: 
S c h e e l l ä k s ju p r a e g u l a e n u 
t e g e m a , ja ku i t e m a s a a b , s i i s 
t u l e b t u l e w i k u s maks t a . ) Seda 
laenu ei ole weel saadud, aga kui teie selle 
laenu tagasi lükkate, siis ei tule maksta. 
Mina arwan, et kui Eesti rahwas wõla 
enese peäle wõtab, siis tasub ta selle ära. 

Siis küsib härra Einbund, kas endise 
Walitsuse ajal wõi praeguse Walitsuse ajal 
parem oli. Mina pean ütlema, et endise 
Walitsuse ajal, härra Einbund, on parem 
olnud. Kui meie seda rahataktikat edasi 
ajaksime, siis saaksime tükk aega hästi 
elada. Kui seda wana kaewu ei oleks, siis 
saaks niikaua elada, kui teie walitsus 
tuleb. Kahjuks, ei saa aga meie niisugust 
poliitikat jätkata. Teie ütlesite, et härra 
Baarsaga on skandaalne lugu, et kuidas 
tema ära läks ja korraga oli kaks miljonit 
wälja antud. (K. E i n b u n d , põl.: W a a -
d a k e , t u l e k ja m i n e k oli s k a n 
d a a l n e , . t e r w e l u g u o l i s k a n 
d a a l n e , k u i d a s t u l d i ja mindi.) 
Lugupeetud Riigikogu liige härra Einbund 
on põllumeestekogude liider ja kõigil rah-
wasaadikutel on teäda, et meil tänawu 
Eestis oli seemnekriis, ja see 400 miljonit 
laenu on peaasjalikult antud seemneferiisi 
lahendamiseks. Jah, minu härrad, ma 
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usun, siiski wõib wähe närwisid kaotada, 
kui teie kuulete, et põllumeeste esitaja 
tuleb ja ütleb, see olla skandaal, et endine 
rahaminister 2 miljonit kuldrubla põllu
meestele seemnelaenu on andnud. Ma ar
wan, siin on loomulik küsida, mis on skan
daalne, kas niisugune rahaministri tege
wus wõi niisugune põllumeestekogude 
wäljaastumine, kes sarnase etteheitega siia 
Riigikogusse tulewad. Mina õieti ei tea, 
milles teie arwates see skandaalne lugu 
seisis, aga mina tean, et see raha on seem-
newilja jaoks wälja antud. Kui nüüd üldse 
raha wäljaandmises etteheiteid teha, mis
pärast seemet osteti, siis arwan mina, et 
see ikkagi liig on. ( S e g a n e w a h e l -
h ü ü e K. E i n b u n d'i, põl. p o o 11.) Ma 
ei tea, härra Einbund, miks Teie seda 
ütlete, sest härra Baars'i ajal anti laenu 
just wiljaseemne peale. Ja ma kordan, 
härra Baars'i ajal on 2 miljoni kuldrubla 
ümber laenu wälja antud, selleks, et põl
lumeestele seemnewilja muretseda. Kui 
teie leiate, et see õige ei ole, siis olge 
head, tulge ja öelge seda selgesti, aga 
mina sain härra Einbund'! sõnadest seda 
aru, et härra Baarsale just selle laenu and
mise suhtes etteheiteid tehakse. Ma usun, 
iga ministri kohta wõib wäga isesugusel 
toonil rääkida, aga et sarnaselt iga riigi 
walitsus oleks pidanud talitama, see on 
päris selge, niisuguseid wõtteid on senni 
Eestis ainult kommunistid tarwitanud, tei
sed aga mitte, ja et praegu seda tehtakse 
see ei ole mele Riigikogule sugugi auks. 
(M. M a r t i n s o n , põl.: A g a m i t u 
m i l j o n i t on n e l i m i l j o n i t k u 1 d -
r u b 1 a.) Kui teie weel juurde arwate 
2 miljonit, mis wanu wõlgu on maksetud, 
siis teie saate need 4 miljonit. (K. E i n 
b u n d , põl.: W õ l g u o n m e i 1 i k k a 
m a k s e t i * d.) Jah, jah, ja neid on wäga 
palju maksta. See on see wana kaew, et 
meil weel Wõlgasid maksta tuleb. Need 
maksetakse ka, on maksetud, ning tehakse 
seda weel, sest ega meie weel pankrotid 
ei ole. (K. E i n b u n d , põl.: M i s T e i e 
s i i s k õ n e l e t e ? ) Noh, mis ma siis kõ
nelen, wõi millest ma siis kõnelema pean? 

Härra Einbund räägib pikalt ja laialt, 
et meie majanduselus on mingisuguse 
segaduse sünnitamine maad wõtnud. 
Nagu mina juba ütlesin, on praegu minu 
isiku, minu poliitika wastu wõitlus käi
mas täies ulatuses, ja mina usun, et sar
nane wõitlus ometi rahustawalt maa mee
leolu peale ei mõju, kindel on, et see sega
dust wälja kutsub, ja suure segaduse 
wälja kutsub. See on ju ometi päris kin

del. Kui härra Einbund ja teised tema toi-
metatawa lehe toetajad arwamisel on, et 
see meelirahustawalt meie rahwa meele
olu peale mõjub, siis wõib ta seda küll 
lastele rääkida. (A. T u p i t s, põl.: W a s t 
w õ i k s i t e o m a e n n e j õ u l u s t ü l e s -
p i d a m i s t m e e l d e t u l e t a d a . ) Mina 
rääkisin wähemalt tõtt. Teie aga kirjuta
site pika pealkirjaga, et kõik kuillataga-
warad Eesti panga waräkambris alles on. 
Tulge nüüd, härra Tupits, ja öelge, kas oli 
Teil wõi minul õigus. (A. T u p i t s , põl.: 
S e e ei o l e õ i g e . T ö ö - h o o l e k a n -
d e m i n i s t e r C h r . K a a r n a : K u u l 
ge, k a s T e i e m a g a s i t e ? ) Mina ehk 
räägin sellest pikemalt. See on aga kin
del, et Teie sellest suurte tähtedega 
„Kajas" kirjutasite. 

Mis puutub elukallidusesse ja tolli
desse, siis rääkisid sellest siin härrad Ein
bund ja Johanson. Kommisjonis, kus need 
küsimused arutamisele tulewad, räägime 
sellest pikemalt. Praegu tahaksin öelda, 
et kui räägitakse, et meil elukallidus on 
tõusnud tollide tõttu, siis on selles ainult 
osa tõtt, sest suurema jao produkte, mida 
meie tarwitame, saame kodumaalt. Et 
aga elukallidus tõusnud on, see on peaas
jalikult selle tagajärjel sündinud, et meie 
mark oma ostujõust ühe osa on kaotanud. 
Ja selle wastu tuli abinõusid otsida. 
Härra Einbund luges „Kajast" majandus
nõukogu koosoleku referaadi ette. Selles 
referaadis on minu mõtted moonutatud. 
Siin pean ma siiski oma kohuseks weel 
öelda, et majandusnõukogu koosolek kin
nine oli, ning et majandusnõukogu esitaja 
palus, et sellest üldse ei kirjutataks. „Ka-
jas" seletatakse seda, mida mina sel puhul 
kunagi ei ole ette kandnud. Moonutada 
wõib ju iga kõnet ja et „Kaja" toimetuses 
moonutamise peale meistrid ollakse, selle
juures ei ole mul mingisugust kahtlust. 
(A. T u p i t s , põl.: Ei o l e õ i g e ! ) Mis ei 
ole õige ? (A. T u p i t s, põl.: E s i t e k s 
e i o l n u d k o o s o l e k k i n n i n e , t e i 
s e k s o l i r e f e r a a t t ä p n e . ) Minu 
härrad, selleks on siin esimees olemas, 
kes teile seletab. Mina tean aga, et kõik 
majandusnõukogu koosolekud kinnised 
on. (K. E i n b u n d, põl.: S e e i l m u s 
k a t e i s t e s l e h t e d e s.) See on wäga 
halb, et see teistes lehtedes ilmus, kuid 
see on õige, et need teated moonutatud 
olid, sest kõik, mis „Kaja" minust kirjutab, 
on alati moonutatud. Kas teie seda teete 
wõi teewad seda teised, kuid õige on, et 
teie kõiki, ei ühtki asja ei too. sarnaselt 
esile, nagu ta tõesti on. (K. A s t , sd.: 
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A g a k a s r a h a m i n i s t e r t e g i i k 
k a g i e t t e p a n e k u t o l l i s i d t õ s t a 
w õ i m i t t e ? ) Ma seletan seda kohe, kui 
see teid huwitab. „Kaja" ja ..Päewaleht" 
olid endistel aegadel nisu ja jahu tollide 
asjus päris wait, siis tõstis härra Martna 
weel sel ajal, kui härra Westel rahaminist
riks oli, süüdistuse, et see tollitõstmine Ro
termann tehaste kasuks tehtud olewat. 
Wist oli härra Westel see, kes tuli siia kõ
netooli1 ja seletas, et tema ei olla mölder 
ega tema sugukonnas pole möldrit olnud ja 
sellepärast tema ei saa tollide tõstmisest 
kasu. Mina pean kahjuks ütlema, et minu 
perekonnas olid möldrid minu lell ja minu 
wana ja wana-wanaisa on ka möldrid 
olnud, aga Rotermann tehastega ei ole 
mul küll midagi ühist. Ma lugesin ühest 
lehest, et Roterman on tollide tõstmisest 
kasu saanud, teisest lehest jälle, et Puchk 
on kasu saanud. Mina pean aga ütlema, 
et minul ei ole iseenesest soe ega külm, 
kas nüüd oma tehase kinni paneb Puchk 
wõi Roterman. Et aga see küsimus, mis 
meil praegu arutamisel, suure .tähtsusega 
on, siis on loomulik, et Riigikogus see kü
simus otsustatakse. Mina kandsin ka wa
litsused ette, et nisu ja nisujahu tollid 
tulewad anda Riigikogu otsustada. Meie 
esitame seaduseelnõu Riigikogule, kus 
tema täies ulatuses kõigi miaterjaälidega 
kommisjonis arutusele tuleb, kus siis wa
litsus oma seisukoha ütleb ja Riigikogu 
wõib otsustada, missugust wahekorda 
tema nisuterade ja tollide wahel maksma 
tahab panna. Mina wähemalt saan ehk 
siis sõimust lahti, nemad hakkawad ehk 
kellegi teise wastu kõnelema ja jätawad 
mind rahule. 

Tänane ..Kaja" on jälle pikema artikli 
toonud meie nisu- ja janutollide tõstmisest. 
Ma ei tea, mis sarnase artikli ajakirjas 
äratoomisega kätte tahetakse saada, aga 
nähtawast! ei julge teie. . . (A. T u p i t s, 
põl.: K a s T e i l o m a l s e e a s i s e l g e 
e i o l e ? ) . . . ja teil on siis hea kritisee
rida ja peale tungida. (A. T u p i t s , põl.: 
S i i s on i k k a g i õ i g e , e t T e i e 
k a u b a n d u s - t ö ö s t u s m i n i s t e e -
r i u rn i l e p e ä l e p r e s s i si te , e t s e a 
d u s e e l n õ u k o k k u s e a t a k s.) Jah, 
päris õige. Kaubandus-tööstusministee-
riumi ametnikud on kõik aeg selle poolt 
olnud, et nisujahu ja terade wahe peaks 
suur olema. Mina arwan — las Riigikogu 
otsustab, aga teil ei ole julgust otsustada, 
küll aga on teil julgust sõimata. ( S e g a 
s e d w a h e l h ü ü d e d . ) Mina aga tean 
ühte, et Roterman nisuteri praegu meile 

ei jahwata... ta tahab neid Soome wälja 
saata, et tema tolli wälja ei kannata. 
Wõib olla, et Rotermanni õigus on, wõib 
olla ka mitte, igatahes on teil temaga 
sidemed palju lahedamad kui meil. (W a -
h e l h ü ü e : K u i d a s n i i ? ) Noh, härra 
Kuusik on ju Rotermann juures direkto
riks. (K. E i n b u n d , põl.: K u i d a s 
P u c h k ' i w e s k i g a l u g u on?) Härra 
Puchk'i weski saab kahe kuu pärast wal
mis, nagu ma seda täna kuulsin, nii et 
tema weel nisuterade peält teenida el ole 
saanud. (A. T u p i t s, põl.: A g a „W a b a 
M a a " l u b a s a m m u , e t w e s k i 
w a l m i s s a a b . ) Ega „Waba Maa" 
PuchkMle weskit ei tee, ega ka teie Roter
mann juures ei jahwata. Ma arwan aga, 
et jätame nüüd need möldrid ja weskid 
rahule, see on küll lõbus wahejuhtumine, 
kuid läheme siiski asja juurde, mis nii 
tihti ajalehtedeweergudel on seisnud, ni
melt waloriseerimise juurde. Härra Ein
bund räägib 'teguwõimsatest ettewõtetest, 
kellele waloriseerimise kaudu on ülekohut 
tehtud, räägib kõiksugu rahwuslikusi kre
diidist jne. Ma arwan aga, et see küsimus 
wäga lihtne on ja palju selgem, kui seda 
siin kujutatakse. Teie ütlete, ah, mis 
Kukk ja Strandman waloriseeriwad ja mis 
nemad ka on, meil on kaks ajalehte käes 
ning kukutame nad. Siin otsitakse abi
nõusid, et aga waloriseerimist takistada, 
kuid seda ei ole leitud. Sakste tegewuse 
wastu okkupatsiooni ajal otsiti ka sarnast 
paragrahwi, aga ei leitud seda mitte ja ma 
arwan, et teie wist ka praegu jäetegi ot
sima asjata paragrahwi waloriseerimise 
wastu. Isegi härra Soots waikib ja ei 
teata, kas see õiglane on wõi mitte-. Ma 
tean, et rahulikul ajal, enne sõda, oli palju 
leski ja waeseidlapsi, kelle warandused 
mahutati riigi paberitesse ja obligatsiooni
desse. Öelge, mis nad sellest said? — 
Mitte midagi. 

Ja kui nüüd rahwa raha on suurtes 
summades wälja laenatud inimestele, kes 
on tahtnud teenida ja, wõib olla, ongi tee
ninud, kas on siis riigil õigus... (J. 
S o o t s , põl.: M i k s p ä r a s t r i i g i 
p a n k n õ u a b s i s s e w a l o r i s e e r i -
tu 11, a g a i s e ei a n n a ? ) Kas Teie 
teate, härra Soots, mis riigipank teeb? 
Ta wõtab markasid tähtajalisele hoiule 
100 marka — 1 kroon. (J. S o o t s , põl.: 
A g a k u i e n n e on s e e s o l n u d ? ) 
Kahjuks on Eesti pangal üldse wähe hoiu-
summasid ja see on kahju, et Eesti pank ei 
ole suutnud erasummasid hoiule saada, 
wõib olla, wäiksemad summad on olnud, 

L. 
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kuna suuremaid summasid seal minu teada 
ei ole. Wäga õieti on tarwitatud siin 
kõigeõiglasemat margapuud, raha, mis 
liikumas igapäew, seda ei waloriseerita; 
kui teil on wekslilaen kolme kuu peäle, 
kui teil on jooksew arwe, neid ei walori
seerita. Panete teie aga pika aja peale 
hoiule, siis waloriseeritakse ja on teil 
konto-korrent arwed määramata aja 
peale, need waloriseeritakse. Ma leian, 
see teguwiis on täiesti õige ja ei midagi 
halba ei ole siin. Praegu tuleb aga wõlg
nikude streik wõi mäss parempoolsetest 
ringkondadest, mis ikkagi läbi kukub ja 
seega end naeruwäärseks teeb. 

Kui meie nüüd edasi läheme frangi wõi 
krooni juurde. Räägitakse, meie wahe
kord Lätiga olla halwaks läinud ja et miks 
wõtsime meie krooni, mitte aga frangi 
aluseks. See ei ole põhimõtteline küsi
mus. Kui ei meeldi kroon, siis pandagu 
ta frangiks, tähtis on, et kindel alus lei
taks, millele meie oma rahaasjanduse 
rajame, aga kui need motiiwid täpselt 
pikalt ja laialt ette kanti, siis ei olnud 
minu teades härra Einbund see mees, kes 
frangi wastu hääletas. Nüüd tagantjärele 
siunama tulla, ei ole minu arusaamise 
järele, mingit mõtet. Wõi tahab härra 
Einbund siin öelda, et tema juba tol ajal 
lüli-lüli järele ette nägi, et see meie ma
janduse hukatusse wiib, kui frangi asemel 
krooni wõtame, siis oma hoiatawa hääle 
tõstis, kuid seda keegi kuulda ei wõtnud. 
Mina arwan, et Eesti ja Läti sõprus ei 
ripu ära kroonist ega latist, waid hoopis 
teistest asjaoludest, ja kui minul korda 
läheb Lätiga tollisid ühtlustada, siis mitte 
sellepärast, et meil kroon ja neil frank on, 
waid sellepärast, et silmas pidasime, kui
das meie majanduslikud huwid seda nõua
wad. Minu arwates on see niiwõrd wäik-
lane asi, et selle juures pikemalt peatada 
wist küll mingisugust põhjust ei ole. 

Edasi seletas härra Einbund, et deflat
sioon katsuti läbi wiia kahe abinõuga: eel-
arwe kokkutõmbamisega ja krediitide 
kokkutõmbamisega ja ütles, et need abi
nõud ei ole nähtawast! tagajärgi andnud, 
waid on tarwitusele wõetud kolmas abi
nõu — see on — waluuta marga wastu 
müümise kaudu deflatsiooni läbiwiimine, 
kuid see olla halb abinõu. (K. E i n b u n d , 
põl.: P r a e g u s e s o l u k o r r a s.) Seda 
ütlete peäle minu seletust koridoris, enne 
ei . öelnud Teie mitte ,,praeguses olu
korras". 

Mis eelarwe kokkutõmbamisesse puu
tub, siis peab ütlema, et meie eelarwe 

tänawu aastal on wäga ohtralt kokku 
seatud ja on krediite nõutud, mida walit
sus, kes juba kauemat aega tegutsemas 
oleks olnud ja kes eelarwe kokku sead
nud, tingimata kärpima oleks sunnitud 
olnud. Sellepärast tuleb eelarwe kokku
tõmbamise juures resultaate palju raske
mini saawutada, kui endistel aastatel. Ma 
mäletan, et ka endistel aastatel siin suu
red raskused ees olid ja alles minewal 
aastal detsembrikuus arwas rahamtinister, 
et temal eelarwes puudujääk tuleb, kuna 
tegelikult siiski ülejääk oli. Sellepärast 
selget pilti anda praeguse eelarwe kohta 
aasta keskpaigas on wäga raske. Ühte 
wõib siiski öelda, et meie oleme suutnud 
oma eelarwe mitte ainult tasakaalu wiia, 
waid meil on eelarwes ülejääk, kaunis suur 
ülejääk. Oleme suutnud teatawa summa 
rahamärke ära häwitada. Kui suur see 
nimelt on, on mul kuu keskpaigas raske 
öelda, kuid nende päewade sees, kui minul 
sellele kohale, põllumeeste kiuste, jääda 
tuleb, wõin ma wastawad andmed ette 
kanda. Pean ütlema, et meie oleme suut
nud oma eelarwe tasakaalu wiia ja õieti 
on see rahaministri esimene ja otsekohene 
ülesanne. Sellel alal olen mina suutnud 
seda läbi wiia, muidugi on waidlemist 
seal juures küllalt olnud. 

Mis puutub krediitide kokkutõmba-
misse, siis peab ütlema, et sellel alal on 
küll wäga»-wähe korda läinud. Augusti
kuul oli Wiimaste teadete järele krediite 
üle 5 miljardi. Kui härra Einbund wähegi 
õiglane tahab olla, peab tema ja peawad 
ka teised ütlema, et krediitide kokkutõm
bamine mitte üksi tahtmisest ära ei ripu. 
Ei saa käsku anda, et tooge need 5 mil
jardit siia. Krediitide kokkutõmbamine ei 
ripu mitte üksi pangast ära, waid ka teis
test asjaoludest. See on meil praegusel 
ajal tõesti üks wäga raske operatsioon 
sellepärast, et meil krediite on uisapäisa 
wälja antud. Kui härra Johanson räägib 
waranduste maksustamisest, siis arwata
wasti arwab tema nende maksu alla pa
nemist, kellele 5 miljardit wälja laena
tud. Siin teete küll endile pettepildi. (M. 
M a r t n a , sd.: Need on p e n n i m i l -
j on ä ä r id!) Kas nemad sedagi on? 
Wõib olla, et nende hulgas üldse miiljo-
näärisid pole, ja et teil seal korda läheks 
suuri maksusid saada, ning sellega Eesti 
riigi eelarwet ja 'majandust päästa, need 
oletused jääwad pettepildiks. (M. M a r t -
n a, sd.: Aga k a u d s e d m a k s u d ja 
t oi 1 i d, n e e d on n e e d r a s w a s e a 
h ä r j a d.) Mina olen, härra Martna, 
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Teiega teoreetiliselt täiesti ühel arwami
se!, et kaudsed maksud soowitawad ei 
ole, aga tulge ja katsuge seda natukenegi 
teisiti seada, mina annaksin oma koha 
heameelega Teile. Otsekoheste maksu
dega ei saadud Eestis ei ka Soomes, Lätis 
ega ka Wenemaal soowitawaid tagajärgi 
kätte, waid ka seal wiidi üle kaudsete 
maksude peale. On kindel, et otsekohe
sed maksud on paremad, kuid praktiliselt 
ei saa seda läbi wiia. Kui teie arwate, et 
see läbiwiimine üksiku inimese wõimuses 
seisab, siis olge head ja tehke katset ja 
kui teie rühm suudab mind uskuma panna, 
et see läbiwiidaw on, siis olen esimene, 
kes selle poolt 'hääletab. 

Härra Einbund seletas, et waadake, 
kui waluutaga rahamärgid kokku tõmma
takse, siis on see halb, kuid mina arwan, 
et see on alati riikliku emissiooni põhimõte 
olnud, et paberraha ja waluuta, wõi 
ütleme metalltagawara, peab teatawas 
tasakaalus olema. (K. E i n b u n d , põl.: 
Ma s e l e t a s i n , et o s t a t e k u l l a g a 
kokku.) Aga millega siis Teie ostak-
site? Kui 1922 aastal, wõi ka üks aasta 
tagasi oleks hakatud meie paberraha kul
laga kokku ostma, siis ei oleks meil 
praegu mingisugust majanduskriisi karta. 
Kahjuks on seda aga liig hilja tegema ha
katud. Kui meie, teie oma üteluste järele, 
4 miljoni kuldrubla wäljaandmise juures 
ainult 400 miljonit Eesti marka sisse tõm
banud oleme, siis on see wäga kurb, oleks 
pidanud wähemalt 800 miljonit sisse tõm
bama, kuid lugu on see, et meie ei saanud 
kaheksasadaa miljonit kokku tõmmata 
sellepärast, et meil olid kohustused 
maksta wäliswaluutas ja selleks tuli 200 
tuhat naela wälja anda. Kahjuks tuli 
wana kaewu täita ja sellepärast oligi asi 
nii halb. Kunni wanad asjad weel jätku-
wad, on tingimata wäga suurt jõupingu
tust waja, et seda kõike läbi wiia, ja pea
wad tõesti head närwid olema, et sellel 
kohal püsida. Minul on igatahes palju 
paremad närwid kui teil, ja kõige selle peäle 
waatamata, mis teie minu wastu kirjuta
nud olete, olen täiesti aru saanud, et marka 
tuleb nii kaua kokku tõmmata kunni mark 
stabiilne on. Kas meie selle katte saame 
metsamüügi, wõi mõne muu läbi, on üks 
kõik ja sel silmapilgul, kui margal kate 
olemas, jätame deflatsiooni, seda olen 
mina alati öelnud. Deflatsioon on ainult 
abinõu selle sihi kättesaamiseks. Kui teie 
teist teed näitaksite, kui teie Riigikogus, 
oma häälekandjas, wõi „Päewalehes" ühe 
õigema tee näitaksite, oleksin kohe selle 

poolt, kuid siin ei ole keegi seda õigemat 
teed näidanud. Siin rääkisite, et eelarwe 
kokkutõmbamine ei ole mitte soowita
waid tagajärgi andnud. Wõin öelda, et 
kõik hädatarwilikud wäljaminekud on täi
detud niipalju, kui krediiti on nõutud. Ka 
piimatalituse laenudeks antakse wälja 
wäga suured summad. Mina isiklikult 
olen täiesti nende laenude poolt olnud ja 
ei ole siin takistusi mitte teinud. 

Mis puutub maaparanduse laenudesse, 
siis ma ütlen, et seal olen mina küll takis
tusi teinud ja nimelt sellepärast, et neid 
laenusid osalt wäga halwasti on tarwita
tud. On rahad wälja wõetud ja ei ole 
mitte midagi ära tehtud. Härra põllutöö
minister lubas mulle teateid koguda, aga 
härra Kerem on wiimasel ajal ära olnud 
ja mul ei ole teada, kui 'kaugel need tea
ted on. Need on niisugused laenud, mida 
hädaajal wõib edasi lükata. 

Siis räägib härra Einbund weel wälis-
laenust ja awalikust arwamisest selle 
laenu tegemise kohta. See on üks küsi
mus, mis wäga tõsine on, ja mina pean 
ütlema, et niikaua, kui Eesti ajakirjandu
ses niisuguseid artikleid kirjutatakse, sel 
ajal kui wälislaenu tegemine päewakorral 
— kirjutasu ,,Kaja", „Päewaleht", wõi 
„Waba Maa", wõi kes tahes on ükskõik — 
sellega wälislaenu tegemist halwatakse. 
See on Eesti omapärane nähtus ja see 
meile kasu ei too, ning on tulewikus õieti 
riiklikult suureks hädaohuks. See on 
päris selge ja kui ei taheta aru saada, ja 
kui niisugust waikiast asja agitatsioonina 
teise wrastu ära tarwitatakse... (W a -
h e 1 h ü ti e A. T u p i t s'i põl. p o o l t . ) . . . 
Kuulge, härra Tupits, Teie olete noorem, 
Teie olete kord mulle kiitust awaldanud, 
et ma korrektne olen, olge nüüd ka kor
rektne. (K. E i n b u n d , põl.: E g a T e i e 
s i i s R i i g i k o g u s s e ei t u l e õ p 
p u s t j a g a m a . ) Mina Riigikogus wõin 
Teile õppust anda ja Teie mulle ka. Mina 
ütlen, et see on see, mis meilt igasuguse 
laenutegemise wõimaluse ära wõtab. (A. 
T u p i t s , põl.: W ä g a h ä s t i e n n e 
j õ u l u t.) See on, siis ei olnud mingi
sugust laenutegemist käsil ja mina rääki
sin tõsiasju selle kohta, kuidas meie seisu
kord on. Mina wõin Teile andmeid tuua, 
härra Tupits, kui see Teid huwitab, et 
meie seisukord wäljamaal palju paremini 
teada oli, kui meil... (J. H ü n e r s o n , 
põl.: M i s s u g u n e h ä d a o h t s i i s 
meie k i r j u t u s t e s t p n. A. T u p i t s, 
põl.: K u i n i i s u g u n e i n i m e n e s a a -
d e t a k s e.). . . wäljamaa walwab meie 

4* 
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järele wäga hästi ja kõige selle järele, mis 
meil sünnib. Hädaoht on see, missugune 
meeleolu walitseb ühe wõi teise abinõu 
kohta. Kui Teie teatawat abinõu enne 
maha teete ja sellest midagi wälja ei tule... 
(W a h e l h ü ü d e d p a r e m a l t p o o l t . 
J. T e m a n t , põl.: A g a k u i n i i 
s u g u n e i n i m e n e s a a d e t a k s e . — 
J. H ü n e r s o n , põl.: A j a l e h e d k i n n i 
p a n n a ! ) Teie ei tea, mis ülesandel 
keegi sõitis, see on Walitsuse salajane ot
sus, ja Teie, härra Temant, ei tea seda ka 
praegu mitte, mis ülesandel keegi kuskil 
on käinud, waid Teie räägite kuulujuttude 
järele ja teete pikki artikleid. Kui kellelgi 
oma Eesti asi kallis on, siis tema seda 
mitte ei tee. ( H u l g a l i s e d w a h e l -
h ü ü d e d p a r e m a l t p o o l t . ) 

Ma ei taha mitte Riigikogu kannatust 
kaua kinni pidada, sest mul on teiste 
kõnelejatega ka wäike kana kitkuda. Kah
juks ei ole härra Anderkopp siin, aga ma 
ütleksin temale, et tema natukene wa-
naksjäänud andmetega opereerib. Need 
andmed, wõib olla, on maikuust pärit, aga 
praegu on nad pisut teised, osalt on ka 
nemad halwemad, kui härra Anderkopp 
ütles. Kahjuks peab ütlema, et iga walit
sus, nagu härra Anderkopp tähendas, 
tõesti päranduse on saanud ja sellega peab 
opereerima, mis tal on. 

Nüüd oleks loomulik tollidest rääkida, 
kuid neil on see asi kommisjoni antud, 
kus arutamisele tuleb ja wõib olla härra 
Johanson lepib sellega, et ma tollidest 
praegu ei räägi. Mina tahtsin aga teistest 
küsimustest rääkida, milles mina härra 
Johansoniga oma kogemustes ja arwa-
mistes täiesti lahku lähen. Härra Johan
son on nähtawast! arwamisel, et seadus
andlikul teel wõib ülejõu elamisele, priis
kamisele jne. piiri panna. Niisugused ar
wamised on wäga kaua maailmas walltse-
nud. Wõtame wana ajajärgu, siis näeme, 
et niisugused mehed, nagu Caesar ja 
Augustus, kes ise mitte wäga ilusat ja 
karsket elu ei elanud, tahtsid Rooma rii
gis elu wäga ilusate seadustega, küll abi
elu, kokkuhoidmise jne. teatawatesse 
roobastesse suruda. Aga uuem aeg on 
öelnud, et ka geenius siin wõib eksida, ja 
et niisugused abinõud õieti kuskil taga
järgi pole andnud. Kui teie kõrtsid sulute, 
siis läheb joomine koju, ja kas teie tahate 
meie põhiseaduse wastu politseid koju 
wiia igasse perekonda? (L. J o h a n s o n, 
sd.: K a s t a n ü ü d ei o l e s a l a u r 
g a s t e s ! W a h e l h ü ü d e d p a h e 
m a l t p o o l t . ) Politseitund on meil küll, 

ja ma arwan, et kõrtsis wiisakas ollakse, 
aga et joomine salaurgastesse läheb, see 
on selge. (L. J o h a n s o n , sd.: O m a 
m a a w i i n t u l e b s i s s e j a s i i n t u 
l e b w a l i t s u s t s ü ü d i s t a d a . ) Aja
lugu on tõesti näidanud, et määrustega 
seda teha ei saa, see illusioon tuleb jätta. 

Siin räägite teie, mikspärast ei ole tõs
tetud uhkusasjade tolli, wõi joowastawate 
jookide tolli. Need tollid on nii-kui-nii 
wäga kõrged ja nende sissewedu ei jõu
tud tolli tõstmisega mitte sulguda. Ollakse 
arwamisel, et see sissewedu tolli kaudu ei 
sünni, waid sünnib kontrabandi näol. 
Need, kes Nõmmel elawad, teawad, et 
igapäew käiakse siidipesu ja siidisukke 
pakkumas ja wõite päris kindel olla, et 
ükski paar ei ole tollide kaudu sisse tul
nud. Wiinad näiteks tuuakse kontraban-
dina sisse, sest et nende tollid liig kõrged 
on. (L. J o h a n s o n , sd.: S e e on i s e 
e n e s e s t m õ i s t e t a w, a g a k o r 
r u p t s i o o n i w a s t u t u l e b w õ i 
d e l d a . ) Kahjuks minu käes ei ole polit
sei ega piiriwalwe. Aga kui kellelgi tea-
taw suur majanduslik huwi on midagi 
kätte saada, siis ei aita seal ükski politsei, 
ükski walitsus, waid tuuakse sisse ja siin 
ei ole midagi ära teha. 

Meie pahempoolsetes ringkondades on 
praegu üldine arwamine, et meie marga 
langemises ja margakursi kõikumises on 
peaasjalikult süüdi spekulatsioon. Mina 
pean ütlema, et ärewad jutud, eriti aja
kirjanduses, ka kindlasti halbu tagajärgi 
on andnud, kuid need on ainult kaasakis
kuwaa nähtused ja peapõhjus on ikka 
palju sügawam, tema on meie majandus
likkudes oludes. Ja niipea kui teie selle 
peapõhjuse kaotate, kui teie margale 
kindla aluse panete, kaob igasugune spe
kulatsioon. Kui teie margale kindla aluse, 
kindla katte panete, siis ei saa ükski spe
kulant ei marka alla ega üles wiia. (W a -
h e l h ü ü d e d p a h e m a l t p o o l t : 
S e l l e w a s t u m e i e e i w a i d 1 e.) 
Noh, siis oleme päris ühisel seisukohal. 
Niikaua kui seda kindlat alust ei ole, ei 
aita waluuta kontrolöörid, nõnda et minu 
arusaamise järele tuleb nende asjade 
peäle selge silmaga waadata. (L. 
J o h a n s o n , sd.: S e e on i s e e n e 
s e s t m õ i s t e t a w . W a h e l h ü ü e J. 
H ü n e r s o n'i, põl. p o o l t . ) Kuidas, 
härra Hünerson, mfnu lähtekoht oli hoopis 
teine. Mina ütlesin, et need wõiwad ai
nult segadust tuua. ( W a h e l h ü ü d e d . ) 
See on nähtus, mis ei ole mitte peapõhjus 
selleks. See on kaasaskäiw ja wäga halb 
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nähtus ja tema karakteriseerib meid wäga 
halwast seisukohast. Et tema siin pea
põhjuseks oleks, seda ma ei usu. 

Nüüd tuleme metsa juurde tagasi. 
Härra Einbund räägib siin, et lööwat 
tööd tuleb teha, raha tuleb siia ja sinna 
wälja anda, aga kust Teie selle raha wõ
tate? Paberraha, mis meil riigikassas 
olemas? Eesti pangal on ka teda olemas, 
ja teda wõib muidugi juurde trükkida, 
sest paberit jõuame meie weel wäga kaua 
osta. Kui Teie selle peale wälja lähete, et 
loowaks tööks tuleb paberraha trükkida 
ja wälja anda, siis ma olen juba enne 
öelnud, et niisuguseid teoreetikuid on ka 
enne olnud, oli õieti wäga tark inimene — 
Walter Rathenau, kes ka niisugust polii
tikat propageeris, aga tagajärjed on näha 
olnud, ja Saksamaa on nüüd hoopis teisele 
seisukohale tulnud, ja see mis tema 
praegu teeb, seda pidi tema osalt raske
mates, osalt kergemates tingimustes te
gema, kui meie, sest Saksamaa ressursid 
on hoopis teised kui meil. Ja kui nüüd 
Saksamaalt 15 miljardi kuldmarga eest 
wälja on wiidud kapitaale, kas Teie siis 
arwate, et meil ka seda on tehtud. Ma 
arwan, et meil on ainult mõni 1000 naela 
wälja wiidud. Nõnda et neid abinõusid, 
mis nüüd Saksamaal on, kus nemad 
praegu sihikindlalt oma margakursi pa
randamisele asunud, neid abinõusid meil 
mitte ei ole. Aga teiselt poolt ei ole meie 
ka weel kaugeltki nii kaugele läinud, kui 
Saksamaa oma rahaasjandusega läks. Aga 
kui meil praegu närwid ära ütlewad, kui 
härra Einbunda kaaslased siin nõudma 
hakkawad ja kui siis Riigikogu selle läbi 
wiib, et meil raha trükkima hakatakse, ja 
seda igale poole andma hakatakse, põllu
majanduse tõstmiseks, asunikkudele jne., 
et seda lööwat tööd teha, mis teie aru
saamise järele meie majanduslikku seisu
korda parandab, siis on see kõigekarde-
tawam tee, siis sammute teie sedasama 
teed, mida sammusid Poola ja Saksamaa. 
Aga wäiksel rajariigil, kes 5 aastat on 
elanud, on siiski palju raskem siin pääse
teed leida, kui oli Saksa riigil, kel 1000 
aastane ajalugu seljataga, kel kõigeparem 
tööstus ilmas oli ja kellel ka suured ka-
pitaalid wäljamaal olid. Mina ei soowiks 
selle Eesti riigimehe nahas olla, kes oma 
peäle wõtab seda wankrit ülespoole we
dada. Ja et siis krediitide kokkutõmba
mine palju suurem ja et siis kõiksugu ette
wõtted 10 korda rohkem selle all kanna-
tawad, see on päris selge. Ja et meil 
siis nälg ja häda maad wõtab ja et õieti 

siis see tulla wõib, mis meid ida poolt 
wõib üle ujutada, see on wõimalik. Ja 
mina arwan, et enne, kui nüüd siin nii
sugust propagandat teha ja kõike seda, 
mis ette wõetud riigimajanduse terwen-
damiseks, maha teha, tuleks parem näi
data, kuidas asju parandada. Kui aga siin 
selleasemel ainult insinuatsioonidega tul
lakse, siis arwan mina,, et meie sellest, 
et oma rahaasju parandada, weel kaugel 
oleme, ja see on kurb asi. Riigikogul on 
teada, et minul on raske koorem kanda, 
aga mul on närwid korras, ja mina lähen 
omalt kohalt ainult siis, kui Riigikogu 
ütleb, et ma minema pean. Siis lähen 
mina kohe ja annan oma kohused üle tei
sele, kes seda asja paremini tegema hak
kab. Aga mina arwan, et Riigikogul oleks 
siiski huwitaw teäda saada, mis see teine 
siis tegema hakkab? Kui tema paber
raha hakkab wälja andma, mida meie 
trükkida wõime, sellega meie küll kaugele 
ei saa. (K. E i n b u n d , põl.: T a h a k 
k a b r a h a s i s s e w õ t m a . ) Aga kust 
Teie siis sisse wõtate, see, mis sisse tu
leb, seda wõtame meie ka sisse. Aga 
kui Teie praegu paberraha hakkate wälja 
andma ja aasta wõi kahe pärast hakkate 
teda sisse wõtma, siis olete ise enne 
pankrott ja terwe riik on pankrott. (K i i -
e l u a w a l d u s e d p u b l i k u m i h u l 
g a s t . ) 

J u h a t a j a K. W i r m a: Palun pub
likumi rahu pidada. Faktiliseks märku
seks on sõna rkl. Tupitsal. 

A. T u p i t s (põl.): Rahaminister härra 
Strandman seletas siin, et tema seletused 
ajaleht „Kajas" ei olewat mitte täpselt 
edasi antud. Pealegi ütles ta weel, et see 
majandusnõukogu koosolek olewat kin
nine olnud ja imestas, kuidas sealt olewat 
tohitud teateid awaldada, ja et härra 
Tõnisson isegi olla lubanud seda asja jä
rele uurida. Minul, kui asjaosalisel, oleks 
järgmist seletada. Mina läksin kell 5, 
enne majandusnõukogu koosoleku algust, 
sinna koosolekule. Majandusnõukogu esi
mees härra Tõnisson tuli minu juurde ja 
palus mind nime sisse kirjutada. Mina 
ütlesin, et mina ei ole liige, waid juhusli
kult sinna tulnud. Istusin koosoleku algu
sest kunni kella 8-ni seal ja kirjutasin 
selle referaadi, mis „Kajas" ilmus. Selle 
aja jooksul ei öelnud keegi poole sõna
gagi, et see koosolek kinnine oli. 

Teiseks on see referaat täiesti 
wastaw härra rahaministri seletustele. 
(T ö ö - h o o 1 e k a n d e m 1 n i s t e r C h r . 
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K a a r n a : Ä r g e t ü h j a j u t t u 
a j a g e , t e i s e d i n i m e s e d o l i d k a 
s e a l . ) Ja just sellepärast wastabki ta 
tõele, et seal teised inimesed olid, kes 
seda kinnitada wõiwad. Härra Wirma 
seadis koosolekul küsimuse üles, samasi
sulise, millest siin referaadiski jutt, et kas 
ta rahaministrist aru sai, kui see seletas, 
et tema lootused ei ole täide läinud, ja 
et seisukord raskemaks läheb, olgugi, et 
tagawarasid on kulutatud, ja et missugu
sed wäljawaated on edaspidi, kui senni-
sed sammud tagajärgi ei ole andnud. 
Härra Wirma seadis punktipealt need kü
simused üles ja nii on rahaministri kõne 
siin õieti edasi antud, aga mitte moonu
tatud. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Faktiliseks 
märkuseks on sõna Riigikogu esimehel. 

R i i g i k o g u e s i m e e s J. T õ n i s 
s o n : Riigi majandusnõukogu koosoleku 
kohta wõin mina tähendada: riigi majan
dusnõukogu on juba oma tegewuse algu
sel otsuse teinud, et kõik tema koosolekud 
on kinnised, sellepärast, et seal arutatakse 
riigi majanduslikka küsimusi, mis nõua
wad põhjalikku selgitust, ilma et wõima
lik oleks neid awalikkuse ette kanda. Ja 
on otsustatud, et ajakirjandusele antakse 
teateid ja andmeid riigi majandusnõukogu 
tegewuse kohta sekretariaadi kaudu. See 
korraldus anti ajakirjandusele teäda ja ei 
ole ka senni ajakirjanduse esitajad selle 
otsuse põhjal riigi majandusnõukogu koos
olekutest osa wõtnud, Peale selle olen 
mina ühel eelmisel koosolekul rõhutanud 
ja meelde tuletanud, et riigi majandus
nõukogu kohta niisugune otsus weel 
praegu maksab. Wiimasel koosolekul 
wõtsin mina eriti ja rõhutasin, et eelmis
test koosolekutest on ajakirjanduses and
meid toodud, ilma et neid oleks sekreta
riaadi kaudu saadud, ja palusin, et seda 
mitte enam ei tehtaks, wastase! korral 
olen mina sunnitud selgitama, kes need 
süüdlased on olnud. Et riigi majandus
nõukogu koosolekule ka Riigikogu liik
med, kes mitte ei ole riigi majandusnõu
kogu liikmed, tohiwad ilmuda, selle kohta 
ei ole kahtlust olnud. Seda on ennegi 
olnud. Kui mina wiimasel koosolekul 
härra Tupitsalt olen järele küsinud, kas 
tema oma nime on kwooramraamatusse 
kirjutanud, siis ei tähendanud see muud, 
kui et mina olin unustanud, kes oli põllu
meeste rühma esitajana riigi majandus
nõukogus. Ja ei wõi see kellelegi põhjust 
anda arwata, nagu oleks riigi majandus

nõukogu koosolekute awalikkuse kohta 
teine seisukoht wõetud, kui enne maks
mas oli. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Tonkman'il. 

K. T o n k m a n (põl.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Riigi majandusnõukogu 
liige' olles, olin mina ka tähendatud koos
olekul. Koosoleku alguses ei ole mitte 
öeldud, et koosolek kinnine on. (J- T õ 
n i s s o n , rhw.: S e e on ü l d i n e 
k o r d ! ) Pean tähendama, et mõnikord on 
see otsus tehtud, mõnikord mitte. Edasi 
pean tähendama, et riigi majandusnõu
kogu esimees umbes kella 9 ajal wõi hil
jem, koosoleku lõpul ütles, kus mitmesu-
gused küsimused arutatud olid, et täna 
wäga tähtsaid küsimusi arutatud on, tu
leb seda koosolekut kinniseks lugeda. (J. 
T õ n i s s o n , rhw.: L i h t s a l t , s e d a 
m i n a e i o l e ö e l n u d . ) 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on fak
tiliseks märkuseks töö-hoolekandeminist-
Til. 

T ö ö - h o o 1 e k a n d e m i n i s t e r Chr. 
K a a r n a : Faktiliseks märkuseks sõna 
wõttes pean tähendama, et ka mina olin 
tähendatud majandusnõukogu koosolekul. 
Lõpupoole juhtis üks majandusnõukogu 
liigetest tähelpanu selle peale, et koosole
kul wäga tähtsaid, kuid mitmeti weel sel
gumata küsimusi on puudutatud, mis ei 
peaks mitte ajakirjanduses ilmuma. Kü
siti, kas on hoiatatud ajalehe kirjasaatjaid. 
Selle peale seletas majandusnõukogu ju
hataja, lugupeetud Riigikogu esimees 
härra Tõnisson, et asi iseenesest selge: 
mitmel korral on juba öeldud, et majan
dusnõukogu koosolekud on kinnised. Tema 
ei tihkawat arwata, et selle koosoleku 
'käigust keegi kirjutaks, et inimene lei
duks, kes hakkaks siin puudutatud üksik
asju awaldama. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
järjekorras rkl. Jans'il. (W a h e 1 h ü ü -
d e d: W a h e a e g . ) On ettepanek, mää
rata waheaeg. (H ä ä 1 e t a t a k s e.) N ä h-
t a w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Kuulutan weerandtunnilise waheaja. 
Waheaeg algab kell 6.50 min. 
Pärast waheaega jätkub koosolek kell 

7.15 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal atoisekretäär O. Kös

ter. 
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J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
koosolek kestab edasi. 

J. J a n s (sd.): Austatud Riigikogu 
liikmed! Riigikogu erakorralise istung
järgu puhul leidsin tarwilikuks sõna wõtta 
mõne Walitsuse sammu kohta seletuse 
pärimiseks, wõib olla ka arwustamiseks. 
Kuid kõik see, mis täna siit kõnetoolilt 
ette kantud, eriti härra Einbunda kõne, 
köitis minu tähelpanu sedawõrd, et mina 
oma esialgsest kõnekawast loobusin ja 
nende mõne küsimuse juures peatada ta
han, millest härra Einbund rääkis. Juba 
praeguse Walitsuse ametisseastumise pu
hul tähendasin mina, et Walitsuse polii
tika ei saa mitte olla selle wäikese ini
meste grupi, kes walitsust moodustawad, 
poliitika, waid walitsus tegutseb selles si
his, nagu määrab jõudude wahekord, eriti 
need jõud, mis erakondade näol Walitsuse 
seljataga. Käesolewa Riigikogu kokku
tuleku põhjuseks on Eesti panga, kui rii
gipanga, laenude waloriseerimise küsimus, 
kõik muud küsimused on kaasaskäiwad 
nähtused. Ei ole -sellepärast ka ime, et 
täna selle küsimusega siit kõnetoolilt 
peale hakati ja eriti härra Einbund seda 
puudutas. Härra Einbundi kõnest, mina 
leian, tuleb kõigepealt järgimist oletada, 
mida ka tõendab ajakirja „Eesti Majan
dus" nr. 30 artikkel, et Eesti panga lae
najad ei taha oma wõlga selles wäärtu
ses, nagu nad on saanud, tagasi maksta 
wõi ei taha üldse teda tagasi maksta. 
See mittetahtmine on nii kaugele läinud, 
et tähendatud ajakirja nr. 3& otsekohe 
öeldakse, et ,,ühe asja on Eesti panga 
juhatus oma wiimase ringkirja puhul 
täiesti arwestamata jätnud, nimelt asja
loo, et tema laenajatekogu enesest kuju
tab ühe suurema majandusliku ja poliiti
lise jõu Eestis ja laenajate streik, kui nii 
öelda wõiks, pangale äärmiselt kardeta
waks wõib saada. Waloriseerimise otsus 
on loonud ühise laenajate frondi panga 
wastu ja ei ole kuigi raske otsustada, 
kelle kahjuks wõitlus lõpeb, kui löömine 
lahti läheb." Mis see tähendab? See tä
hendab, et meie Walitsuse katse wastu 
Eesti panga laenusid waloriseerida, see 
tähendab, Eesti riigi warandust, mis äri
meestele wälja on antud, kuigi mitte täies 
wäärtuses, siis wõimalikult suures osas 
tagasi saada, — koondatud jõud seisab. 
Need isikud, ja nende isikute taga seis
wad poliitilised ja majanduslikud grupid, 
kes kaugelt suurema osa Eesti panga, see 
tähendab Eesti riigikassa laenudest on 
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saanud, need tulewad ja ütlewad, et meie 
ei maksa, et asi läheb löömiseni, kui seda 
waloriseerimise kawatsust tahetakse läbi 
wiia. Öeldakse awalikult, meie oleme 
Eesti riigikassast raha saanud, aga tagasi 
meie seda ei maksa. Kui harilikul ajal 
keegi seda oleks öelnud ajakirjanduses 
wõi kuskil mujal seltskonnas, siis oleks 
see isikute ringkond seltskonnas täiesti 
wõimatuks saanud. Meil on aga seisu
kord niisuguseks kujunenud, et seda mitte 
ei häbeneta awalikult öelda, ja kui siin 
põllumeeste rühma liider kordab seda
sama, just neidsamu wäiteid, mis „Eesti 
Majanduse" artiklis ette tulewad, ja seega 
tunnistab, et see, mis „Eesti Majanduses" 
öeldud:, on Eesti põllumeestekogude seisu
koht. Mina sellest seletusest, mis härra 
Einbund siit kõnetoolilt andis, kuidagi 
teistmoodi aru saada küll ei suuda. (K. 
E inbund , põl.: Mis s e l e t u s s e e 
ol i , k a s s e l l e s t , et t a g a s i 
m a k s t a ei tule.) Teie motiweerisite 
seda Eesti panga waloriseerimise katse 
wastuolekut sellega, et ütlesite, tema olla 
ülekohtune. (K. E i n b u n d , põl.: M i n a 
ü t l e s i n , et w a l o r i s e e r i m i n e 
i s e e n e s e s t on õ i g u s t a t u d . ) Teie 
ütlesite seda pärast seda, kui mina tä
hendasin, et waloriseerimine mitte mõni 
rööwimise akt ei ole, waid et see on 
Eesti panga wõte, et wäljalaenatud sum
masid wastawas wäärtuses jällegi riigi
kassasse tagasi saada. Teie leidsite, et 
see õlge ei ole ja motiweerisite seda sel
lega, et Eesti pank olla nõudnud deebi-
toridelt, et nemad maksku 1-seks augus
tiks oma wõlad ära wõi waloriseerigu 
nad, kuid et 1-sel augustil rahalaenajad 
praeguse kursiga raha kokku ei saa, siis 
olla see sundinud neid oma laenusid wa-
loriseerima ja see waloriseerimine olla 
ülekohtune. (K. E i n b u n d , põl.: 25% 
t u l e b l a e n u l e l i sa! ) Härra Einbund, 
mina ütlesin Teile, ja Teie näitasite seda 
ka ise, et kõneallolewad laenud, õigemini 
üks osa nendest, on saadud siis, kui Eesti 
mark oli krooniga wõrreldes weel wõib 
olla 1 kroon — 10 Emk. Need laenud on 
paigutatud teatud warandustesse, mis 
Teie seletuse järele nüüd oma wäärtuses 
langenud olla. On selge, et kui need 
wäärtused, need Eesti pangast saadud 
rahaga ostetud asjad wõisid oma wäär
tust muuta, siis laen ammu pidi antud 
olema. Nemad ei ole mitte saadud kur
siga 1 kroon — 100 marka, waid 1 kroon 
— 10, 20, 30, 40 marka, ja kui nüüd 
Eesti marka wõi laenusid walori-



111 P R O T O K O 

seerida kursiga 1 kroon — 100 marka, 
siis on see laenusaaja ikkagi kohustatud 
ainult 50 ja wähem protsenti tagasi 
maksma ja selle wastu waielda, et mitte 
wõla täis wäärtus, waid 50 wõi 20% ta
gasi maksta tuleks, oleks niisugune üle
kohus, et seda wõiks, mina ei tea, kas 
wõi riigiwarguseks wõi koguni riigiröö-
wimiseks nimetada. Eesti 'pank ei ole, 
nagu rahaminister seda seletas, kellegi 
käest mingisugust laenu saanud. . . (K. 
E i n b u n d , põl.: H ä r r a J a n s , m i n a 
o s t s i n o m a l e w i l j a p e k s u g a r -
n i t u u r i j a w õ t s i n s e l l e k s l a e n u 
25.000 mk., n ü ü d t u l e b a g a s e l 
l e l e 25% j u u r d e m a k s t a . ) Kuidas 
25%? 

Mina tahtsin küsimuse juures pea
tada, kas nüüd Eesti pank on temalt lae-
nusaanutelt õigustatud nõudma nende lae
nude tagasimaksmisi niisuguses suuruses 
wõi wäärtuses, nagu ta seda ise andnud 
on. Mina leian, härra Einbund, ühes oma 
põllumeestekogudega seletab, et waadake, 
meie saime Eesti pangast laenu ja aseta
sime saadud laenu mingisugustesse äri
desse, kaupadesse jne. ja oleme selle aja 
jooksul nende kaupade ja äride pealt 
kahju saanud. Sellepärast ei taha ka 
nemad Eesti panka täies wäärtuses saa
dud laenu tagasi maksta. Mina ei tea, 
kas nüüd Eesti pank wõi riigikassa peab 
olema mingisugune lapsehoidja Eesti põl
lumeestekogude ärimeestele ja nende eest 
hoolt pidama, et nemad mitte kahju ei 
saaks. Ometi, kui seda raha wõeti, siis 
wõeti teda selle peäle, et temast 'kasu 
saada. Tuleb küsida, kas need laenusaa
jad wõtsid laenu teadlikult selleks, et 
enam mitte tagasi maksta, saates selleks 
otstarbeks walitsusesse oma mehed, kelle 
ülesandeks oli Eesti rahakursi langetada 
ja siis lasta sel teel nullifitseeritud laenu 
kustutada. Mulle näib, et on õige, et neil 
oli see kawatsus juba alguses, siis kui 
laenusid wõtsid. Pealegi on mõned lae-
nuwõtjad seda otsekohe seletanud, et ne
mad laenusid täies wäärtuses tagasi ei 
mõtlegi maksta. Ja kui nüüd põllumeeste
kogud tulewad ja kaitsewad niisugust 
seisukohta, siis mina ei leia mingit waban-
dawat asjaolu niisugusele teguwiisile, sest 
see on tõesti riigiwaranduste läbilöömise 
õigustamine teatud grupi isikute kasuks. 
Kui rewolutsioni ajal on teatud wäärtu
sad rahakursi langemise tõttu ühede isi
kute käest teiste kätte läinud, siis on neid 
wäärtus! wõitnud just meie põllumeeste 
taga seiswad ringkonnad, seda nimelt 
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majade ja talude peal olewate obligatsioo
nide nullifitseerimise abil, sel teel on läi
nud nende kaukasse suured summad. Aga 
meie põllumeestele sellest weel ei aita, 
nüüd tahetakse saada weel lisa Eesti 
pangast ja öeldakse, et nemad olla ikka 
weel waesed, et neile tuleb ikka weel abi
raha anda. Ma ei tea, mis sülelapsed nad 
on, et nemad weel kuidagi oma jalgadel 
ei seisa, waid et 'keegi peab omast tas
kust neile ikka weel armuandi andma. 
See on siis kogu loogika, mida härra Ein
bunda kõnest Eesti majanduse üle wõib 
ammutada. (K. E i n b u n d , põl.: P a n g e 
m e i l e m a k s u d p e a l e , m a k s u d e 
w a s t u k e e g i ei w a i d 1 e.) Siin ei 
ole jutt maksudest, waid siin on jutt sel
lest, et kui keegi Teile midagi laenas, et 
temal siis täielik õigus on neid laenusid 
samas wäärtuses tagasi saada, nagu tema 
nad Teile andis. See on nõnda õiguse 
seisukohast waadates, olgugi et mõni 
mees arwab, et kui tema oma kõrtsi- ja 
kaartiwõlad ära maksab ja teisi Wõlgasid 
ei maksa, et ta selle peäle waatamata au
mees on. Tõeline aumehelikkus nõuab 
aga, et riigikassast mitte wäärtusi ei 
wõeta ja seda weel oma poliitiliste sõp
rade kaudu, sihiga, et neid imitte enam 
tagasi maksta. (K. E i n b u n d , põl.: K e s 
s e d a t a h a b ? ) Kui üks meie poliitiline 
suurrühm järjekindlalt Eesti marka lan
getab ja lihtsalt sellel seisukohal asub, et 
waadake, meie oleme jõud ja muud midagi 
ei ole meil riigikassa ülelöömise õigusta
miseks tarwis, nimelt rühm, kes „Kajale" 
ja „Eesti Majandusele" wäga ligidal sei
sab, siis mina ei tea, missuguseid abinõu
sid niisuguste isikute wastu peaks tarwi
tusele wõetama. Mina leian igatahes, et 
kõik see Eesti pangast laenuandmine ja 
laenuwõtmine, mida Eesti põllumehed 
korraldawad oma juhtiwate jõudude kau
du, on ülekohtune, ja et need isikud, kes 
ülekohtuselt talitawad, peab raha walit-
semisest kõrwaldatama. See on kindlasti 
üks nõudmine, mis on eeltingimiseks sel
lele, et Wabariigi Walitsus meie majan
dust terwendada suudaks. Kui on olemas 
tõesti nii hoolimata isikuid, kes ütlewad, 
et nemad riigiraha, mis nemad oma kätte 
saanud, mitte tagasi ei maksa, waid oma 
kätte jätawad, siis ei ole siin muud mi
dagi teha, kui nendelt isikutelt laenud 
sunduslikult sisse nõuda. (K. E i n b u n d , 
põl.: W e e l k o r d , p a n g e m a k s u d ! 
— J. H o l b e r g , põl.: K e s m a k s a b 
m a k s e ? ) Igatahes nüüd põllumehed 
minu arusaamise järele on küll wähem 
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maksu 'maksnud, kui nemad teenimata 
kasu on saanud. Sõjaajal, kui Tallinnas 
Peeter Suure kindlust ehitati, olid põllu
mehed seal suuremad tegelased, kes siis 
ka sealt tublisti raha sisse tegid, ja ma 
ei tea, kui palju need aumehed ometi 
lõpuks tahawad. Siin on huwitaw just 
see, et kogu aeg on olnud olemas suur 
teenimiswõimalus, kuid rikkaks ei ole 
need härrased ikka weel saanud. Nemad 
ei lepi mitte waremsaadud summadega, 
waid nüüd tahawad nad weel keelduda 
oma wõlgade tagasimaksmisest, öeldes, 
et see äriline tegewus, mida nemad saa
dud rahaga algatanud, on olnud täiesti 
kahjutoow. ( S e g a n e w a h e l h ü ü e 
p õ l l u m e e s t e r ü h m a s t . ) Teie ütle
site minule omal ajal, et mina rumal olen, 
sellepärast, et mina ei olewat mitte ra
hasid sisse teha oskanud sahkerdajate 
kaasabil. Mina leian, et igatahes see sei
sukoht täiesti autu on ja et just Teie 
ringkondades igasugused rahwuswaheli
sed awantüristid ja igasugused kahtlased 
subjektid on tegutseda wõinud, mis on 
ka Eesti wabariigi ja rahwa õnnetus. 

Kuna aga nüüd täiesti sõda on kuulu
tatud Eesti marga waloriseerimisele, ja 
öeldud, et kui teie selle wõitluse lõpuni 
tahate wiia, siis waatame, kes lõpuks 
wõftjaks jääb, siis on teada, missuguste 
ringkondade käes margalangetamise asi 
on. Oleks tõesti huwitaw kuulda, kes on 
siis need asjasthuwitatud isikud, kes 
streiki tahawad teha ja kes Eesti waba
riigi kahjuks tahawad wõitluse läbi wiia. 
Mina arwan, ainukene abinõu selleks on 
Eesti panga laenusaajate nimekirja, mis 
teatud piirides teada on, awaldarnine, et 
seltskond ja rahwas teäda saaksid, kes 
need mehed on, kes Eesti rahwa raha ta
hawad tasku pista ja kes õieti elukalli
duse ja margakursi langemise poliitikas 
oma majanduslikku mõjuwõimu teosta-
wad. Mina igatahes teen selle saladusliku 
nimekirja kohta, mis Riigiwanema üteluse 
järele wäga huwitaw, ettepaneku, et see 
huwitaw nimekiri seltskonnale ja meile 
teatawaks tehakse. See on mfriu arwa
tes üks abinõu, mis marga waloriseeri-
niise wastu ettewõetud sõjakäigu nurja 
ajada wõiks. 

Ma tahtsin peale selle Eesti panga 
kohta mõne sõna öelda, nimelt selle wa
hekorra kohta, mis Eesti panga ja raha
ministri wahel on. Härra Anderkopp tä
hendas täna siin, et Eesti panga juhatus 
ej ole suutnud weel korralikku rahapolii
tikat ajada, teda tulla uuendada ja Waba

riigi Walitsusel, õieti rahaministril, nagu 
ei oleks wõimu selle asutuse üle. Mina 
waatasin siis Eesti panga põhikirja ja 
selle täiendusi ja leian, et Eesti pank on 
täiesti Wabariigi Walitsuse wõimu all, 
Wabariigi Walitsus wõiks seal tõepoolest 
tarwilikud muudatused läbi wiia. Nimelt 
on Eesti panga põhikirjas, eriti ta muu
datustes öeldud, et Eesti panga juhatuse 
liikmed seisawad Eesti wabariigi teenis
tuses, neil on samad õigused ja kohustu
sed, mis Eesti wabariigi ametnikkudelgi, 
ja et Eesti panga juhatus allub täiesti 
Wabariigi Walitsusea, eriti rahaministrile, 
kes täiesti selle panga tegewuse järele 
walwab. Ma tahaksin paluda härra raha
ministrilt seletust selle üle, mis siis takis
tab seda muudatust seal 'tarwilikua läbi 
wiia, kui seda on tarwilikuks leitud. Eesti 
panga tegewus on sündinud senni kinni
selt. Minul isiklikult ja minu parteiseltsi-
meestel, wõib olla, ka paljudel teistel 
Riigikogu liigetel ei ole teada, kuidas seal 
on toimetatud, missugused olid rahami
nistri juhtnöörid, missugused tegewusalu-
sed on olnud panganõukogul, kelle käes 
wäga suured wolitused, missugused abi
nõud on seal tarwitusele wõetud, panga-
asjade korraldamiseks, missugused isikud 
seda saamatut wõi koguni kuritahtlikku 
poliitikat on ajanud; — igatahes, et meie 
rahapoliitikas mingisugune siht oleks, wõi 
wähemalt see siht õige oleks olnud, seda 
ei ole käesolewal juhtumisel keegi öel
nud, ei ole ka seda põllumeestekogud too
nitanud. Mina paluksin weel ka Eesti 
panga asjades rahaministrilt seletust, kui
das wõis Eesti pangast pikaajaliste lae
nude wäljaandmine sündida, nii et terwe 
aeg on hüpoteekaarlaenusid antud, kuna 
Eesti panga põhikiri ei luba muid laenu
sid, kui lühikeseaja-laenusid, mille termin 
on kõigerohkem 6-kuuline. Kuidas on see 
siis nüüd tulnud, et Eesti pank on niisu
guseks pikaajaliste laenude pangaks muu
tunud, nii et isegi mingisugune asjatund
jate kommisjon, ma ei tea, kelle poolt see 
kokku kutsutud oli, on tarwilikuks leid
nud märkuse teha, et tuleks ellu kutsuda 
Eesti panga juurde hüpotekaar-osakond, 
kuhu kõik sennised pikaajalised laenud 
peaks üle wiima. Mikspärast ei ole seda 
juba ammu tehtud, ja kuidas siis need 
lühikeseajalised laenud Eesti pangas on 
wõinud muutuda pikaajalisteks laenudeks, 
mille tõttu õieti see segadus meie rahatu
rul osalt on tekkinud — nende küsimuste 
kohta paluksin ma selgitust. ( T ö ö - h o o -
1 e k an d em i n i s t e r C h r . K a a r n a : 
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M i s s e l g u s t s e a l s a a b ? On l a e 
n a t u d j a t a g a s i e i j õ u t a m a k s -
t a.) Mui on weel üks küsimine. Nimelt 
räägiti täna siin ja weel rohkem Riigi
kogu kuluaarides, et kawatsetakse mingi
suguseid wabariigi ettewõtteid wõi waba
riigi warandusi, kas ära müüma wõi ren
dile andma hakata. Mul oli juhus näha 
üht kawa, kus tahetakse muuseas ära anda 
riiklik põlewkiwikaewandus. Ministeeriu
mi poolt on korraldused tehtud, et selle 
ärimehega, kes wastawa ettepaneku tegi, 
wahekorda astuda. Igatahes kawatsused 
juba on. On palju asutusi, kellele Eesti 
wabariik on määratu suuri summasid 
andnud, need asutused aga, nagu teada, 
ei suuda laenusid tasuda, järelikult peak
sid nad Eesti panga põhikirja järele Eesti 
panga omaks langema. Miks ei leidu 
ühtegi muud ettewõtet, kui ainult Eesti 
põlewkiwikaewandus, niisugune ettewõte 
olewat, mida wäljamaalased omaks wõtta 
tahaksid. Küll on põllumeestekogud asu
tanud ettewõtteid, aga mitte ühtegi nende 
hulgast ei leidu sarnast, mida wäljamaa
lased tahaksid kasutada, mida Eesti riik 
wõiks oma katte wõtta ja ekspluateeri
miseks edasi anda. 

Lõpuks peaks Wabariigi Walitsuse 
poliitika kohta selgust nõudma, kuidas-
wiisi on see wõinud juhtuda, et Eesti 
pank ladus riigikassa kullatagawara arwel 
raha wälja ärimeestele ja igasugustele ette
wõtetea ilma tagatisi nõudmata, et wälja
antud raha wastawas wäärtuses kord 
panka tagasi tuleks. Margawäärtuse lan
gemine tooto seda kaasa, et kuigi Eesti 
pank iga aasta oma direktoritele suuri 
gratifikatsioone edurikka tegewuse eest 
annab, seletades, et olla nii ja niipalju 
kasu saanud, kuna Eesti panga tegewus 
tõepoolest niisugune on, et ta aegamööda 
iseennast likwideerib, sest et marga lan
gemisega lõpuks temal mingisuguseid 
wäärtus! kasutada ei saa olema. Nii et 
kõik need gratifikatsioonid ja tantjeemid, 
mis Eesti panga direktoritele antud, ei ole 
mitte puhaskasust antud, waid põhikapi-
taali arwel ja tegelikult mingisugust sisse
tulekut seal saadud ei ole, waid ärimees
tele on rahalaenamise eest protsenta 
juurde makstud, mitte ärimeeste käest 
saadud. 

See on igatahes imelik, et Eesti wa
bariigi rahaministrid seda kõike on lask
nud sündida, kuigi nendel Eesti panga 
põhikirja järele õigus oli wahele segada. 

E. L u t s (ühw.): ( W a h e l h ü ü e : 

K e s T e i l e e t t e k i r j u t a s ? ) Kes 
teie juristidele ette kirjutab, kui nad maha 
loewad? See pole sugugi ime, kui mina, 
tööline, tulen ja maha loen, palju lollim 
on asi, kui juristid maha loewad. 

Meie teadsime juba ette, mida sel wa-
litsusel siin seletada on. Seda ei kirjuta
nud mitte üksnes „Waba Maa" ja p o s t i 
mees" igapäew, waid sisuliselt on seda 
poliitikat aetud kogu Eesti demokraatliku 
wabariigi kestwuse aeg. Seda poliitikat 
on aetud 6 aastat, kuid seda aeti enne
malt ühes Päts'iga, 'ilma maaliiduta. See 
oleks lapsik arwamine, et praegu teist
sugust poliitikat aetakse. Seda poliitikat 
on aetud enne ja aetakse ka praegu. Selle 
poliitika hüüdsõnaks on ja jääb: Wõta ja 
aja tõusiku tasku, mis iganes wõita on. 
Teiseks hüüdsõnaks on: Kägista igaühte, 
kes niisuguse korra wastu julgeb hakata. 

Päts ja Westel alustasid kullatagawa-
rade häwitamist ja praegune walitsus kat
sub seda lõpulikult läbi wiia, et ära rai
sataks wiimased kuldtükid, mis weel ole
mas. Päts müüs metsa, wana ja uut 
rauda, masinaosasid, ühe sõnaga kõike, 
mis talle katte puutus. ( Ü l d i n e n a e r.) 
Sedasama teeb ka praegune walitsus. 
Einbund ja Päts pidasid klaperjahti ärk
samate töölistegelaste peale ja praegune 
walitsus jätkab sama poliitikat. Kellele 
kaebada praeguse Walitsuse peale? Meie 
ei ole kunagi selle wastu olnud, et siit 
Riigikogu kõnetoolilt rahwale tõtt öelda, 
ja see tõde on järgmine: Riigikogult 
praeguse Walitsuse kohta nõuküsimine 
tähendab rahwa saatmist Pontsiuse juu
rest Pilaatuse juurde. Eile olid needsa
mad erakonnad, kes siin istuwad, Pont-
siuseks, kuid täna on nad Pilaatuseks, kes 
enese üle tahawad kohut mõista. See on 
igatahes rahwa ninapidi wedamine, kui 
sotsid kutsuwad Riigikogu kokku.. • 
( S e g a n e w a h e l h ü ü e J. P i i s k a r'i, 
is. p o o l t . ) Oodake, Teie saate k a ! . . . 
ja tahawad Riigikogule Walitsuse peale 
kaebama minna, keda nad mõne kuu eest 
alles pukki upitanud. ( W a h e l h ü ü e 
p a h e n r a 1 1 p o o l t : T e i e h ä ä l e t a 
s i t e k a W a l i t s u s e p o o l t ! ) Ei hää
letanud.. . ( W a h e l h ü ü e : M i k s t e i e 
w a s t u ei h ä ä l e t a n u d ? ) . . . Miks 
meie ei hääletanud? Meie hääletasime 
ju wastu. Üldse on tänased sotside kõned 
näidanud, et nemad mingisugust manööw-
rit tahawad toime panna. Kutsuti Riigi
kogu kokku, et Walitsuse tegewust arwus
tada, kuid nüüd katsuti pehmelt ühest ja 
teisest kohast ja natuke puuduib weel, et 
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w-älitsusele mitte lillekimp ei annetatud 
selle eest, et ta kõik hästi teinud. Meie 
töörahwa esitajad ei saa sellele kogule 
kaebama minna, sest see kogu on ühes 
praeguse walitsusega süüdlane. Kohtu
mõistjaks wõib olla ainult... (W a h e l -
h ü ü e : K o m m u n i s t ! ) . . . töörahwas. 
Meie rühm awaldab Walitsuse seletuse 
puhul järgmise deklaratsiooni: „Isegi kõi-
gewähem arenenud töörahwas ei usu 
enam kodanlist walitsust, seisku see koos 
K. Päts'i fashistidest wõi demokraatliku 
liidu ja tööerakonna ninameestest, tehku 
ta ükskõik missuguseid sõnu majanduse 
terwendamisest, margakursi kindlustami
sest ja kogu kurnamiskorra päästmisest. 
Kuus aastat on töörahwas kuulnud pa
tenteeritud demokraatide ja sotside sõnu, 
ning oma naha peal tundnud nende tegu
sid. Töötawa rahwa määratu enamus ei 
oota ega looda nende erakondade walit
sustalt enam' midagi peäle rahwahulkad^ 
häda ja wiletsuse suurendamise. Töö
rahwa klassiteadlikumal osal on selge, et 
kodanlus ja sotsid on oma riigiga pank
rotis. Majanduslik pankrott hoiti ära 
senni sellega, et puudujääk kaeti nõuko
gude Wenemaalt saadud kullaga. Nüüd, 
kus see lõpul, tahetakse wiimased metsa-
wõsud maha müüa, et katta wäljamine-
kuid, milleks ärakurnatud töörahwalt 
Inõuetawad maksuni ei ulata. Walitsewad 
kildkonnad ei küsi, mis saab siis, kui wii
mased kullatükid maha müüdud ja wii
mased puujändrikud wäljamaale kupata
tud. Nad laastawad ja warastawad täna, 
sest nad on ühepäewa rööwliblikad, kelle 
jaoks ei ole homset päewa. 

Poliitiline pankrott on majandusliku 
Põhjamineku paratamatu tagajärg. Ta 
awaldub praegu selles, et kodanlisea era
konnad ja sotsid pea on kaotanud ja min
git pääseteed tekkinud olukorrast ei leia. 
Kõige tagurlisem kildkond, kelle eestwe-
dajaks on endised tsaari ohwitserid ja 
nüüdsed demokraatliku wabariigi kindra
lid, tahab katset teha, kas ei saaks kur-
namiskorda kindlustada werise wasist-
lise (W ah el h ü ü e : W a s i s t da s?) 
diktatuuriga. Praegusel Walitsuse!, kes 
toetub surewa rahwaerakonna, kristliku 
rahwaerakonna, tööerakonna ja kahte 
sorti sotside peale . . . ( Ü l d i n e na er.) 
• •. ei ole jõudu ega tahtmist wõidelda 
fashistide wastu, kelle käes on riigiasu
tustes juhtiwaa kohad, (L. J o h a n s o n , 
sd.: W õ t k e T e i e t e i s e d k o h a d 
°male ! ) sõjawäes — staabid, kes män
giwad esimest wiiulit kohtus, politseis, ja 
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keda toetawad wabrikandid, osa suuräri
mehi, suuremad põllupidajad, aga fashis-
tidel PätsMdel ja kindral Tõnissonidel ei 
ole mingit majanduslikku tegewuskawa, 
mis Eesti rahwa praegusest ummikust 
wõiks wälja wiia. Nad kägistaksid küll 
töölist ja wäikemaapidajat, aga leiba, 
tööd, korterit ja maksude kergendust ei 
suudaks nemad anda. Et see tõesti nii on, 
näitab see, et just fashistide ninamees K. 
Päts oma lähemate sõpradega Eesti rah-
wamajanduse põhja on kõrwetamaa. 
Peaks poliitiliseks rinnalapseks olema, 
kui arwata, et Päts siis homme selle ma
janduse üles ehitab, mille suuremaks laas-
tajaks ta eile oli, kui ta presidendi wõi 
diktaatori nime kandma hakkab. 

Klassiteadlik töörahwas teab, kes jak
sab töötawa rahwa praegusest ummikust 
wälja wiia. Seda suudab ainult tööliste, 
teenijate, töötawa talurahwa, maa- ja 
merewäelaste ühine wäerind ( W a h e l -
h ü ü e : L e n n u w ä g i p u u d u b ! ) sel 
teel, et ta oma Walitsuse maksma paneb. 
Klassiteadlik töörahwas ei koba mitte 
Dimespidi ümber, ta teab, mis ta oma wa
litsused nõuda wõib, ta teab, mida töö
rahwa walitsus teostada jaksab. 

Töörahwa Walitsuse esimesed ja täht
samad sammud on pärast wõimule jõud
mist: 1) asuda tööstuse ülesehitamisele 
nõukogude wabariikide liidu toetusel, eest
kätt käima pannes täies ulatuses Narwa 
ja Tallinna puuwillawabrikud, Wene-
Balti ja „Dwiigateli" tehased. 

2. Maksma panna täielik tööliste ja 
teenijate kinnitamine ja muud töökaitse 
seadused. 

3. Wiiwitamata asuda töörahwa kor-
terikriisi lahendamisele, ses sihis linnades 
otsekohe rekwireerida härraskorterite 
üleliigsed toad nende jaoks, kes ilma kor
terita. (J. P u s k a r , is.: E i l e w a i d -
l e s i t e k o r t e r i k r i i s ! l a h e n d a 
m i s e was tu . ) 

4. Ära kaotada kõik ülekohtused mak
sud, eestkätt kõiksugused maksud maa
harimise õiguse eest, nagu rendümaks, 
ositumaksud ja nõnda edasi, nagu on teh
tud nõukogude wabariikide liidus. 

5. Wiiwitamata asuda alalise sõjawäe 
kojulaskmisele ja selleasemel töörahwa 
sõjariistu panemisele. (J. P i i s k a r, is.: 
N a g u n õ u k o g u d e W e n e m a a l ] ) 

6. Wiiwitamata lõpetada süüdistus 
töörahwa tegelaste wastu, kes wangista
tud wõi wastutusele wõetud wõitluse 
eest kodanlise korra wastu. 
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7. Raudse käega maha suruda fashist-
lised ja muud töörahwa waenulikud 
organisatsioonid, ( f i u l g a l i s e d w a -
h e l h ü ü d e d : M i s s e e r a u d n e 
k ä s i t ä h e n d a b ? K u s N a n i l s o n 
o n ? K e s t u l e w a d w a b a s t a d a ? ) 
Wabastada tulewad töörahwa tegelased, 
kes türmi pistetud ja türmi pista fashis-
tid, üldse kõik need, kes sinna töörahwa 
esitajaid saatsid, sest töörahwast on kül
lalt pigistatud. Need ei tea weel, mis 
turm on, las' õpiwad tundima. (L. J o 
h a n s o n , sd.: E e s t i s ei o l e n i i 
p a l j u t ü r m i s i d . — J. W a i n , sd.: 
N e e d on m õ i s a t ö ö l i s e a , n a g u 
N a n i l s o n . ) Niisugust walitsust ei jaksa 
anda ükski kodanline parlament. 

Töörahwa ühise wäerinna rühm rõhu
tab, et Walitsuse, kes selle tegewuskawa 
tahaks ja suudaks ellu wiia, wõib luua 
ainult töörahwas ühisel jõul. Niisugust 
walitsust ei jaksa anda ükski kodanline 
parlament, weel wähem Riigikogu, mis 
walitud kohutawa hirmuwalitsuse juures, 
ja mis hiljem' weel enam ära puhastatud 
neist esitajatest, keda töörahwal korda 
läks sinna saata, waatamata K. Päts'i ja 
teiste kodanliste ja sotside erakondade 
poolt etteseatud oksatõkete peäle. ( W a 
ri e l h ü u e : O k s a t õ k k e d ! Ü l d 
a i n e n a e r . ) Okastõkked. Niisuguselt 
Riigikogult midagi loota, on töörahwa 
eksiteele wiimine. Meie, kui töörahwa 
esitajate kohus, on seda Riigikogu, kui 
töörahwa klassiwaenlast, paljastada. 
Töörahwa esitajate rühm pöörab oma 
walijate poole: Töölised! Teenijad! Põllu
harijad rakkuskäed! Sõdurid! Madrused! 
Proletaarlased ohwitserid! . . . (W a h e 1 -
h ü ü e : S e e on ü l e s k u t s e ! ) 

J u h a t a j a K. W i r m a : Rkl. Luts, 
ma kutsun Teid päewakorra juurde! 

E. L u t s (ühw.): Teie wõite endid 
ainult ise aidata! 

J u h a t a j a K. W i r m a : Rkl. Luts, 
ma kutsun Teid teist kord?* näewakor 
juurde. 

E. L u t s (ühw.): Aeg on minna sõ
nade juurest tegudele! Tundke oma jõudu 
kurnajate käputäie wastu . . . 

J u h a t a j a K. W i r m a : Rkl. Luts, 
teen Teile kolmanda märkuse. (K õ n e -
l e j a l a h k u b k õ n e t o o l i l t . Ü l 
d i n e n a e r . ) 

H. L a r e t e i (dmb.): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Asunikkude, riigi

rentnikkude ja wäikepõllupidajate nimel 
sõna wõttes, pean kõigepealt tähendama, 
et see rühm ei pooldanud Riigikogu era
korralist kokkuastumist waewalt kuu 
aega enne määratud istungjärgu algust. 
Ei pooldanud seda sel põhjusel, et temal 
oli asuniku ülesehitushooaegset optimismi 
selleks, et arwata, et praegune majan
duslik depressioon ei ole mitte sügawa
malt meie rahwamajandusllkka elundid 
kinni matta ähwardaw kriis, waid ehk 
küll sügawale minew, kuid möödaminew 
nähtus, millest teatud jõupingutusega üle 
saab. Teiseks ei pooldanud kokkukutsu
mist sellepärast, et selle lühikese aja jook
sul, mis on möödunud Wabariigi Walit
suse parandussammude maksmahakkami-
sest, ei ole saanud koguneda andmeid, 
mis oleksid lasknud otsust teha meie 
praeguse majandusliku poliitika põhimõt
teliseks heakskiitmiseks wõi hukkamõist
miseks. Mõtlen siili majandusteaduslikult 
täiesti põhjendatud andmeid, mitte aga 
juhuslikka üksikult wäljanopitud andmeid. 
Ei saa ju ometi näiteks suhkru wõi nisu 
sisseweo wähenemisega ühe wõi kahe 
kuu jooksul põhjendada tollitariifide tõst
mise mõju kaubabilansi balanseerimise ja 
rahwa konsumptsiooni wähenemise suh
tes; samuti nagu teiselt poolt ei saa paari 
wõi kolme kuu mitmekesiste ja hüppeliste 
indekside najal tõendada elukalliduse 
tõusmise tendentsi ja selle ripipuwust 
praegusest majanduslikust poliitikast. 
Need arwud konstateeriwad ainult teatud 
närwilikkust majanduslikus elus, mis on 
loomulikuks tagajärjeks Wabariigi Walit
suse poolt ettewõetud parandawatele 
sammudele, mis on astutud meie riigi 
majandusliku depressiooni kõrwaldami-
seks. Loomulik on, et kõigi nende abi
nõude, mis Wabariigi Walitsus Riigikogu 
heakskiitmisel maksma on pannud, järel
dus on paratamatu elukalliduse tõus. 
Praegu ei ole andmeid selleks, et öelda, 
missuguse osa tagajärjel see tõus eriti on 

e kutsutud, missuguse osa järeldusel 
wähenenud. 

Kui mina asunikkude rühma nimel 
siiski Riigikogule selle rühma arwamisi 
ette kannan, siis ainult selleks, et arwus-
tamisele wõtta meie arwates teatuid wa-
lehindamisi, mis Wabariigi Walitsus on 
teinud kokku wõttes meie majandusliku 
depressiooni põhjusi, ja juhtida Wabariigi 
Walitsuse tähelpanu mõnede korrektii-
wide peale, mis rühma arwates tulewad ette 
wõtta. Wabariigi Walitsus on ühes osas 
oma kawas, mis ta Riigikogule wiimasel 
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istungjärgul ette 'kandis, üle läinud, nimelt' 
on ta tolle rohkem kõrgendanud, kui see 
kawas ette nähtud oli, ja kui see Riigiko
gule teatawaks tehti. Ka härra Riigiwa-
nenr oma üleeilses kõnes tähendas selle 
peale, et tollide kõrgendus on tingimata 
tarwilik ja eriti tähtis osa Wabariigi Wa
litsuse majanduslikust programmist, ja et 
see põhjeneb meie rahwamajanduse üle-
konsumptsiooni peal. Härra Riigiwanem 
tähendas, et meie rahwas rohkem tarwi
tab, kui produtseerib ja selle produkt
siooni ja konsumptsiooni tasakaalu wiimi-
seks, eriti aga kaubabilansi balanseeri-
mise üheks mõjuwamaks abinõuks on 
tollitariifide tõstmine. Mina tahtsin õieti 
nende põhjuste juures wähe peatada ja 
mitte lähemalt puudutada üksikuid tolli-
määrasid, kuna härra rahaminister tähen
das, et see Riigikogu kommisjoni otsus
tada antakse, kus siis Riigikogu saab selle 
kohta oma sõna öelda. 

Ei saa kahjuks täiesti täpsete statisti
liste andmete põhjal ülewaadet teha, kuid 
siiski on need andmed, mis ma siin ette 
kannan, wõetud sarnaselt, et täpsed and
med arwatawasti minu wäidete kasuks 
räägiwad. 

Kui meie waatame oma konsumente, 
siis wõime meie jaotada neid kahte suure
masse rühma. Nimelt maal elawatesse ja 
maast ülespidamist saawatesse ja teiselt 
poolt linnades ja alewites elawatesse kon-
sumentidesse. Riigi 1922 a. rahwaluge
mise järele on maalelawaid inimesi 72,4% 
terwest rahwast. Et meil elukutse järele 
liigituse andmed statistika keskbüroo 
poolt weel läbitöötatud ja awaldatud ei 
ole, siis tuleb rahwaarwu liigitamises 
katsuda teist teed tarwitada. Meil on 
maal majapidamistest üle 50.000 päristalu-
koha, üle 23.000 endise mõisa rendi- ja 
popsikoha ja umbes seesama arw asun
dustalusid. Kui meie nüüd maalelawat 
rahwast grupeeriks nende liikide järele, 
siis meie saaks umbes 50% maalelawatest 
inimestest, kes oma ülespidamist saawad 
Päristalude majapidamisest — talupidajad, 
nende perekonnad, töölised, nende pere
konnad jne. — umbes 25% rendi- ja popsi-
kohtade ümber grupeeruwaid, samuti 
25% ka asunikka. Siia wahele on wõe
tud käsitöölised, 'keda maal wõrdlemisi 
^rähe. Kuna siin alewite andmed sellest 
72,4% wälja on jäetud, siis wõib arwata, 
et käsitööliste arw siin protsentuaalselt 
suurt rolli ei mängi, ja kuna nad neis asjus, 
millest ma edaspidi rääkida tahan, teis
tega ühesugustes tingimustes asuwad, 

siis ei ole nende arwu kindlakstegemine 
mitte wäga tähtis. 

Waadates nüüd lähemalt konsumpt
siooni ja produktsiooni wahekorda, ni
melt päristalupidajate ja nende ümber 
grupeeriwate wahel, siis näeme, et siin 
küll waewalt mõeldaw on, et nad wähem 
produtseeriwad, kui tarwitawad; see on 
peaasjalikult kiht, kes warustab linna 
toiduainetega ja walmistab meie ekspordi 
põllumajanduslikku osa. Meie teame, et 
põllumajandus ekspordis mängib õige 
suurt osa, ja tema õige lühikese aja jook
sul 47—48% terwest wäljaweost wälja 
tegi ja on tõusnud järjekindlalt kunni 
52%-ni läinud aastal ja arwatawasti mitte 
wähem ka käesolewal aastal. Käesolewa 
aasta kohta minul protsendilisi andmeid 
ei ole. (M. M a r t n a , sd.: K a s m e t 
s a d on ü h e s a r w a t u d ? ) Ei ole. 
Siit meie näeme põllumajandusliku pro
duktsiooni suurt osa wäljaweost ja wõime 
ka tähele panna selle osa kaswamise ten
dentsi. Meie näeme, et põllumajanduslik 
eksport hakkab ülekaalu wõtma muu 
ekspordi üle: ta on paar aastat olnud suu
rem kui muu eksport. 

Umbes sedasama wõime öelda ka 
renditalude ja popsikohtade pidajatest. 
Peab küll arwama, et nende üleprodukt
sioon, wõrreldes konsumptsiooniga, ei ole 
nii suur, kui päristalupidajatel. Mitteüle-
konsumptsiooni peame konstateerima ka 
kõikide põllutööliste juures. Kui meie ei 
saa küll kindlaks teha nende produkt
siooni ja konsumptsiooni wahekorda, 
õieti palga ja produktsiooni wahekorda, 
siis wõime ometi kindlasti öelda, et 
nende palgaolud niisugused on, mis ei 
luba elu elada, millist wõiksime nimetada 
üleliiga suureks konsurnptsiooniks. 

Nüüd jõuame kolmanda grupi juurde, 
millise kohta minu suureks üllatuseks 
põllumeestekogude esitaja ütles, et kui 
wesiwõsusid meie riigis wõrrelda, siis on 
asunikud need kõigesuuremad wesiwõ-
sud. Asunikud wõiksid wast olla rohkem 
konsumeeriw, kui produtseeriw kiht, kuid 
kui meie tahame siin õiglaselt hinnata, 
siis ei saa meie mööda minna sellest, et 
majandusliku momendi juurde wõtame 
poliitilise momendi. On mitu korda tõen
datud, et meie iseseiswuse wõitluse saa-
wutus on täiesti seotud maareformiga. 
Meie maareformi kiire läbiwiimine — isik
likult olen ma mitmesugustel motiiwidel 
arwamisele jõudnud, et pikem läbiwiimise 
aeg meil poliitiliselt ja majanduslikult 
palju halwemaid tagajärgi oleks andnud, 
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kui see kiire läbiwiimine, — tähendab, 
kolme aastaga läbiwiimine nõudis era
kordseid kapitaale inwesteerimiseks, mida 
rahwal muidugi käes ei olnud, ja mida 
ükski riik normaaloludel ei oleks julenud 
eelarwe korras läbi wiia. See on täiesti 
meie iseseiswuse saawutamisel tekkinud 
poliitiliste olude tagajärg ja selle mo
mendi peame meie juurde wõtma, kui 
meie asunikkude konsuimptsiooni ja pro
duktsiooni hindama läheme. Meie peame 
asunikkude majanduse hindamisel selle
pärast wälja jätma maapinna, mis neil 
mitte omanduseks, waid rendil on ja mille 
eest ka riik ei ole weel raha maksnud. 
Seega ei saa öelda, et asunikkude kätte 
oleks riigi warandus wõiana antud. Kui 
meie aga selle osa wälja jätame, midameie 
minu arwates täiesti õigustatud oleme 
tegema, siis ei saa meie asunikkude kihti 
lugeda kihiks, kes rohkem konsumeerib, 
kui produtseerib. Umbkaudsete arwamiste 
järele on asunikud inwesteerinud ligi 
4—5 miljardit, juurde arwates riigilaen. 
Meil on ligi 25.000 asunikku ja keskmiselt 
200.000 marka talu peale arwates, nii 
eluta kui ka elawa inwentaari, seemne-
wilja ja muude tarwiduste peale, meie 
keskmist talu suurust 20 hektaari wõttes, 
mida ka statistilised andmed näitawad, 
saame selle wiis miljardit, mis asunikud 
inwesteerinud. See oleks riigilaenudega 
ühes. Meie teame, et asunikkude laen on 
saadud kõik eelarwe korras, et pangalae-
nusid asunikkudel õige Wäikesel arwul 
on, peaaegu nimetamatawääriline arw. 
Eelarwe korras on aga inwesteeritud, 
nagu härra Riigiwanern üleeile tähendas, 
kogu meie tööstuse ja kaubanduse peale 
2 miljardit, ja meie teame, et siia hulka 
kuuluwad ka meie riiklikud ettewõtted 
— turbatööstus, õlikiwitööstus jne. Nii 
siis, mul ei ole mitte kindlaid andmeid ole
mas, ma ei saanud täna neid kokku wõtta, 
kuipalju otsekohe asunikkude peale sel
lest 2 miljardist läheb, aga igatahes mil
jardini see summa ei ulata. ( S e g a n e 
w a h e l - h ü ü e T h. P o o 1'i, töer. 
p o o l t.) Asunikud on inwesteerinud 
5 miljardit, seal hulgas 1 miljard riigi 
raha, 4 miljardit nende oma kapitaal, seal
juures riigiwõlga ainult V*—Vs oma kapi-
taalist. Kui meie nüüd tahaksime wõr
relda seda nende wesiwõsudega, kellega 
wõrdles asunikka põllumeestekogude esi
taja, siis, minu arwates, saame meie 
ümberpöördud wahekorra. Meil on mai
kuu andmete järele 209 suurtööstust. 
Nende põhikapitaalid ühtekokku kaugelt 

üle 1 miljardi ei ulata. (W a h e 1 h ü ü e 
p a r e m a l t p o o l t : 3 ̂  m i l j a r d i t . ) 
Ainult suurtööstusel üksi ei ole nii palju. 
Suurtööstusele on sellest wiiest miljardist, 
mis kaubandus-tööstus inwesteerinud, 
3—4 miljardit langenud, nii et siit näeme, 
et see osa nõndanimetatud wesiwõsudest, 
kellega põllumeeste esitaja wõrdles asu
nikka, on saanud 3—4 korda suurema 
summa riigi raha, wõrreldes oma pdhika-
pitaaliga, kuna asunikud on saanud seda 
ümberpöördud proportsioonis. Aga weel 
suuremaks läheb wahe siis, kui meie neid 
aluseid waatame, mis on asunikkude 
wäljawaadetes ja nende tööstusette-
wõtete wäljawaadetes, kes selle suu
rema summa raha on inwesteerinud. 
Pean ütlema, et olen terwe rea nende 
ettewõtete bilanse läbi waadanud, ja 
et see iseloomulik nähtus, mida siin 
härra Anderkopp ette tõi, paistab 
peaaegu suuremast hulgast bilansidest 
silma. See on äärmiselt suur riigilaen ja 
äärmiselt suur ladude arwe. Nüüd tuleme 
meie asjaolu juurde, mis kõneleb asunik
kude ja teiste põllupidajate kasuks, see on 
— kindel ja mitmekordset produktsiooni 
mahutaw turg, mida ei ole meie tööstusel. 
Seepärast ei saa asunikkude seisukorda 
kuidagi wõrrelda selle tööstuse seisukor
raga, millest täna siin nii rohkesti juttu 
on olnud, ja kes laenu saanud. Seepärast 
ei wõi ammugi öelda, et asunikud need 
kõigesuremad wesiwõsud kõigist teistest 
wesiwõsudest oleksid. 

Kui meie nüüd kokkuwõtte teeksime 
kogu põllumajanduse kohta, siis näeme 
meie järgmist asjaolu: et põllumajandus
likul alal tegutsewatel isikutel on olemas 
oma kapitaal ja laenud on wäikene osa 
sellest. Waatamata raskete tingimuste 
peale, on põllumajandus arenenud ja te
mal on oma kindel alus. Ta produtseerib 
kindlasti rohkem, kui tarwitab. Meie 
wõime siin tähele panna, et põllumajan
dus on wõrreldes tööstusega kaugelt 
wähem soodustatud krediitidega, kuid on 
arenenud järjekindlalt ning jõudnud enne
sõjaaegsele kõrgusele — meie külwipind 
wõrdub ennesõjaaegsele, meie saak on 
peaaegu k ennesõjaaegne. (M. M a r t n a , 
sd.: M i t u s e e m e t t e i e l õ i k a t e ? ) 
Seemnete arwu ma ei tea, kuid riigi sta
tistiliste andmete järele wõrdub põllu-
pinna suurus ennesõjaaegsele. Ja, seda 
mina ei eita, et meie põllumajandus 
praegu niiwõrd intensiiwne pole, kui ta 
olema peaks, kuid siin tuleb arwesse 
wõtta, et terwel sõjaajal on maa olnud 
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söödis, et tema ei ole saanud korralikku 
wäetist, loomad olid häwinenud ja see 
mõjub mitme aasta saagi peäle. Kuid 
waatamata selle peale on meie põlluma
jandus arenenud. Waatamata selle peale, 
et meie maareform läbi wiidi, millest ar
wati, et ta suure murrangu sünnitab, 
oleme meie ennesõjaaegsele seisukorrale 
jõudnud ja oleme ekspordis saanud põllu
majanduslikus osas domineeriwale ko
hale. Sellel alal wäljawaated on igatahes 
piiramatud. Meil on turg olemas, kindel 
turg, mis mahutab mitmekordse produkt
siooni ära. Intensiiwsuse suhtes on ka 
suured arenemiswõimalused olemas. 

Edasi, kui meie asume konsumentide 
liigi juurde, kes elab linnas, siis peame 
meie jällegi nende liiki, kes mitte üleliia 
ei tarwita, arwama töölisi, kes oma palga
olude tõttu seda ei suuda teha. Mina wõt
sin riigi statistika kuukirjast kõigewiima-
sed, wist juulikuu andmed ja nende and
mete järele on suurtööstuse töölise kesk
mine kuupalk umbes 4.500 marka kuus. 
Lugupeetud • Riigikogu liikmed wõiwad 
ise otsustada, et keegi 4.500 margaga 
kuus ülekonsumeerida ei saa. Nende 
hulka, kes mitte ülekonsumeerida ei saa, 
wõime arwata ka riigiametnikka, kelle 
keskmine kuupalk wähe üle 6.000 marga 
wälja teeb. Siia hulka arwame ka käsi
töölised ja wäiketöösturid, kes krediidi 
suhtes sennini soodustatud ei ole olnud, 
kes selles asjas suurtöösturite sappa on 
paigutatud ja weel enam, kes meie tolli
poliitika läbi kunagi soodustatud ei ole 
olnud, waid kes • tollipoliitika läbi oma 
tegewuses kitsendatud said suurtööstuse 
arwel. Ka meie maksupoliitika ei ole 
meid soodustanud, ja meie näeme wiimasel 
ajal eriti Tallinnas, kuidas meie wäike-
tööstus lagunema hakkab. Töölised las
takse igalpool oma koju töötama, et sel
lega riigimaksust pääseda, ning tagajärg 
on see, et riik wähem maksusid saab ja 
Produktsioon meil kallimaks läheb. Kui 
meie need arwud nüüd juurde arwame 
neile 72,4%, kes maal elab, siis saame küll 
miinimumiks 80% rahwast, kes meie olu
des mitte kas üleliia ei konsumeeri ehk 
wähem konsumeeriwad kui produtseeri-
wad. Selleks osaks, kes üle wõib konsu-
meerida jääb järele Õieti see kiht, 
kelle kohta täna juba palju juttu on teh
tud, kelle walekalkulatsioone tõendawate 
bilanside seisukord täiesti ebaloomulikku 
majapidamist näitab, kelle ebaloomulikult 
suur krediit jällegi ebanormaalset maja
pidamise seisukorda konstateerib. Kui 

meie selle kõik kokku wõtame, siis tuleme 
meie, minu arwamise järele, sellele järel
dusele, et meil mitte ei ole tegemist rahwa 
suuremas enamuses rohkem tarwitami-
sega kui produtseerimisega, waid, minu 
arwates, on meie majandusliku depres
siooni sünnitanud õieti jookswa kapitaali 
puudus, mis takistab meie reaalsel alusel 
seiswat ja laienemiswõimsat majapida
mist produtseerida ülejääki, mis kinni 
kataks meie bilansi passiwiteedi. Meil ei 
ole õieti liikuwat kapitaali, mis meie põl-
lumajapidamist lubaks suurendada pro
duktsiooni, sest see kapitaal on mahuta
tud neisse ebaproduktiiwsetesse ettewõ-
tetesse, mittereaalsetele arenemiSitingirnus-
tele rajatud suurtööstuse ja kaubanduse 
sisse. Kui seda arwesse wõtta, siis 
jõuame ka nende abinõude juurde, mis siin 
tarwis on, et seda majanduslikku depres
siooni kõrwaldada, teda wähendada. Kui 
meie räägime siin jookswa kapitaali puu
dusest, kui meie leiame, et suurema 
hulga rahwa majanduslik elu on rajatud 
reaal alusele, siis peame meie muidugi 
otsusele jõudma, et meie seda jookswat 
kapitaali peame wälja wõtma sealt, kuhu 
meie teda oleme paigutanud ja kuhu ta 
on jäänud ebaproduktiiwselt seisma. 
(M. M a r t n a , sd.: Aga ku i t e d a 
s e a l w ä h e on?) Teda on seal 7 mil
jardit. (W a h e 1 h ü ü e M. M a r t n a , sd. 
poo l t.) Meie ei tohi peaabinõudena tar
witada neid, mis terwe 80% rahwa peale, 
kes rohkem produtseerib ja kes mitte üle 
ei konsumeeri, raske koorma panewad. 
Mina leian, et meie tollitariifide kõrgen
dus on walitsusel abinõu, mis terwe 
rahwa peäl oma koormaga lasub ja isegi 
rohkem, mis just nende seisukorda, kes 
meie majandusliku depressiooni põhju
seks on, wõrdlemisi kergemaks teeb ja 
terwe rahwahulga kulul neile hingetõm
buse annab. Tollide tõstmisega tõstame 
meie järsult elukallidust, kuna need abi
nõud, mis walitsus peale tollitariifide tõst
mise ette on wõtnud, kaudselt ja tingi
mata palju aeglasemalt elukalliduse peale 
mõjuwad, kui tollitariifide tõstmine. Meie 
oleme mitmel korral wõinud konstatee
rida, et hinnad tõusewad enne, kui tolli-
tariif seaduslikult maksma hakkab ja um
bes sama protsendi wõrra, mis tollid on 
kõrgendatud. Mis on selle tagajärg? 
Selle tagajärg on see, et psüholoogilist 
momenti arwesse wõttes, rahakursi lange
mise aegadel rahwas katsub raha paigu
tada kauba sisse, tõttab suuremal arwul 
ostma, ning tolli tariifi tõstmise läbi on 
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otsekohe wõimalus ning põhjus antud 
müüjatele hindu tõsta, hing nii anname 
need wabad kapitaalid, mis weel rahwa 
käes, nende katte, kes neid senni on mat
nud ebaproduktiiwselt. Sellega tahaksin 
mina tähendada seda, et tollitariifide kõr-
gendamine ei peaks mitte olema nii täht
sal kohal meie majanduspoliitikas, kui 
tähtsale kohale teda on asetanud meie 
praegune walitsus, otsustades üleeilse 
Riigiwanema kõne järele. Teiseks, meie 
tollitariifide tõstmise otstarb on Walitsuse 
seletuse järele sisseweo piiramine ja tar-
witamise wähendamine. Tähendab, need 
tariifid peaksid kandma puht-keelutollide 
iseloomu, nemad ei tohiks riigile fiskaal
seid sissetulekuid suurendada, sest et 
siis ei ole nemad õiged keelutollid, sest 
siis läheb sissewedu kas omasoodu edasi 
wõi suureneb. Kui meie waatame aga 
weel praegu maksmapandud tollitariifide 
kõrgendusi, siis meie näeme, et siin on 
kõrgendusi maksma pandud, ilma et oleks 
kinni peetud keelutollide süsteemist, on 
kõrgendatud ka kaitsetollisid, ja isegi sar
naste produktide pealt, mis meil senni 
kaitsetollide läbi wäljamaa kauba eest 
kaitstud olid, ja mille sissewedu selle tol
lide tõstmise läbi arwatawasti mitte ei 
wähene. Nende tollide tõstmine muutub 
ainult preemiaks meie sennini juba kaunis 
hästi kaitstud tööstusele, ja lasub jällegi 
rahwa peale koormana, ilma et tema neid 
tagajärgi kätte annaks, mis keelutollidega 
on tahetud katte saada. 

Kui ettekantud põhjendusi silmas pi
dada, siis selgub sellest, nagu iseenesest 
ka meie rühma seisukoht Wabariigi Wa
litsuse programmi ühe osa kohta, nimelt 
raha deflatsiooni kohta. Kui meie alu
seks wõtame, et meil ei ole ülekonsumee-
rimisega tegemist, waid et meil puudub 
see jooksew kapitaal, millega meie saaks 
produktsiooni, ja nimelt seda, millel kõik 
alused olemas on, suurendada, siis 
peame meie ütlema, et siin küll teatawa 
ettewaatusega tuleb käsitada raha deflat
siooni, raha liikumisest weel enam kõr-
waldamist. Meie rühma arwates ei ole 
praegune majanduslik depressioon mitte 
nii suur, et tema meid katastroofini wiiks. 
Nagu meie siit ettekandest juba nägime, 
on meie majanduse tähtsamad alad ise
enesest terwed, nemad on arenenud ilma 
krediidita, peaasjalikult omal jõul, ja selle
pärast on nemad rohkem elujõulised, kui 
need ettewõtted, mis puhtkrediitide najale 
olid rajatud. Teiseks on nendel kindel 
turg olemas ja kolmandaks on neil kindel 

produktsiooni suurendamise wõimalus 
olemas. Meie majanduse põhialus on 
wõrdlemisi terwe, temal on ainult waja 
jookswat kapitaali ja sellepärast, et meie 
arwates see depressioon mitte nii süga
wale ei ulata, arwame meie, et majan
duse saneerimiseks küllalt aitab nendest 
teistest abinõudest, mis Wabariigi Walit
sus oma majanduspoliitikas ette näeb: 
eelarwe tasakaalu seadmine, krediitide 
deflatsioon, waloriseerimine, waluuta-
kontroll ja wälislaen, kuna teisele plaa
nile peaks jääma, wõi koguni ära jääma, 
tollide tõstmine ja peaks õige suure ette
waatusega käsitatama raha deflatsiooni. 

Need oleksid kokkuwõttes need kor-
rektiiwid, mis meie Wabariigi Walitsuse 
majanduspoliitika kohta tarwilikuks luge
sime ette kanda. Lõpuks pean teatama, 
et asunikkude rühm täiesti toetab ette
panekut Riigikogu erikommisjon walida, 
kes meie Eesti panga tegewuse rewidee-
riks ja rewideerimise tagajärjed Riigiko
gule ette kannaks. 

J u h a t a j a K. Wirma: Kirjalikult 
on rkl. Bauer'i poolt esitatud liht ülemi-
neku-wormel: ,,Ära kuulates Wabariigi 
Walitsuse seletusi riigi praeguse majan
dusliku seisukorra kohta, läheb Riigikogu 
päewakorras edasi." 

Kuulutan weerandtunnilise waheaja. 
Waheaeg algab kell 8.35 min. 

Koosolek jätkub peale waheaega kell 
8.50 min. 

Koosolekut juhatab abiesimees K. 
Wirma. 

Sekretääri kohal abisekretäär O. 
Köster. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
koosolek kestab edasi. 

K. A s t (sd.): Wäga austatud Riigi
kogu liikmed! On wana tõde, et millest 
süda täist, sellest kõneleb suu. Eesti wa
bariik on oma algupäewadest saadik 
suure majandusliku depressiooni all ela
nud, depressiooni all, mis wiimasel aastal, 
wõi õigemini, wiimase poolteise aasta 
jooksul, ennast iseäranis akuutsel kujul 
on awaldanud üldises majanduslikus krii
sis. Sellepärast ei ole siis ka, austatud 
härrad, mitte midagi imestada, kui majan
dusküsimused on muutunud püsiwateks 
ja korduwateks päewaküsimusteks — nii 
ajakirjanduses, seltskonnas, kui ka parla
mendis. Mäletawasti lõpetasime meie 
eelmise Riigikogu istungjärgu majandus-
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küsimuste arwamistega ja nüüd, alates 
erakorralist Riigikogu istungjärku, oleme 
jällegi oma kõnelustega jõudnud majan
dusküsimuste juurde. 

Aga teie teate ometi kõik, et kõneledes 
sarnasest rahwaelule tähtsast küsimusest, 
nagu seda riigimajandus, ei saa ükski 
kõneleja, kes tahab miskit asjalikku 
öelda, leppida ainult tänapäew silmapaist-
wate faktide konstateerimisega, ei saa 
loobuda põhjuste otsimisest, waid tahes 
wõi tahtmata oleme meie sunnitud sel
gust muretsema selle kohta, missugustel 
põhjustel oleme meie jõudnud sarnase sei
sukorrani, nagu meie seda tänapäew 
näeme. Seda ongi enam-wähem kõik 
kõnelejad teinud, üks ühest, teine teisest-
seisukohast, püüdes igaüks wastawat la
hendust leida. Need seisukohad, millele 
üksikud kõnelejad on jõudnud, ei wõi 
ometi, austatud härrad, kellelegi põhju
seks olla iseäranis pahaseks saada; et 
mõni põhjusteotsija ühele wõi teisele poo
lele kibedaid etteheiteid näkku wiskab, ei 
anna weel põhjust wastasele kaewu süli
tamist ja muud sellesarnast ette heita, 
nagu seda tegi põllumeeste esikõneleja, 
härra Einbund. Mina ei tea mitte, missu
gusest kaewust kõneles härra Einbund, 
aga mina arwan ka, et asjata on kaewu 
sülitada, asjata on kõneleda teie ja meie 
kaewust. Härra Einbund mõistis kaewu 
all wist mingit erilist kaewu, sellepärast, 
et tema eraldi rõhutas „m e i e k a e w". 
Minu teades on Eesti wabariigis ainult 
üks kaew ja see on meie riigimajandus, 
kui soowite kitsamas mõttes, siis Eesti 
pank, — kui tahetakse rahanduse mõttes 
kaewust rääkida. Eesti pank ei ole minu 
teades ei põllumeestekogude ega ka kel
legi muu oma; järelikult wõib jutt olla 
ainult ühest kaewust ja seda enam mui
dugi . . . (K. E i n b u n d , põl.: M i n a ei 
o l e m i n g i s u g u s e s t „m e i e k a e 
w u s t " r ä ä k i n u d . ) Teie rõhutasite 
just ,,m e i e k a e w u" ja seda õige mit
mel korral, öeldes, et teie elate „m e i e 
k a e w u s t". (K. E i n b u n d , põl.: E i 
o le ! ) Just, just, meie kaewust. Mina 
olen Teie üteluse sellele lehele noteeri
nud ja mina ei usu mitte, et mina halutsi-
natsioone kuulnud olen. Härra Einbund, 
wõtke waewaks ja lugege oma kõne 
stenogramme ja ma usun kindlasti, et 
meie stenografistid on suutnud Teie kõ
net jälgida, nii, et Teie sealt umbes sar
nase lause leiate: „Teie elate weel 
praegu meie kaewust". (K. E i n b u n d , 
põl.: M i n a k õ n e l e s i n w a n a s t 

k a e w u s t . M i n a l o e n T e i l e o m a 
k õ n e s t e n o g r a m m i s t s e l l e l a u s e 
e t t e : ,,S e n n i o l m e e l a n u d w e e l 
m e i e w a n a s t k a e w u s t".) Hea küll, 
mis meie nüüd selle üle ikkagi waidleme. 
(K. Einbund, põl.: Ei, k u u l a k e w e e l : 
„M e i e t e a m e , k u i m e i e s e d a 
w a ma k a e w u e h i t a s i m e."...) Jah, 
sellest Teie rääkisite ka, et Teie seda 
wana kaewu ehitate, wõi ehitasite, aga 
sealt edasi minnes rääkisite Teie, et ela
takse sellest kaewust, mis meie, see 
tähendab põllumeestekogude oma on. 
Teie tol ajal küll weel põllumeestekogu
des ei olnud, Teie olete sinna alles hilje
mini sattunud ja õige kergesti sattunud. 
Ei tarwitse kaewu üle nõnda pikalt aru
tada. Iga kaew wõib korratusse sattuda, 
kui peremees korratu on. Kaewudesse ei 
süiitata tõesti mitte, waid kaewu paran
datakse, puhastatakse, ja kui tema sal
wed hakkawad kokku wajuma, siis ehita
takse uued. Aga meie kaewu, nagu üks 
Riigikogu liige seda tabawalt tähendas, on 
pugenud suur karwane elukas, mille nimi 
on — wamp. 

Sellest loomast on küllalt kõneldud ja 
meie teame, et kui kaewuga on juhtunud 
sarnane lugu, et sinna on pugenud mõni 
rõwetsew loom, siis peame selle looma 
sealt wälja tirima. Mitte selleks teadu
pärast ei ole Riigikogu kokku tulnud, 
nagu ei oleks meie juba warem tundnud 
seda looma, mida kutsutakse „wamp"iks, 
waid Riigikogu on kokku tulnud selleks, 
et häwitada looma nimega „wamp", kes 
ikka weel elutseb, kuigi küll meil kewa
del tundus, et tema teguwiisile ja tema 
tempudele täielikud piirid ette tõmma
takse. 

Waadake, austatud härrad, kui kaks 
wõi rohkem inimest ühte ja sama teewad, 
siis ei tähenda see weel mitte, et neil ka 
ühed ja samad motiiwid oma teo korda
saatmiseks oleksid. Kui 29 allkirja olid 
leitud Riigikogu kokkukutsumiseks, siis 
tahtis üks osa ajakirjandusest seda ise
loomustada, kui mingisugust ühist wäe-
rinda, ent mina arwan, et nendele kirju
tajatele ja ka kõnelejatele selge oli, et 
ühist wäerinda kokkukutsujate wahel 
ikkagi wist mitte ei ole ja, et see kokku
kutsumine ka üks sarnane tegu on, kus 
küll inimesed ühte moodi, aga mitme
sugustel motiiwidel tegutsewad. See tões
tub ka nüüd, kus meie majanduspoliitika 
küsimused nii mitmelt poolt walgustamist 
leidsid; seda tõestab eraldi see, et meie 
oma seaduste esitamisega, millest üks 
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käib tööliste palkade waloriseerimise 
kohta, näidanud oleme — nii seletuskirjas, 
kui ka muidu —, et waloriseerimine tar
wilik on ja et teda ruttu ja otstarbekoha
selt peab läbi wiima, kuna teisele poolele 
waloriseerimine üldse wastuwõtmaa on, 
kuigi küll härra Einbund minu parteiseit-
simehe Jans'i kõne ajal wahelhüüdega 
tõendas, et tema põhimõttelikult walori
seerimise wastu ei ole. (K. E i n b u n d , 
põl.: M i n a ü t l e s i n s e d a j u b a o m a 
k õ n e s.) Seda wast küll, aga kaugelt 
suurem osa Teie kõnest oli üles ehitatud 
just selleks, et näidata, et waloriseerimine 
üldse sarnane asi on, mida Teie kuidagi 
wiisi aktsepteerida ei wõi. Teie kõnele
site küll ka waloriseerimise puudustest, 
ja ka mina tahaksin pärastpoole nendest 
rääkida, aga teie argumentatsioon oli sar
nane, et sellest üksi puuduste arwusta-
mine kõrwa ei kostnud, waid walorisee
rimise eitamine üldse. 

Praegu tahan mina ainult seda öelda, 
et kuigi küll seisukoha wõtmine wäga 
lahkuminew on, näib siiski suuremal osal 
Riigikogu liigetest ja suuremal osal awa
likust arwamisest praegu walitsewa 
depressiooni kohta kindel arwamine ole
wat. Sellest on juba palju räägitud ja 
pikem kõnelemine oleks asjata, nimelt et 
praegu walitsewal majanduslikul depres
sioonil on kolm põhjust. Need kolm põh
just oleksid järgmised: esimene — üleilm-
lik depressiiw seisukord, mille paranda
miseks Eesti wäikene riik wäga wähe 
kaasa saab aidata. Teine — kaugelt suu
rem, kodune põhjus seisab aga wildakas 
majanduspoliitikas ja seal oleks esimesena 
nimetada juba sadakorda allakriipsutatud 
riigipanga sootu wildakat ja ebamajandus
likku krediitide jagamist. Kolmandaks 
põhjuseks oleks möödaläinud halb majan
dusaasta, mille tagajärgi meie tänawu 
kannatame. Kuna meie awalikus arwa
mises juba õige laialdane ja, minu arwa
tes, päris õige pilt praeguse majandusliku 
kriisi kujunemisest ja tekkimisest oman
datud on, siis ei maksa enam põhjuste ot
simisega aega wiita, hoopis tähtsam oleks 
küsimust üles seada, millisel teel suudame 
meie kättejõudnud kriisist — hoolimata 
sellest, mis põhjustel ta tekkinud on —, 
üle jõuda. 

Kui meie seal juures meelde tuletame 
wiimast Riigikogu istungjärku, kus Wa
bariigi Walitsus endale tegewuse juht
nöörid saawutas, siis mäletame, et Wa
bariigi Walitsuse! oli kindel kawa selle 
kohta, kuidawiisi meie majanduspoliitikat 

ajada. Sel majanduspoliitikal oli kolm 
nurgakiwi, nii nagu mõnede rahwaste 
arwates maailmal kolm walaskala on, 
mille peal tema seisab. Selleks kolmeks 
nurgakiwiks oli kolm piiramist; millised 
need piiramised olid, seda teie mäletate. 
Esiteks — riigi wäljaminekute piiramine, 
seda loodeti teostada koosseisude kokku
tõmbamise teel. Teiseks — ülearuse sis-
seweo piiramine ja seda peaasjalikult tol
lide näol, olgu see siis otse keelutoll wõi 
fiskaalne toll, kitsendaw toll. Kolman
daks — inflatsiooni piiramine ühenduses 
riigi poolt antud wõlgade waloriseerimi-
sega ja Eesti panga poolt jagatud kredii
tide tagasitõmbamisega. Selles seisidki 
tänawu kewadel Wabariigi Walitsuse ma
janduspoliitika nurgakiwid. Need kolm 
piiramist, mida ma praegu nimetasin —, 
nende kohta peab tõepoolest, pannes kätt 
südame peäle, ütlema, et see kawa ise
enesest ja need nurgakiwid, mille peale 
Wabariigi Walitsus oma kawa tahtis ehi
tada, wastawalt majandusnõuetele olid ta
batud ja et sel teel majanduspoliitika häid 
ja soodsaid tagajärgi oleks wõinud anda. 
Kuid kahju seisab selles, et Wabariigi 
Walitsus suwe ajal tegutsedes, mil Riigi
kogu koos ei olnud, ei suutnud kinni 
pidada oma liinist. Ta on sellest liinist 
kõrwale kaldunud; üldse ei ole temal 
olnud õnnelikku kätt oma majanduspro
grammi teostamiseks. 

Ma ei taha sugugi puudutada riigi wäl
jaminekute piiramist, mis seisab ühendu^ 
ses koosseisude kokkutõmbamisega ja 
ametnikkude arwu wähendamisega. Sel
lest on siin tähendatud, ma ei tea kas 
õigusega wõi ekslikult, et Wabariigi Wa
litsuse käes see ettewõte ei ole õnnesta
nud. Minul sellekohast weendumust weel 
ei ole, kuigi ma näen, et siitsaadik -ei Ole 
ka selles asjas suuri tagajärgi saawuta-
tud, aga see tegewus on alles arenemisel 
ja wist, austatud härrad, ei olnud kewadel 
kellelgi sarnast arwamist, et Wabariigi 
Walitsus selle aja jooksul, mil Riigikogu 
puhkusel, suudab sarnase suure ja laia 
tööga korda saada, mida mitmed endised 
walitsused lubanud olid, aga ometi täita 
ei suutnud. Teie mäletate ometi, et Riigi
kogus küllalt leidus inimesi, mitte ainult 
ühest teatawast rühmast, waid kõigist 
rühmadest, kes arwasid, et üldse karde
taw on Wabariigi Walitsusele sellekoha
seid wõimupiire katte anda, et tema wõiks 
koosseise kokku tõmbama hakata. Ma ni
metan seda tõsiolu ainult selleks, et Riigi
kogu ise ei arwanud, et koosseisude wa-
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hendamine kerge töö oleks, mida saaks 
mõne kuu jooksul toime panna. Ma ar
wan, kui Wabariigi Walitsus ka ainult 
kaks wõi poolteist protsenti ametnikka 
on suutnud wähendada, siis on see ometi 
tükk tööd ja Riigikogu ühine mure Wa
bariigi Walitsusega peaks olema eelar-
wete kokkuseadmise juures koosseisude 
kokkutõmbamise jaoks weel uusi, häid, 
otstarbekohaseid teid leida — ja seda 
tõepoolest just kokkutõmbamise \ee\, — 
nii et meil tulewaks aastaks, weel roh
kem ületulewaks, ametnikkude arwu wä-
hendamise teel riigi ametkondades riigi-
eelarwet suudetaks wähendada. Sellest 
esimesest küsimusest läheme kergemalt 
mööda ja mina ei söanda kätt südame 
peale pannes siin Wabariigi Walitsusele 
iseäralikka etteheiteid tegema hakata. 
Wõib olla, kui walitsus energilisemalt asja 
oleks ajanud, suuremaid tagajärgi oleks 
saawutatud, kuid ma olen siin wõhik, 
mina ei wõi sõna kaasa rääkida. 

Mis aga puutub tollidesse, millest täna
sel koosolekul õige palju räägitud on, siis 
ei leia mina sellele teguwiisile, kuidas 
Wabariigi Walitsus tollide tõstmisega 
suwel talitanud on, mingisugust wabadust, 
siin süüdistame walitsust täiel rinnal. Kui 
kewadel, Riigikogu istungjärgu lõpul, ka 
meie rühm ja sotsialistid üldse tollide 
tõstmise wastu ei kõnelenud, küll aga alla 
kriipsutasid, et esiimesejärgu toiduainete 
peält tolli tõsta ei tuleks, siis arwasime 
meie, et Wabariigi Walitsus tollisid tõstes, 
tõstab neid nende tarbeainete pealt, mis 
luksusainete hulka kuuluwad ja mis üldi
selt kuidagiwiisi elukalliduse tõusule põh
juseks ei oleks wõinud olla. Meie arwa
sime weel, et kui Wabariigi Walitsus 
mitte saades täielikult wastu tulla meie 
soowidele ometi ka mõnede esimesejärgu 
tarbeainete pealt tolli tõstab, siis ei sünni 
see ometi sarnases kuulmatus progres
sioonis, nagu ta sündinud on, waid wäga 
mõõdukalt ja ettewaatlikult, nii et ei psü-
holoogilist ega reaalpõhjust elukallidusele 
ei tuleks. Härra rahaminister oma kõnes 
tähendas küll, et ega siis tollide tõstmine 
ainukeseks ega ka peapõhjuseks ei olnud, 
mis elukalliduse tõusu oleks tekitanud, 
waid et peapõhjus seisab rahaministri ar
wates meie rahakursi wõi rahawäärtuse 
langemises. Muidugi ei saa salata, et 
rahawäärtuse langemine, kui meie mõõ
dame tõusu mullu ja tunamullu aastatest 
alates, kallinemisele pinna lõi. Kuid see 
äkiline elukalliduse tõus, mida meie 
nägime tänawu suwe jooksul, ei olnud tin

gitud ainult rahakursi langemisest. Siin 
olen ma täiesti solidaar Riigikogu liikme 
härra Laretefga, kes seda küsimust oma 
kõnes pikemalt käsitas. Tänawu suwise 
elukalliduse tõusu juures on suuremat osa 
etendanud just tollide järsk ja liiatigi 
kahekordne tõstmine. Elukalliduse tõus 
oli, kuigi seda ei saa praegu weel tarwi
liku materjaali puudusel matemaatilise 
täpsusega näidata, suurem, kui meie raha
wäärtuse langemine. Mina ei olnud küll 
neil päewil kodumaal, aga nagu minule 
pärast selgunud ja seletatud on, sündis 
elukalliduse tõus mõne päewaga, sündis 
siis, kui teatawaks sai, et nisuterade pealt 
ja jahu pealt tolli sarnasel kuulmatul wiisil 
on tõstetud, nagu seda wist ükski naaber
maadest teha ei ole julenud. 

Härra rahaminister seletas küll, et 
Lätis on wäga kõrged tollid sisseweetawa 
terawilja pealt, aga seal on tollide tõst
mist pikaldaselt toimetatud. Kui kaup
meestele ja ka tarwitajatele kuuldawaks 
sai ajakirjanduse kaudu, et tollid 300% 
wõrra on tõstetud, siis kerkis silmile — 
see on psüholoogiliselt täiesti arusaa
daw — pilt sellest, kuidas meie peatoidu-
aine, nimelt wili, hinnas järsult tõusma 
peab. Seda momenti kasutasid kaup
mehed ja seda momenti hindasid oma
moodi tarwitajad ehk konsumendid, kes, 
nagu mina kuulnud olen, tõttasid puudade 
wiisi suhkrut ja püülijahu üles ostma. Et 
järsu tollide tõstmisega — liiatigi weel, 
kus kaks tollide tõstmist üksteise kannul 
käis — psüholoogiline pind hindade tõu
suks loodi, see on ju päris selge ja selle 
wastu waidlemine oleks küll asjata ja ots
tarbetu. 

Nii, esiteks — meie heidame walitsu
sele ette seda, et tema tollide tõstmisega, 
liiatigi sarnase tollide tõstmisega, mille 
wastu Riigikogu mitte ette walmistatud 
ei olnud, elukallidust lausa tekitas. Tei
seks — ta ei wõtnud ühtki abinõu tarwi
tusele, et elukalliduse tõusu tagajärgi peh
mendada. Seda etteheidet peame meie 
püsti ja leiame ennast õigustatud olewat 
Wabariigi Walitsust süüdistama. Kui siia 
juurde weel arwesse wõtame üleeilset 
härra Rligiwanema seletust, et tolli, mis 
maksma on pandud nisu ja jahu peale, 
mitte kui mõnda fiskaaltolli ei tule waa
delda, waid see on keelutoll, siis peame 
oma etteheitwale seisukohale weel mit
meid muidki eitawaid seisukohti juurde 
lisama. 

Härra Riigiwanem ja sellega wist ka 
Wabariigi Walitsus näib selles arwamises 
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püsiwat, et walgeleib Eesti matslikule 
rahwale ainult luksuseks on. Härra Riigi-
wanem tähendas oma kõnes, et mustleib 
on palju toitwam, temas sisalduwat palju 
rohkem inimese ülewalpidamiseks toit
uvaid aineid, kui walgesleiwas. Juba sel
lepärast pidawat meie walgeleiwa tarwi-
tamist, mis eelmiste aastatega wõrreldes 
kuulmata suureks on tõusnud, piirama. 
Härra Riigiwanem on teadupärast arst ja 
sellepärast peaksime tema arwamist kui 
autoriteetlikku arwamist wõtma. Aga 
mina ei tea siiski, mida just härra Riigi
wanem, wõrreldes nisutoitwust ja rukki-
toitwust, rukki juures peaheaduseks leiab. 
Aga wist on härra Riigiwanemal meeles 
mõlkunud wärskelt ülesleitud witamiinid, 
millest wiimasel ajal jälle palju kirjutatud, 
sest tuntakse juba kahte liiki witamiine: 
A ja B witamiinid, kuigi küll kindlasti ei 
teata, mis witamiin enesest kujutab. Ma 
kardan, et arstiteadus, kes witamiinide 
ülesleidmisega ometi weel mitte kõiki 
toitlusprobleeme otsustanud ei ole, pärast 
A ja B witamiine wõib olla weel C ja D 
üles leiab ja weel hiljem weel midagi hoo
pis uuemat, mis wõib olla koguni nisu
terade ja püüli kasuks kõneleb. Igatahes 
teame konstateerida seda tõsiolu, et wal
geleiwa tarwitamine on kõigis neis maa
des, kus peaasjalikult mustaleiba tarwi
tati, ja ühes rahwatoitluse paranemisega 
kaswanud. Härra Riigiwanem, nagu ma 
ütlesin, olles arst, hindab küll rukkileiwa 
terwendawat mõju meie kõhule, aga pi
dage meeles, et härra Riigiwanem on sil
maarst. Kardan, et sisemiste haiguste 
arst, kellel erilist tegemist tuleb teha see-
dimisriketega, sootu teisel arwamisel ja 
sootu teisel waatekohal püsib. (K. E i n 
b u n d , põl.; s e g a n e w a h e 1 h ü ü e.) 
Näiteks, laste toitmiseks ei hakka wist 
küll ükski arst rukkileiba soowitama. 
Samuti näeme, et haigetele jämedat ruk
kileiba süüa ei soowitata, wälja arwatud 
ühe haiguse puhul, mille nime ma kahjuks 
praegu ära olen unustanud ja mis wita
miinide puudusest tulewat. Selle haiguse 
all kannatasid sõjaajal mõned meeskon
nad weealustel paatidel, kus meeskond 
pidi end toitma peaasjalikult konserwi-
dest. Neid rawitseti sel teel, et neile anti 
rokka, wõi iseäralikku keedist rukki kui 
ka teiste terawiljade küljest wõetud klii
dest. See on ainukene haigus, mis nõuab 
rukkileiba, kuid see haigus — bellagra 
on wist ta nimi — tuleb ette ainult Indias 
ja teistes idamaades, kus wäga palju riisi 
süüakse. Meile ei ole siiamaani weel mitte 

soowitatud kliidepudru wõi kliidekeediste 
söömist, waid meil on arstid haigetele, 
ette kirjutades dieeti, soowitanud keel
duda lihatoidust ja tihtilugu ka jämedast 
rukkileiwast. Et meil wõimalik on seda 
küsimust arstiteaduslikust seisukohast 
käsitada, tuleb sellest, et juhtumisi meie 
riigipea arst on. Kuid arstiteaduslikust 
seisukohast ei saa mitte nisuleiwa ja saia-
söömist luksuseks nimetada. 

See ei ole ka asja ainukene külg. Tea
dupärast on lugu niisugune, et nisuleiba 
süües sööja sootu wähema kwantumi toitu 
ära tarwitab, kui rukkileiba süües. See on, 
niipalju kui mina olen jõudnud teada 
saada, üldine tähelpanu, mida wist igal
pool tunnustatakse. Nisust läheb teadu
pärast hoopis wähem kaduma kui rukkist. 
Esiteks on nisukest õhem, kui rukkikest 
ja teiseks on nisukest tarwitatawam kui 
rukkikest. Kui nüüd waadelda nisutera ja 
nisujahu tolli, kui puht keelutolli, siis tuleb 
küsida, kas on sellega sisseweo piiramise 
juures mõistlikku wõi otstarbekohast 
kätte saadud. Teadupärast ei ela meie 
mitte omamaa wiljast, ja kui meil korda 
läheb nisu sissewedu täielikult piirata, 
siis suureneb sellejuures rukki sissewedu. 
Rukis on küll odawam, kuid teda tarwita
takse rohkem ja kui meie nüüd diferentsi 
wälja rehkendaksime, siis tõuseks küsi
mus: kas oli põhjust nisu peale sarnast 
tolli panna, et nisu sissewedu sootu wõi
matuks muutub, kuid samal ajal tõsta 
rukki sissewedu? Wõttes nisutolli kee
lutollina, jääb tema otstarb hoopis küsita
waks. Meie oleksime weel aru saanud, 
kui Wabariigi Walitsuse esitaja oma sei
sukohta selgitades oleks ette toonud riigi
rahanduse rasket seisukorda, mida tollide 
teel parandada wõimalik, ja öelnud, et 
nisutoll on ka üks fiskaaltoilidest, mis 
meie riigile sissetulekut annab. See on 
seisukoht, mille wastu wõib waielda ja 
mele oleksime kindlasti seda teinud, aga 
kui nisutolli kaitsetakse kui keelutolli, siis 
on see minu arwates sarnane asi, mis ei 
wõi olla sallitaw ühestki seisukohast waa-
datuna ja mis soowitawaid tagajärgi ei 
anna. See oleks õige nimega wast nälja-
wõi elukalliduse toll. Kui ta senni weel 
näljatolliks muutunud ei ole, siis elukalli
duse tolliks on ta muutunud kindlasti, ja 
kõigil neil põhjustel ei saa meie Waba
riigi Walitsuse talitamiswiisi tollide alal 
kuidagi õiglaseks pidada. Kui meil korda 
läheks käesolewal erakorralisel Riigi
kogu istungjärgul sellesse poliitikasse pa
randust tuua, kui meil korda läheks tolli-



137 P R O T O K O L L NR. 126 (2) 138 

sid jälle tagasi suruda, siis oleksime juba 
sel ainsal põhjusel wäga rahuldatud käes
olewast Riigikogu erakorralisest istung
järgust. Siis leiaksime, et Riigikogu era
korraline kokkukutsumine ei ole otstar
beta olnud. 

Kolmas nurgakiwi meie Wabariigi 
Walitsuse majanduspoliitikas, nimelt in
flatsiooni piiramine wõlgade waloriseeri-
misega, on samuti sarnane nähtus, mis ei 
ole andnud oodatawaid tagajärgi. Nii ei 
hinda seisukorda mitte ainult meie, waid 
sellesarnase hindamise käesolewale olu
korrale on andnud ka härra rahaminister 
ise. Ka tema on tunnistanud weel täna 
oma kõnes, et krediitide tagasitõmbamine 
ei ole mitte sarnase edukusega läinud, 
nagu walitsus seda soowis ja nagu kewa
del arwati. Ma ei tea mitte kui kaugele 
selle tööga jõutud on, kuid olen kuulnud, 
et kuigi paljud ärid on osa oma wõlga
dest tagasi maksnud — seal kõneldakse 
10 ja isegi suuremast protsendist — on 
üldine wõlasumma Eesti panga klientide 
wõi deebitoride juures isegi kaswanud. 
Härra rahaminister kõneles nimelt wiiest 
miljardist Eesti margast. Teadupärast 
loodi kewadel kommisjon, kes just kredii
tide tagasitõmbamist pidi toimima ühes 
Eesti panga juhatusega, aga nähtawasti ei 
ole ka see kommisjon suuri tagajärgi and
nud. Wõib küll olla, et just selle kommis
joni töö tagajärjel on hulk krediite tagasi 
tõmmatud, kuid samal ajal — paralleel 
krediitide tagasitõmbamisega — on aga 
Eesti panga juhatus kõige selle kommis
joni töö krediitide tagasitõmbamise alal 
tühiseks tööks ja tarbetuks waewanäge-
miseks muutnud. 

Niisama ei ole ka waloriseerimisega 
kuigi kaugele jõutud. Siin olen ma kuul
nud,-ma ei tea kas see täpne on, kuid iga
tahes paistab tõenäoline olewat, et siit
saadik olewat Eesti panga poolt antud 
wõlgadest waloriseeritud, kui panga
klientide hulgaga arwestada, umbes % 
kõigist klientidest, aga üldisest wõlasüm-
mast, mida pank wälja on andnud, ei tee 
see mitte %, waid waewalt ainult pool, wast 
mitte sedagi. Ja kui see nüüd tõesti nõnda 
on ja kui selle juurde weel seda nimetada, 
et pangadirektorite, wähemalt ühe täht
sama direktori arwamise järele, walori-
seerimine üldse niipea teostamist ei leia, 
siis peame küll tunnistama, et ka sel alal 
Wabariigi Walitsus just tähtsama majan
duspoliitilise wõtte teostamisel kuigi kau
gele ei ole jõudnud. 

Mispärast see kõik? Meil kui kõrwal-
seisjatel on wäga raske otsustada, aga 
neid põhjusi wõib ometi aimata. Meie ei 
tahaks mitte uskuda, et näiteks härra 
rahaministril hea tahtmine oleks puudu
nud nii wõlgade tagasitõmbamist kui ka 
waloriseerimist toimetada. Nimetati siin 
ju sõna — wist käis see nii: deebitoride 
mäss. Härra rahaminister on küll opti
mist ning arwab, et tema deebitoride 
mässu ei karda. Mina konstateerin aga, 
et deebitoride wastuseis on juba oma 
mõju awaldanud ja on takistanud tagasi
tõmbamise kui ka wõlgade waloriseeri-
mise programmi teostamist. Ja et see 
just tõepoolest nii, on, selles weendas mind 
iseäraliku kindlusega põllumeestekogude 
esikõneleja härra Einbund — ma tulen 
nüüd tema kõne juurde jälle tagasi. Tema 
eitab küll ja ütleb, et meie ei ole mitte 
waloriseerimise wastu, aga kuidas siis 
wõtta seletusi selle kohta, et waloriseeri
misega pidawat meie ärielu ja meie äri
mehed wäga suurt kahju saama. Mina ei 
saa aru, kust teie need 25% wõtsite. Ma 
sain palju paremini aru härra Riigiwane-
mast, et suur hulk Eesti panga wõlgnikka. 
on oma wõlad teinud tol ajal, kui krooni-
kurs oli umbes 80, aga wõlga walorisee-
ritakse praegu kroonikursiga 100, ja nii 
on wõlategijad waloriseerimise juures 
wõitnud. Kust nüüd aga härra Einbund 
wõttis, et just wõlgnikud ehk deebitorid 
kannatada on saanud, sellest mina mitte 
aru ei saa. Kui põllumeestekogude esitaja 
sellest rääkis, et wõlgnik ei wõi wõlga 
tagasi maksta, wõi nagu „Kajas" põllu
meeste rühmale lähedalseiswa majandus
teadlase poolt tähendatud oli: wõlatarwi-
tajad ei suuda tagasi maksta, ja kui nemad 
ei suuda tagasi maksta, siis ei saa ka 
nende käest wõlga kullaalusel tagasi 
nõuda, — waadake, sellest seisukohast 
saab aru. Härra Einbund läks oma sele
tuses nii kaugele, et ühe wõlanõudja 
wastu oldawat ülekohtusem kui teise 
wastu, üks on warem wõla teinud, teine 
hiljem, ühe käest wõib nõuda kullaalusel, 
teise käest ei saa. See on ilus kuulda, 
wõib olla ka kokkukõlas kristliku moraa
liga, kuid riigi rahaasutus ei saa niisugusel 
kristlikul wõi tolstoilikul kombel wõlg-
nikkudega toimetada. Iga aus inimene 
pidi sellega rehkendama, et tema wõlga, 
mida ta riigilt saanud, täiel määral, wäär
tusea tagasi maksab. 

Imelik oli weel härra Einbunda käest 
seda osa kuulda, kus ta motiiwe walori
seerimise wastu ette tõi, see osa seletust, 
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kus ta ütleb, et mina, näiteks olen ostnud 
wiljapeksumasina, olen seda kasutanud, 
kuid selle masina wäärtus ei ole mitte 
enam seda, mis ta ostes oli, Teie nõuate 
aga minu käest wõlga tagasi kullaalusel. 
Ma ei saa nüüd aru, kas härra Einbund 
sellega tahtis öelda, et kui tema näiteks 
wiljapeksugarnituuri ja masina ostab ja 
masin wahepeal tarwitamise tagajärjel 
oma wäärtuse kaotab, siis- Eesti pank 
amortisatsiooni kulud peab kandma. Na
tukene enne seda tõendas härra Einbund 
ise, et kõik olewat kallimaks läinud. Sepa
raatorid ja muud põllumajanduses tarwi-
tatawad masinad olewat 50% wõrra hin
nas tõusnud. Ma ei saa nüüd aru, kuidas 
masin korraga hinnas langes. (K. E i n 
b u n d , põl.: K õ i k T e i e w a b a luu le . ) 
(J. T e m a n t, põl.: R u m o r r ä ä g i b . ) 
Jah, no kui Teie ise enda sõnu salgate... 
(K. E i n b u n d , põl.: M i n a o s t s i n 
t ä n a w u a a s t a e n e s e l e r e h e 
p e k s u g a r n i t u u r i ja s e e on o m e t i 
o s t e t u d t a l u r a h a s t j a n ü ü d 
w i s k a t e T e i e 25% o t s a . ) Jälle see 
saladuslik 25%,- mida Teie mitu korda 
olete ette toonud. See 25% ei ole ometi 
mitte Teie kahjuks waid kasuks; kui Teie 
kewadel ostsite wana kursiga masina, siis 
oli see Eesti rahas wõetuna tol korral 
palju odawam; sest siis oli see õnnetu 
kroon — ma nimetan teda „õnnetu" 
kroon, sellepärast, et ma leian ka, et frank 
oleks pidanud olema — Eesti rahas ka 
palju odawam; aga wõlga waloriseeri-
takse enam-wähem praeguse krooni turu
hinna järele; ometi olete Teie wõitnud, 
ükskõik, kas Teie selle masina ostsite 
wõiaga wõi kogutud rahaga, mis Teil kas 
Eesti pangas wõi sukasääres seisis. Masin 
on Teil alles, ning kui tema wäärtus on 
wahepeal langenud, siis on see sündinud 
tarwitamise tagajärjel: amortisatsiooni 
kulud olete Teie juba wahepeal tasa tei
nud: asjata Teie seda masinat mitte ei 
kulutanud! (L. J o h a n s o n , sd.: S e e 
o l i li n n a p o l i u m e h e m a s i n j a 
s e i s i s s e l l e p ä r a s t t a r w i t a 
m a t a . A. R e i, sd.: J a l ä k s r o o s t e -
t a m a.) See wõib kõik olla. No jah, need 
on ju iseenesest mõistetawad tõsiasjad, 
mille juures ei maksa waielda. Naljakas 
on siin teineteisele püüda, nagu meie pool 
wiisiks on saanud ,,auku pähe raiuda". 
Ma mõtlen, et meie teineteisest wäga 
hästi aru saame, kui aru saada tahame. 
Kõigist neist seletusist, mis waloriseeri-
mise wastu on sihitud, saab ainult üht 
asja järeldada, nimelt et waloriseerimine 

ei ole teatud hulgale inimestele kasulik, 
nimelt nendele, kes oma äri rajades ja 
arendades, kogu aeg ikka sellega rehken
dasid, et nemad oma wõlast niisama ker
gesti lahti saawad, nagu sõjaaegse marga-
kursi langemise ajal wäga palju riigiwõlg-
nikka.oma wõlast tõepoolest lahti said. 

Oli juhus ka kahel ajaleheesitajal oma 
äri seisukorra kohta sõna wõtta. Mui
dugi ei ole see weel mitte terwe meie 
press. Meie press on teadupoolest palju 
suurem ja kui nendel kõigil wõimalik oleks 
sõna wõtta, siis oleks meil jälle wõimalus 
uusi arwusid kuulda. See, mis meie nüüd 
siin kahe ajalehe kohta kuulsime, ei olnud 
meile ka mitte teadmata. Wäikestestki 
wõla nimetamistest meie kuulsime, et ka
sutatakse ajakirjanduses riiklikku krediiti, 
mida muidugi kellelegi pahaks ei saa 
panna. Ma ei ütle muidugi, et selle osa 
riikliku krediidi kasutajad kõige halwe
mad ärimehed oleksid ja kõige kergemal 
kombel oma wõlgadest lahti püüaksid 
saada. Ma tahaksin aga siiski nimetada 
üht kirjastust, kelle esitaja siin kõnetoolil 
weel esinenud ei ole. See on üks suure
matest kirjastustest, ja mul tuli hiljuti ühe 
sõbraga selle kirjastusühisuse mulluaasta 
aruannet waadelda. Ta on üks meie suu
rematest kirjastus-ettewõtetest. Selgus, 
et temal on näiteks üle 40 miljoni marga 
wõlga riigipangas, peäle selle on tal weel 
teised pangawõlad. Aruandest ei paistnud 
täpselt, kui suur üldine wõlasumma oli, 
mis Eesti markades tehtud, igatahes ula
tas ta kaugelt üle 100 miljoni. Sellel kir
jastusühisusel on suuri ettewõtteid linnas 
algatatud ja nende ettewõtete ülewal pi
damine, nagu nendel Riigikogu liikmetel, 
kes ajakirjanduslikule tegewusele lähemal 
seisawad, teada on, nõuawad ühisuselt 
wäga suuri raskusi, — raskusi oma maja
pidamist korras hoida. Sama kirjastus-* 
ühisus on ka oma mõju selleks maksma 
pannud, et meie awalikku arwamist wae-
nulikule jalule seada riigi poolt antud wõl
gade walo.riseerimise wastu. Selle osa 
ajakirjanduse kaudu, kuhu selle kirjastus
ühisuse mõju ulatab, on nii wõlgade taga
sitõmbamise poliitikale, kui ka wõlgade 
waloriseerimise poliitikale kallale tungi
tud ja näidata püütud, et nii wõlgade ta
gasitõmbamisega kui ka waloriseerimi-
sega. meie majandus olewat just praeguse 
Walitsuse poolt sootu sassi aetud. Aga 
ilma, et kedagi halwas tahtmises kahtlus
tada, peame ometi, arwesse wõttes seda, 
et just see ajakirjandus, kes waloriseeri
mise wastu iseäranis ohtralt kirjutusi on 
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awaldanud, et just see ajakirjandus ise 
waloriseerimisest wäga walusalt puudu
tatud on, et just nendel kirjastusühisustel 
suuri wõlgu õiendada on pankadega, — 
peame ometi küll kartma hakkama, et siin 
inimesed ilma kurja tahtmata on seisu
kohta wõtnud oma huwides, mis inim
likult wäga arusaadaw, ja jääb sarnane 
tunne, et sõda waloriseerimise wastu on 
peetud peaasjalikult sellepärast, et see 
waloriseerimine nii wäga lähedalt just 
nende awaliku arwamise tegijate härrade 
ja äride tasku pihta kipub käima. (Kv 
E i n b u n d , põl.: M i k s T e i e e i w õ t 
n u d k u r s i g a 60?) Riik ei tohi ometi 
nii halwa ärimehe psüholoogiaga olla,_kui 
seda on wast mõned kiires korras tõus
nud aktsiapangaa, kes arwawad, et wõta 
sealt, kust kergema waewaga saab, üks
kõik, missugused tagajärjed sellel ka ei 
oleks. Riik ei saa ometi ajada majan
dusliku rüüstamise poliitikat, waid riik 
peab terwendamise poliitikat ajama. Ter-
wendamise poliitika on ka see, kui riik 
katsub oma wõlga kindlustada, mitte aga* 
oma wõlgade arwel wõlasaajate käest 
wõtta tulusid sisse, milleks tema õigusta
tud ei ole. 

See on kõige kurwem nähtus kogu 
meie rahandusküsimuses, meie rahandus
poliitikas, et wõlgade tagasitõmbamine ja 
wõlgade waloriseerimine, mille peale 
suuri lootusi pandi, mitte ei ole neid taga
järgi andnud, mida oodata tohiti. Ja seda 
kõik, nii nagu meile näib, sellepärast, et 
see nõndanimetatud deebitoride mäss, wõi 
deebitoride wastupanu sedawõrd suur on 
olnud, et walitsus ja riigipank ei ole suut
nud seda teostada, mis tal programmis 
seisis. Mul ei tarwitse Eesti panga polii
tikast eraldi kõnelema hakata sellepärast, 
et täna hommikul härra Anderkopp, kes 
kuulub ju walitsust toetawasse koalit
siooni, õiguse pärast kõige hirmsama krii
tika Eesti panga tegewusele andnud on. 
Tõsi küll, härra Anderkoppa ülesastumine 
ja tema poolt esitatud wäited ei olnud 
mitte mõneks uudiseks. Samadest asja
dest on ka waremalt juba kõneldud nii
hästi Riigikogu kõnetoolil, kui ka mujal. 
Aga härra Anderkopp tuletas weel kord 
kõik wanad asjad wäga kujukalt meelde 
ja pani mõnele „i"-le punktid peale. Ja 
sellepärast ütlen mina, ei ole mul erilist 
tarwet Eesti panga poliitikat selle wõl
gade tagasitõmbamise asjus käsitama 
hakata, ja ma alistun sellele soowile, mida 
härra Einbund wäljendas, et ei maksa ot
sida pinke, kus istuwad spekulandid. Ei 

tea, miks härra Einbundal asja oli tarwis 
niiwiisi kujutada, et neid spekulante, kes 
margakursiga rehkendawad, ja kes marga 
langemisest tulu ootawad, et neid speku
lante leiduwat igalpool, et need hääleta-
wat nii sotsiaaldemokraatidele, kui ka 
maaliidule ja keskerakondadele. Wõib 
olla ka, et leidub tõepoolest kuskil sarnane 
imewääriline spekulant, kes sotsiaal
demokraatidele hääletaks, sest spekulandi 
mõiste on ju wäga weniw ja inimeste kes
kel tuleb kõiksugu unikume ette. . Selle
pärast ütleme tõepoolest, et ei ole tähtis 
jälgida, kus nimelt spekulandid istuwad. 
Tähtis on teine asi. Tähtis on see, et riigi
pank nähtawasti on oma laenude andmise 
poliitikas silmas pidanud seda, millisel 
pingil inimesed istuwad. Ja kui nüüd tõsi 
on, millest kõneles rkl. härra Anderkopp 
täna hommikul, et ühele ärimeeste rüh
male, kelle eesotsas seisab tuntud ärimees 
Zitron, ja millise rühma käes on sarnased 
ettewõtted, nagu Tallinna uulitsanimega 
tuntud „Sitsiwabrik", siis Sindi kalewi-
wabrik Pärnus ja uus pitsiwabrik, wõi 
kuidas seda nimetatakse, kui sellele äri-
rühmale, kes tahtwat nii wäga isamaalik 
olla, tõepoolest 900 miljonit marka wõlga 
ehk krediiti on antud — imelik, et mitte 
juba ümmarguselt 1 miljard, kuna meie 
keskmisele tööstusele, uuele tärkawale 
tööstusele, kellel oma kohalik turg, ja kes 
kohalikka wajadusi teenib, kes mitte en
dale turgu, ei tea kust maadest ei pea 
otsima, ümmarguselt ainult wast 300 mil
jonit marka krediiti Eesti pangast on 
langenud —, no siis peame küll ütlema, et 
Eesti panga laenuandmise poliitika on 
tõepoolest olnud jõle poliitika; teda teos
tades on silmas peetud ainult seda, milli
sel pingil inimene istub. Ja nagu meil 
kümneid kordi on juhus olnud seda öelda, 
niisama ütleme ka täna, et need mehed 
ja need ärilised rühmad, kes Eesti pan
gast esimeses joones krediite wälja on 
toonud ja kes sellepärast ka praegu kõige 
ägedamalt seisawad waloriseerimise 
wastu, et need härrad peaasjalikult kuulu
wad nendele pinkidele, kust ka täna wa
loriseerimise wastu ägedalt on räägitud. 
(K. E i n b u n d , põl.: K ä i g e m i n e m a 
k õ i g i n e n d e h ä r r a d e g a . ) Kuulge, 
see ei olnud mitte ammu, kui Teie nende
samade härrade huwides arupärimise esi
tasite: mispärast on kaubandus-tööstus-
minister wõi majandusminister, — ma ei 
tea, kuidas ma peaksin austama seda 
ministri kohta, sest tema nimi ei ole weel 
lõpulikult kindel, — mispärast on lubanud 
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minister wäljamaale riiet wärwimiseks 
wõi trükkimiseks saata, kuna Sindis trük
kimine sisse on seatud? Tol korral, härra 
Einbund, paljastati wäga hästi seda wa
hekorda, mispärast teil too Sindi trükki
mine nii südame peal seisis. Millega Teie 
ikka seda tõsiolu seletate, et need wärs
ked kangad. . . (K. E i n b u n d , põl.: 
P ä r i s a l a t u i d w õ t t e i d t a r w i 
t a t e . ) Teie Zitronid on saanud muidugi 
kõige suuremaid krediite Eesti pangast! 
(W a h e l h ü ü d e d p õ l l u m e e s t e 
h u l g a s t : A l a t u ! A l a t u ! ) Teie 
wõite rääkida, mis tahate, on see alatu 
wõi mitte, aga teie mees oli see, kes 
ütles, et Riigikogu mitte nii häbemata ei 
ole, et tema pangaklientide nimekirju hak
kab nõutama. Aga mina arwan, et Riigi
kogu tohiks siiski „nii häbemata" olla, 
muidugi mitte erapankade suhtes, aga 
riigipanga suhtes tohiks Riigikogu küll nii 
häbematu olla, et ta need nimekirjad 
wälja nõuab, — ja siis wast kõneleme 
edasi. See ainukene fakt, et üks äriline 
rühm, kellest teadupärast ka teie pinkidel 
istujad huwitatud on, nimelt tol ajal, kui 
walitsus põllumeestest Riigiwanemaga 
kroonitud oli, et see üks rühm on omale 
lõwiosa wõtnud kõigi teiste riigiwõla tar-
witajate kõrwal, — seesama üks fakt 
näitab, et asjad riigipangas wõlaandmi-
sega korras ei ole, et seal on tarwilik 
põhjalik rewideerimine ja andmete järel-
katsumine toime panna. ( W a h e l h ü ü -
d e d p õ l l u m e e s t e h u l g a s t . ) 

Teie suurustate küll, et, olge lahked, 
tehke seda, aga mina arwan, et teie sü
dames seda soowi mitte ei ole, kuid just 
sellepärast on põhjendatud meie kindel 
nõudmine, mida meie ka tänasel koosole
kul ülemineku-wormelina oleme esitanud, 
nimelt, et moodustataks erikommisjon, kes 
Eesti panga kogu tegewuse täielikule kat
sumisele ja rewideerimisele wõtaks. Siin 
ei tohi enam mingit salgamist, peitmist ega 
järelandmist olla. Liig palju on langetud 
meie riigipanga kallale. Teie mäletate 
wist: härra'Einbund nimetas mingisugust 
skandaalset taganemist. Selle „skandaalse 
taganemise" peale on härra rahaminister 
härra Einbundale juba wastanud; üldse 
ei ole minu asi wastust andma kippuda, 
kus selle peale iga silmapilk reageerida 
wõidakse nende poolt, kelle pihta asi 
käib. Aga et see sõna „skandaalne taga
nemine" kord õhku on heidetud, siis ma 
tuletan meelde, et just Eesti panga polii
tika kaitsejad on alganud skandaalsetest 
taganemistest; taganes teie minister härra 

Westel ning härra Ipsberg, kelle asjad 
weel praegugi Riigikogu erikommisjoni 
käes läbi on waadata, ning mis weel lõ
pule wiidud ei ole. Need on tõesti skan
daalsed taganemised ja juba tollest ajast 
peale on Eesti panga tegewuse kohta ai
nult arwustust awaldatud; et see pan
gale hea oleks olnud, seda ei tule ometi 
keegi ütlema. Kogu aeg on karjutud 
ainult sellest, et Eesti panga poliitika pa
randamise alal mitte midagi ei ole tehtud. 
Mina ütlen, minu härrad, sarnasel teel 
satume sinna, kus wenelasi omal ajal 
öeldi olewat, nimelt, et wenelased olid 
küll häbemata head arwustajaa, et nad 
oskasid suure osawusega paiseid lahti kis
kuda ja neid demonstreerida, aga nad ei 
teinud mitte midagi selleks, et neid pai
seid arstida. Ka meil arwustatakse lõp
mata palju. Tänanegi härra /fnderkopp'i 
kõne — iseenesest hea, lõikaw arwustus-
kõne, aga ta ei ole mitte esimene selle
laadiline. Arwustust on küll juba olnud, 
aga mitte midagi ei ole tehtud. Kõigil on 
see tunne, et Eesti pangas ei ole asjad 
korras. Leitakse, et krediidid on hal-
wasti antud ja et ikka jälle pangadirek
torid wõi pangajuhatajad hoolitsewad 
nende eest, kes ülekohtusel wiisil riigi 
raha oma kätte kasutada on saanud. Iga
suguseid etteheiteid tehakse ja öeldakse, 
et need direktorid, kes panga eesotsas on, 
ei saagi, ei wõigi seda reformi teostada, 
mis neilt nõutakse. Aga ometi mitte mi
dagi ei ole Eesti panga rehabiliteerimiseks 
tehtud. Kas tohib siis niisugune seisu
kord edasi jätkuda? See ei ole meie ra
haasjandusele kuidagi kasulik ja sellepä
rast on meie kindel weendumus, et Eesti 
pangas on waja rewideerimine korraldada. 
Meie näeme, et panga wildakale asjaaja
misele uus rahaminister mitte ei ole suut
nud piiri panna. Tulgu siis Riigikogu ja 
pangu sellele piir! Ärgu arwustagu Rii
gikogu ainult, waid asugu tõsiselt asja 
juurde, nii et sellest Eesti pangale ka kasu 
oleks. Kõrwaldatagu ometi ükskord need 
rasked süüdistused, mis on tõstetud panga 
wastu ja mis on olnud wäga kahjulikud 
panga prestiishile. Meil on kindel ween
dumus, et need ärilised rühmad, kes riik
likku krediiti on kasutanud endi huwi-
des, et need ärilised rühmad selles loo
tuses, et küll mark langeb ja meie wõlad 
tasume kergesti, nagu said tasutud sõja
aegsed wõlad kiire rahakursi langemise 
juures, et need mehed, olgu otsekohe wõi 
kaudsel teel, riigipanga juures ikka weel 
oma täit mõju esil hoiawad. Wõetagu 



145 P R O T O K O L L NR.126(2) 146 

Eesti panga asjad tõsiselt käsile ja lahen
datagu täna ära. Selleks ei näe ma tõe
poolest teist teed, kui et Riigikogu sel
leks erikommisjoni moodustaks, et siis 
tõesti need kliendid, kellest täna jutt, 
kelle awalikuks tegemist tarwilikuks pee
takse, et need kliendid tõepoolest nina
pidi kommisjoni ette tõmmatakse ja sel 
teel selgitatakse, kas ja missugusel mää
ral on siin õigete, otstarbekohaste kredii
tide andmisega tegemist ja kui palju on 
siin krediite jagatud selle järele, missugu
ses pingis inimene istub. Ühtlasi ei saa ka 
nimetamata jätta, et asjata arwatakse, 
nagu oleks sarnane rewideerimine panka
des Riigikogu poolt kuulmata samm:, mis 
oma umbusaldusliku ilmega wõib wiima-
segi usalduse meie raha ja riigipanga 
wastu riisuda. Ei, see asi ei ole kaugeltki 
nii. Meie arwame: hoopis halwem on 
õhkuheidetud kahtlustus, kui tõsiolude 
ilrnisikstoomine. Meie wõime nimetada, 
et ka teistes maades parlamendi poolt 
kommisjonide nimetamine pankade rewi-
deerimiseks tundmatu asi ei ole. Nii näi
teks on Inglismaal 40. aastate ümber Ro
bert Billi ajal, mil Inglise riigipanga te
gewusele kindlad piirid ja alused tõm
mati, parlamendi kommisjon moodustatud, 
kelle ülesanne selles seisis, et riigipanga 
asjaajamist tema üldsuses rewideerida, 
ülekuulamisi toimetada igasuguste gene-
raal wolitustega jne. Pärastpoole, mõned 
aastad hiljem, 1857 aastal moodustati uus 
parlamendi kommisjon, nõndanimetatud 
„pangaaktide kommisjon", kes üldise 
suure rewideerimise riigipangas toime 
pani, sealjuures pangaametnikka üle kuu
lates ja kassa seisukorda rewideerides. 
Inglise parlamendi juures moodustab 
nende aktide hulk terwe raamatukogu ja 
siis, kui Inglise rahaasjandusest kõne tu
leb, kasutatakse nende aktide üksikuid 
osasid, nendest wõetakse näiteid ja am
mutatakse kogemusi. Nii ei oleks sar
nase parlamendi kommisjoni moodusta
mine, kui Eesti Riigikogu seda teeks, weel 
mingisugune kuulmatu, wõimatu samm, 
sest nagu näeme, on teised suuremate 
kogemustega warustatud maad waremalt 
samuti teinud, kus neil seisukord weel 
kaugeltki nii hirmus ei olnud, kui see 
praegu meie juures on, ja sellepärast ei 
wõiks sarnased wäited pinda leida, et 
nagu parlamendi erikommisjoni moodus
tamine hädaohtlik oma umbusalduse poo
lest olla. Nagu öeldud, on Eesti rahaas
jandusele palju suuremaks hoobiks see, et 
meil kahtlustatakse, ette heidetakse, et 

meil nii öelda paiseid lahti kooritakse, 
neid demonstreeritakse, kuna aga nende 
radikaalsele kõrwaldamisele mitte ei 
asuta. Jälle pean ütlema, kui meil korda 
läheks seda kindlat nõudmist, mille juurde 
meie jääme, nimelt Eesti panga põhjalikku 
rewideerimist, sealjuures Eesti panga ju
hatust inimeste kätte andes, kes uut ma
janduspoliitikat teostada suudawad, läbi 
wiia — siis on jälle suure kuhjaga tasu
tud see wäikene ärewus ja ebamugawus, 
mida on sünnitanud Riigikogu liigetele 
nende Tallinna kutsumine warem, kui 
kewadel tähtaega määrates arwati. 

Et mina oma kõnes nii kui nii laiali 
olen pudunud ja pikemalt sõnaõigust tar
witanud, kui ma seda kawatsesin, siis ei 
mõtle ma muude küsimuste juures enam 
peatada, liiategi, kuna meie rühm just neid 
küsimusi, mida ma siin puudutasin, täht
samateks küsimusteks loeb. Luban en
dale weel enne kõnetoolilt lahkumist kat
set teha lühidalt kokku wõtta seda tuuma, 
mida ma oma kõnes tabada püüdsin. Ni
melt, meie arwamise järele on need woli-
tused, mis Wabariigi Walitsusele kewa
del anti, otstarbekohased wolitused. Nende 
wolituste alusel oleks Wabariigi Walitsus 
wõinud majandus- ja rahanduselu terwen-
dawat poliitikat ajada, kuid meie walit
sus ei ole ometi suutnud neid tagajärgi 
saawutada, mida taheti, waid meie walit
sus on eraldi suure tollide kõrgenduse ja 
tõstmisega negatiiwseid tagajärgi wälja 
kutsunud, elukallidust kõwendanud ja 
äraelamise wõimaluse üldiselt raskemaks 
teinud. Eesti pank ei ole sellel waheajal, 
kui Riigikogu puhkusel wiibis, suutnud 
wõlgade tagasitõmbamist teostada sarna
selt, kuidas seda loodeti. Ei ole ka wa-
loriseerimine neid tagajärgi andnud, nagu 
oodata wõis, ja kõiki seda nähtawasti 
sellepärast, et on kindlad ringkonnad, 
kelle huwides seisab krediitide tagasitõm
bamist takistada ning waloriseerimisele 
raskust teha. Meie. arwame: kui niiwiisi 
oleks lastud asjaoludel edasi areneda, siis 
kogu uus majanduspoliitika, selle asemel, 
et meid terwendawatesse wetesse ja ra
hulikkudesse wetesse wiia, meid mõneski 
suhtes hoopis halwemasse olukorda oleks 
asetanud, kui kewadel olime. 

Kõige selle pärast arwasime, et näh
tawasti Wabariigi Walitsusel ja eriti härra 
rahaministril käed mitmetmoodi seotud ja 
et Riigikogul möödapääsemata on kokku 
tulla, selleks esiteks: etl oma kindlat tahet 
walitsusele sugereerida ja teiseks, et Wa-
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bariigi Walitsusele abiks olla nende rüh
made ja koonduste wastu wõitlemiseks, 
kes takistawad meie majanduslikku ter-
wendamistööd. Järelikult siis kasutades 
Riigikogu kokkukutsumiseks parempool
sete rühmade esitajate hääli, ei ole meie 
mingit kokkulepet otsinud ega mingit 
ühist fronti püüdnud saawutada nende 
härradega, kes meie majanduse on upa
kile wedanud, waid meie kindel tahtmine 
seisab selles, et Riigikogu ennast maksma 
pannes, Wabariigi Walitsusele hoogu an
naks uue majanduspoliitika läbiwiimiseks 
ja omalt poolt abi pakuks nende ringkon
dade wastu wõitlemiseks, kelle halb mõju 
meie majanduselu terwendamist takistab. 

Ühe sõnaga, meie ei arwa mitte, et 
need härrad, kes ka siin täna oma kawa-
dega paremalt poolt on esinenud, et need 
härrad, kuigi nemad wäga targad on wa
litsust arwustama, uuesti wõimu juurde 
pääsedes, suudaksid meie majanduselu 
päästa, waid meie kardame, et siis see 
halb olukord, mida nad algatanud on, 
weel süweneks ja weel kaugemale läheks. 

Meie loodame ühtlasi, et Riigikogu 
mitte tähele panemata ei jäta meie poolt 
esitatud seaduseelnõusid, esiteks esimese 
järgu tarbeainete pealt tollide kaotamise 
kohta ja samuti ka tööliste palkade wa-
loriseerimise kohta. Meie arwame, et kui 
walitsus tõsiselt tahab uut majanduslikku 
poliitikat ajada, siis on tema sunnitud ar-
westama pahema tiiwaga. Meie ei ole 
kunagi kippunud walitsema, aga ei ole 
ka öelnud, et ei lähe walitsusse; see on 
kõik aja ja wõimaluste ja kombinatsioo
nide küsimus. Praegu mingit kindlat 
nõuet selles mõttes, et lastagu meid wa
litsema, ei ole; küll aga ütleme, et Riigi
kogu peab arwestama pahema tiiwaga ja 
kui tema seda mitte ei tee, siis laseb ta 
end nendest wanakaewumeestest, wampi 
meestest tallata. Siis ei tule uuest ma
janduspoliitikast mitte midagi wälja. Kui 
teie aga tahate, et pahemtiib teid aidata 
wõiks, täie kaaluga aidata, siis peaksite ka 
meile kindlasti wastu tulema ja esimeses 
joones tööliste palkade waloriseerimise 
eelnõu seaduseks tegema. Edasi: rah-
wamajanduselt mitte põhjendatud tollide 
tõstmised, mis kewadel ette wõeti, ära 
kõrwaldama. 

Nende eelduste juures loodame meie, 
kui meil kõigil aga head tahtmist ajutistest 
raskustest ülesaamiseks jätkub, ruttu 
edasi jõuda. Raskused on suured, nen
dest üle saada ei ole kerge, aga meelt 

heita nende ees ometi mitte ei maksa. 
Peab jätkuma tahet, kindlat tahet. Kah
juks ei ole aga meie walitsus ilmutanud 
järjekindlust, wähemalt sel ajal, mil Rii
gikogu laiali oli. Järjekindlust ei ole mitte 
olnud, aga ilma selleta meie läbi ei saa. 
Meie soowiksime, et edaspidi tugewa 
käega, ilma mingisuguse rühma huwides, 
kindla käega terwendamispoliitika läbi 
wiidaks. Ainult siis wõime meie marga-
kursi langemise seisma panna ja oma 
lootusi wälislaenu saamiseks realiseerida. 

A. A n d e r k o p p (töer.): Minul on 
au austatud Riigikogu liigetele minu 
rühma poolt teatada, et meie heaks kii
dame kawatsuse, mida sotsiaaldemokraa
did on pooldanud, nimelt erikommisjoni 
walimise. Aga sealjuures peame meie 
tarwilikuks, et, kommisjonile päris kind
lasti ära määratud saaks tema wõimkond. 
Kuna kommisjoni walimine homses päe-
wakorras, siis wõib seal ka lähemalt kõ
nelda kommisjoni ülesannetest. 

Edasi on minu tähelpanu Riigikogu 
ringkondades juhitud selle peale, et minu 
sõnadest nõnda wõidakse aru saada, kui
das mina mitte ei mõelnud. Kui mina ük
sikute asutuste krediitide kohta kõnelesin, 
tarwitasin mina andmeid, mis olid pärit 
maikuu algusest. Selle juures tähendasin 
mina, et inimesed, nimelt üks asjatundja 
meie majanduslikus elus, arwamises on, 
et kui meie kõiki Eesti panga krediiti 
hakkame sisse nõudma, siis meie saame 
sealt praegu, wõib olla 2/s katte, 3/s aga 
kindlasti mitte. Nendest sõnadest ei tar
witse nõnda aru saada, nagu oleks meie 
Eesti panga üldine olukord niisugune, et 
meie sealt kunagi laenusid kätte ei saa, 
waid siis, kui seda otsekohe tahetakse 
teha. Sellepärast ütlesin ka mina, et 
walitsusel nähtawasti need raskused ta
kistuseks on, et üksikute ettewõtete kre
diite otsekohe kokku tõmmata ja selle 
tõttu kokkuwarisemine oleks wõinud 
tulla. Samuti loomulik on muidugi, et 
mina Eesti panga tegewust ja endist wil-
dakat poliitikat arwustades kaugeltki ei 
ole tahtnud Eesti panga juhatuse liigetele 
ja nõukogu liigetele, kes selle poliitikaga 
nõus ei ole olnud, midagi etteheitwat 
öelda. 

A. J i i r m a n (põl.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Praegust majanduspoliiti
kat arwustades, on suurem osa kõnele
jaid kõrwale kaldunud selle teemi sisuli
sest arutamisest ja on küsimust kitsarin-
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naliste parteisihtide seisukohalt käsitanud. 
Küsimuse arutamisel on kõrwale mindud 
riigimajanduspoliitika ja Walitsuse tege
wuse arwustamisest ja kõik tähelpanu on 
koondatud ainult Eesti panga ja tema lae
nude wäljaandmise peäle. Meil on püütud 
meeleolu luua, kus raske näib olewat sei
sukorda tõsiselt hinnata ning asja kül
malt kaaluda. Tahaksin siiski wähe pea
tada rahaministri kõne juures. Kõnest 
selgus, et rahaminister ainult ühte abinõu 
näeb, mille kaudu tema arwab Eesti rah-
wamajandust korraldada ja see oli — ra
hamärkide kokkutõmbamine. ( R a h a m i 
n i s t e r O. S t r a n d m a n : K a s T e i l 
i g a w a k s ei l ä h e a l a t i ü h t e j a 
s e d a s a m a r u m a l u s t r ä ä k i d a ? ) 
Kui Teie, härra rahaminister, wõtaksite 
oma stenogrammi, siis leiaksite sealt 
seest, et sarnast mõtet awaldanud olete, 
mida praegu rumaluseks nimetate. Selles 
ühes abinõus, see tähendab krediitide ta
gasitõmbamises ja rahamärkide kaotami
ses, näewad ka pahempoolsed kõnelejad 
seda abinõu, millega suudetakse kindlale 
alusele rajada meie rahwa- ja riigimajan-
dus. (M. M a r t n a, sd.: Ä r g e u s k u g e , 
s i i n s e d a e i u s t a . ) Kui seda ei oleks 
ustud, siis ei oleks teie pahempoolsetes 
ridades niiwiisi kõneldud, nagu seda härra 
Ast tegi, sest terwe härra Asfi kõne oli 
ainult äge krediitide tagasinõudmine. Tä
hendab, teie loodate ainult nende eitawate 
abinõudega Eesti riigimajandust kindlale 
alusele rajada. See on täiesti ekslik, et 
ainult eitawate abinõudega suudetaks 
rahwamajandust parandada ja selles lä
hewad meie arwamised lahku praeguse 
Walitsuse majanduspoliitikast. On kindel, 
et kui tahetakse Eesti panga laenusid ta
gasi tõmmata niisuguse hooga, nagu siin 
täna on nõutud, siis majanduslik kokku-
warisemine möödapääsemata on ja siis ei 
saa Teie isegi wiit miljardit laenudest 
tagasi, mitte sellepärast, et ei oleks wa-
randusi laenu kindlustamiseks, waid puu
dub wõimalus laenusid tasuda, kui ei ole 
tarwilikul arwul kuskilt wõtta rahamärke, 
millega laenu tasuda. Ma olen kuulnud, 
austatud Riigikogu liikmed, ja alles täna 
räägiti minule sellest, kuidas praegust 
majanduslikku kitsikut seisukorda ära ka-
sutawad üksikud pangaomanikud, et nad 
laenud põllumeestele päewapealt üles üt
lewad ja terwe laenu äramaksmist kor
raga nõuawad. Sarnased pangaomani
kud, kes on üles öelnud laenud põllumees
tele, kuuluwad teie rühma. ( K õ n e l e j a 
t e e b t ä h e n d u s e t ö ö e r a k o n n a 

p o o l e . — W a h e l h ü ü e k e s k e l t : 
N i m e t a g e , k e s n e e d o n . ) Alles hil
juti oli järgmine juhtumine Wiljandimaal, 
et põllumehelt, kellel oli õige suur koht, 
mille wäärtus kaugelt üle miljoni, ja kes 
oli oma koha peäle 300 tuhat laenu tei
nud, laen pangaomaniku poolt üles öeldi 
ja ilma pikendamata wäljamaksmist nõuti. 
(A. T u p i t s , põl.: K u u l e t e ? — M. 
M a r t n a , sd.: K u u l e m e , k u u l e m e ! 
W a h e l h ü ü e k e s k e l t : M i s s u g u 
s e s t p a n g a s t l a e n o l i w õ e t u d ? ) 
See oli ühest Eesti erapangast. Kui see 
põllumees ütles, et temal praegu on wõi
matu seda laenu tasuda, siis öeldi sellele 
mehele: Anna oma koht ära selle ja selle 
wäikese hinnaga. Kui seda ei taha, siis 
maksa laen tagasi, rohkem pole siin rää
kimist. Waadake, niimoodi pressitakse 
warandus! wälja nende käest, kes oma 
seisukohta kord laenu abil parandada on 
katsunud. See on waranduste wäljapres-
simine laenude kokkutõmbamisega. 

Teine 'juhus oli Tartu maakonnas, kus 
alles hiljuti oli põllumees omandanud 
omale rehepeksugarnituuri, makstes selle 
eest üle miljoni. Laenuks oli jäänud te
mal weksli wastu ainult 250.000 marka. 
Põllumehe w eks el oli ärimehe käest panka 
antud. Pank nõuab põllumehelt nüüd suwe 
ajal, kus raha kõige wähem, weksliwõla 
täielikku tasumist, ega anna mitte ühegi 
osa peale pikendust. (M. M a r t n a , sd.: 
K a s E e s t i p a n k s e l l e s s ü ü d i 
on?) Terwe see praegune majanduspo
liitika on selles süüdi. Ja kui põllumees 
ütles, et mul pole praegu wõimalust 
250.000 wälja maksta, siis tuldi ja kirju
tati üles garnituur, mis maksis temal 
umbes 1.200.000 ja müüdi ära 400.000 
marga eest. Ta pidi wõtma kahju üle 
800.000 marga. Waadake, see on jälle 
waranduse wäljapressimine teie poliitika 
tagajärjel. Wiimastel päewadel läheb 
lugu järjest halwemaks, sarnased juhtu
mised korduwad ikka rohkem ja rohkem 
ja see mõjub meie majanduselu peale hä
witawalt. Kui teie tõmbate Eesti panga 
Wõlgasid kokku ainult riigipanga ja riigi
kassa seisukohalt wälja minnes, siis hin
date seisukorda liiga ühekülgselt ja sar
nane ühekülgne majanduspoliitika mõjub 
häwitawalt meie rahwamajanduse peale. 
Seesugune majanduspoliitika on täiesti 
hukkamõistetaw. (T ö ö - h o o 1 e k a n d e-
m i n i s t e r C h r . K a a r n a : Ä r g e s e l 
l e p ä r a s t k i s e n d a g e . ) See on roh
kem kui kisendamise wäärt. 
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Kui meie waatame edasi neid teisi 
abinõusid, mis on selle peale sihitud, et 
Eesti margakursi hoida, kuna ta praegu 
alaliselt langemas on, siis näeme, et wäga 
suure rõhuga kriipsutatakse alla riigi 
eelarwe tasakaalu wiimist, näib nagu 
oleks sarnase seisukorra kättesaamine 
wäga raske ülesanne. Riigi eelarwe tasa-
kaaluwiimine ei ole aga sugugi nõnda 
raske ülesanne, sest juba paar eelmist 
aastat on eelarwe tasakaalus olnud. En
dine walitsus lõpetas 1922 aasta eelarwe 
miljard kaksada miljoni margalise üle
jäägiga. (T ö ö - h o o 1 e k a n d e m i n i s-
t e r C h r . K a a r n a : K u s s e e ü l e 
j ä ä k on?) Ülejääk? Kus ta on, see on 
teine küsimus, kus tema on — ta on ära 
tarwitatud. 1923 a. eelarwe wiis walit
sus tasakaalu 330-miljonilise ülejäägiga. 
(H u 1 g a 1 i s e d w a h e l h ü ü d e d . T ö ö-
h o o l e k a n d e m i n i s t e r C h r . K a a r 
n a : J a ko 1 m e m i 1 j a r di 1 i s e s i s s e -
w e o ü l e k a a l u g a . ) See on jällegi 
teine küsimus — sissewedu, mina aga 
räägin praegu riigi eelarwest ja selle ta
sakaalu wiimisest. (To ö - h o o 1 ek an d e -
m i n i s t e r C h r . K a a r n a : Ä r g e r ä ä 
k i g e l a p s e j u t t u . ) Tähendab, kaks 
wiimast aastat ja nimelt 1922 ja 1923 
aasta on meil riigi eelarwe ülejäägiga 
lõppenud ja need ülejäägid kokku teewad 
wälja poolteist miljardit. Tähendab, ei 
ole mitte nii wäga raske ülesanne wiia 
riigi eelarwet tasakaalu, et siis öelda: 
waadake, mis meie praegune walitsus on 
teinud, tema on riigi eelarwe tasakaalu 
wiinud! Kui ta ka seda teeb, ei oleks siin 
midagi iseäralikku, sest eelarwe on juba 
kaks aastat rohkem kui tasakaalus olnud 
ja see ei ole siis mingisugune iseäralik ime, 
kui ka praegune walitsus seda teha suu
dab. Minewa-aastane ikaldus langes just 
1923 a. eelarwe täitmisele ja nimelt selle
pärast peaasjalikult, et minewal aastal ei 
suutnud põllumees osta. Tänawu ta suu
dab juba osta, sest et hea wiljaaasta on 
tulemas. Sellest näeme, et see reklamee-
ritaw eelarwe tasakaalu wiimine nii hir
mus üllataw ei olegi, ei ole sugugi oma
pärane ega uudis, waid seda on juba eel
mised walitsused korda saatnud, pealegi, 
kui olud on kujunenud sarnasena, et meie 
tänawuaastane eelarwe peaks loomulikult 
lõppema ülejäägiga. Kui aga nüüd waa
data edasi ja peatuda wäliskaubanduse 
tasakaalu wiimise juures, et ta mitte enam 
nii passiiwne ei ole . . . (J. P i i s k a r, is. : 
N a g u t a s e d a p õ l l u m e e s t e W a 
l i t s u s e a j a l oli.) . . .nagu ta seda 

senni on olnud ja praegu on, siis peab 
tähendama, et selle ülesande täitmiseks 
on praegune walitsus ainult eitawaid abi
nõusid tarwitusele wõtnud. Siin on wä
liskaubanduse normeerimisele asutud ai
nult keelutollide kaudu. Sarnane abinõu 
on liiga ühekülgne abinõu, on nagu rihma 
kokkutõmbamine, aga kui teda liialt kokku 
tõmmatakse ja kõht ikkagi tühjaks jääb, 
siis nõrkeb inimene ära. Sest kui meie 
põllumajandusele tarwisminewate kõige 
tarwilikumate abinõude sissewedu takis
tame kõrgete keelutollide abil, kui keela
takse ära sisse wedada põllutöömasinad, 
mis tarwilikud on meie põllumajanduse 
produktiwiteedi tõstmiseks, siis meie 
teame, et see lõikab lihasse ja luusse. See 
on näljapoliitika, kui kitsendatakse elulisi 
sisseweo produkte. Kui kitsendatakse 
luksusasjade ja igasuguste maiusasjade 
sissewedu, pannes neile peäle kõrged 
tollid, siis ei ole sellel mingit halba taga
järge, wast ainult see, et kui neid enam 
kõrgete tollide pärast sisse ei weeta, et 
siis hakkab õitsema nende sissewedu 
kontrabandina ja riik ei ole sellega mitte 
wõitnud, waid kaotanud, sest see toll, 
mis oleks sisseweo juures saadud, jääb 
saamata. Meie praeguse Walitsuse kawas 
puudub ülesehitaw töö. Tähendab, tolli
poliitika ei suuda üksi meie majandust 
terwendada, waid see peaks olema midagi 
muud, mis aga senni puudub meie prae
guse Walitsuse majanduselu juhtimise ka
was. S e e on n i m e l t ü l e s e h i t a w 
t ö ö , s e s t m i d a r o h k e m m e i e r a h 
w a s h a k k a b p r o d u t s e e r i m a , 
s e d a k i n d l a m a k s m u u t u b m e i e 
m a j a n d u s l i k s e i s u k o r d . Meie 
praegune walitsus ei ole aga tarwitanud 
seda jaatawat abinõu, waid on tarwita
nud ainult ja üksi eitawaid abinõusid. 
Selle asemel, et wälja anda krediite, mis 
eelarwe kaudu rahwaesituse poolt üles-
ehitawa töö peale lubatud, hoiab walit
sus need summad riigikassas kinni. (T ö ö-
h o o l e k a n d e m i n i s t e r C h r . K a a r 
n a : K u s t n e i d w õ t t a ? ) On olemas 
tagawara, kust neid wõtta, riigikassal on 
wastawad summad. Praegu on isegi 
nõnda kaugele mindud, et piimatalituste 
ehitamiseks ettenähtud summast, 30.000.000 
marka, mis eelarwes ette oli nähtud, ei 
ole kuigi palju wälja antud. Kui ma ei 
eksi, — siis ulatab wäljaantud laenude 
summa 6.400.000.—, kuna teine osa on 
kõik wälja andmata. Tänawu aasta on 
igatahes kaduma läinud, sest warsti on 
juba sügis käes ja waewalt suudetakse 
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weel piimatalitusi üles ehitada. Nii siis 
näeme, et ka siin alal, kus midagi oleks 
wõidud teha, hoitakse tagasi ja aetakse 
nende krediitide kokkutõmbamise ja sul
gumise teel eitawat poliitikat, mida tuleb 
ebaotstarbekohaseks pidada ja hukka 
mõista. Selles asjas peab muutus tulema. 
( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : L a s k e 
a g a m a r k j ä l l e l a n g e d a . ) Mark ei 
lange siis, kui meil asutatakse niisuguseid 
ettewõtteid, mis uusi produkte juurde 
lööwad. 

Kui meie peataksime weel lühidalt 
waloriseerimise küsimuse juures, siis 
peab ütlema, et waloriseerimise läbiwii
mine on kõigerohkem arwustust kuulda
wale toonud. Peab ütlema, et ükski 
Riigikogu liigetest, ega ükski rühm ei kõ
nelenud põhimõtteliselt waloriseerimise 
wastu. Siin on kõneldud arwustawalt 
sellest, kuidas waloriseerimise läbiwiimist 
korraldada. Sennisel wiisil waloriseeri-
mine tahab rohkem eitawaid kui jaata-
waid tagajärgi anda. (M. M a r t n a , sd.: 
T ä h e n d a b , k a s u k a t p e s t a , i l m a 
e t t e m a m ä r j a k s s a a k s . ) Ei, 
härra Martna, wõib ka kasukat pesta nii, 
et tema märjaks saab, tuleb teda ainult 
pärast ära kuiwatada. Kui meie nüüd 
waatame seda waloriseerimfee läbiwiimist, 
siis näeme, kuidas siin kroonikursiga wa
balt talitatakse, mis õiglast; nurinat esile 
toob. Waatamata selle peale, et börsel 
noteeriti kroonile kurs, mis ulatas üle saja 
marga, umbes 115 marka, hakati siiski 
laenusid waloriseerima kroonikursiga" 
sada. Loomulikult kutsus sarnane tegu
wiis nurina ja pahameele esile. Kui ei 
oleks päewakursiga waloriseeritud, siis 
ei oleks wast sel korral keegi wastu rää
kinud. Nüüd aga läheksime edasi ja 
waatame, mis wolonseerimine wõib tuua, 
kui meie rahakurs langeb. Wõib kindlasti 
öelda, et sarnasel korral mõjub walori-
seerimine täiesti häwitawalt. Kujutage 
endale ette, kui meil oleks kõik laenud 
enne sõda ka waloriseeritud ja et meil 
oleks tulnud kõiki neid laenusid nüüd 
kullaalusel tasuda, kas oleks meie suutnud 
seda siis teha. (W a h e 1 h ü ü e.) Selle
pärast oleks esimene püüe, et walorisee-
rfondile wiidaks kindla rnargakursi juures 
läbi. Näiteks ei suuda asunikud oma laenu
sid tasuda, mis neil waloriseeritud on, kui 
meie mark alaliselt langeb. Waatame, 
kuidas meil 1920 aastal mark langes, ja 
kui sel ajal oleks waloriseeritud, siis oleks 
see marga langemisele weel enam kaasa 
aidanud. Mitte üksi eitawate abinõudega 

ei tuleks meil rnargakursi hoida, waid 
rohkem loowa tööga. Niisama peame eita-
wale seisukohale asuma Wabariigi Walit
suse kawratsuse wastu, kui majanduspo
liitikat senniste põhimõtete alustel jätka
takse, riigiwaranduste realiseerimise, see 
on metsa mahamüümise asjus. (A. J õ e 
ä ä r , sd.: K u i p a l j u T e i e p a r u n i 
t e l e m e t s a k i n k i s i t e ? ) Parunitele 
ei ole mitte midagi kingitud. See metsa 
realiseerimine, kui meil metsa juba isegi 
wähe on, wõrreldes lähemate naaberrii
kidega, oleks küll ülekohtune. (K. E i n 
b u n d , põl.: M e t s a m ü ü a ei t o h i ! ) 
Eestis on metsa wähe üle 20% kogu maa
pinnast, Saksamaal on metsa 26%, Unga
ris — 29%, Austrias — 33%, Soomes on 
metsa all üle 56%, ja seal on metsad palju 
täielikumad kui meil. Ja waadake, kui 
meil nii wähe metsa on ja seda weel wä-
hendame, selle juures ei suuda metsakul
tuuri edendada, siis on see rohkem kui 
hädaohtlik. Hädaohtlik juba sellepärast, 
et meie metsamaterjaal wõib kodumaal 
liig kalliks minna, kus juba praegugi puu-
ehitused wäga kallid tulewad. Ka kütte-
materjaaliks tarwitatakse meil wäga 
palju metsa ja ka selle metsa hind on liiga 
kõrge, metsa wähesuse tõttu. Asunikud 
on weel ilmu hooneteta ja, nagu täna 
kuulsime asunikkude esitajalt, ulatab asu
nikkude pere üle 23.000. Neil on aga 
wäikene osa hooneid ehitatud ja kui nen
del hoonete ehitus alles ees ja see peab 
läbi wiidama lähematel aastatel, siis 
nõuab see wähemalt kümneidtuhandeid 
tiinusid metsa hoonete alla, mis iseenesest 
kohutaw summa on. Kust me saame 
materjaali, millega meie suudame asunik
kudele hooneid üles ehitada. Asunikkude 
hoonete ehitamise peale oleme isegi sun
nitud suure protsendi metsa ära laastama 
ning siis ei wõiks juttu olla metsa müü
misest. Mets on warandus, mille tarwita-
misel ettewaatlik tuleb olla. Weel oleks 
metsamüümine praegusel ajal, kus soodne 
turg täiesti puudub, täitsa lubamata. 
Kõiki kokku wõttes wõib öelda, et kui nii
wiisi riigimajandust juhitakse, nagu seda 
senni tehtud on, kus ainult eitawad abi
nõud tarwitusele on wõetud ja kus pea-
abinõu selles seisab, et Eesti markasid 
riigikassasse koondada ja neid seal alles 
hoida, ei wõi juttu olla, et meie suudak
sime oma rahwamajandust jäädawalt pa
randada. Sarnase majanduspoliitika juu
res saab rahwamajandus kindlasti rohkem 
kannatada, ja see tasub hullemini kätte, 
kui wahest seda arwatakse. Säärase ma-
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janduspoliitikaga häwitame rahwamajan-
duse sõna täielikus mõttes, ja siis ei ole ka 
meil enam riigimajandust olemas. Meie 
peame selle eest hoolitsema, et rahwama-
jandus tugew oleks, sest tugewa rahwa-
majanduse juures suudame riigimajandust 
kergesti parandada. Aga nagu näha ei 
wõta seda praegune walitsus mitte ar
wesse, waid waatab rahwamajanduse 
häwinemise peale külmalt — nii et tekib 
tahtmata küsimus, kas meie suudame weel 
Eesti rahwamajandust päästa. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on rkl. 
Baars'il faktiliseks märkuseks. 

K. B a a r s (töer.): Ma wõtan sõna 
faktiliseks õienduseks. Rkl. Jürman tähen
das siin, et Wiljandi pank on ühe talu
mehe wastu asunud wäljapressimise sei
sukohale. Härra Jürman tähendas, et selle 
panga juhataja asub meie rühmas. Et aga 
meie rühmas peale minu, pangajuhatajaid 
ei ole, siis arwan ma, et härra Jürman 
puudutas seda panka, kus mina juhatajaks. 
Asi oli järgmine: Ühel talupidajal on 
wõlga pankades 300.000 mk. Pool sellest 
on teistes pankades. Wõlgade tähtajad 
teistes pankades jõudsid kätte ja need 
pangad ei pikendanud Wõlgasid. Siis tuldi 
talupidajale wastu ja wõeti need wõlad 
üle, maksti need wõlad tasa. Nüüd tule
wad nende wõlgade tähtajad kätte ja 
wekslid lähewad protesti, kui tähtaeg 
täis, — nii tehakse iga wõlgnikuga ning, 
ma usun, härra Jürman ei saa, kui ta wõ-
lausaldaja on, ka teisiti talitada. Sisse
nõudmisele praegu ei ole asutud. Oode
takse teatud aeg weel ja kui maksmist ei 
järgne, siis asutakse sissenõudmisele. 
Härra Jürman räägib ebatõtt, mingisugust 
wäljapressimist pole olnud. 

J. P u s k a r (is,): Ma ei kawatsenud 
selle küsimuse puhul sõna wõtta, sest et 
sotsialistlikkude rühmade poolt on juba 
mitmed kõnelejad meie nõudmised ära 
seletanud, mispärast erilist tarwet ei 
olnud neid uuesti kordama hakata. Aga 
eelkõneleja põllumees härra JürmanM 
kõne sunnib tahes wõi tahtmata mõnin
gaid paralleele tõmbama, et praegust ma
janduspoliitikat silmapaistwamaks ja ku
jukamaks teha. Kõigepealt tähendas 
härra Jürman sotsialistlikkude rühmade 
kõneleja rkl. Asfi seletuse kohta, et olla 
kõneldud ainult eitawatest abinõudest, 
tahetawat parandada ainult eitawate abi
nõude abil, nagu krediitide kokkutõmba
mine. Milline on siis põllumeestekogude 
programm? 

Kuulasin härra Jürman'i kõnet suure 
huwitusega. Mis oli siis tema kõnes jaa-
tawat? Härra Jürman lõi wastu rindu 
ja ütles: „Jah, kui meie ellime ja ollime, 
siis olid iga aasta suured ülejäägid". 
Oleme näinud, kuhu need ülejäägid on 
jäänud. Härra Jürman ütleb, et metsade 
kallale asudes häwitatakse riiklikka wa-
randusl. Aga Teie ju sellepärast wist 
enam walitseda ei saanudki, et kõik taga-
warad olid ära tarwitatud. Edasi näib, et 
põllumeestel ei ole mingisugust kawa. 
Meie poolt on esitatud terwe rida konk
reetseid kawatsusi, meie tahame kõik abi
nõud tarwitusele wõtta, et neid läbi 
rõhuda. Mõned rühmad on teatanud ja 
öelnud, et need nõudmised neile wastu-
wõetawad on, teised ei ole seda mitte 
teinud ja sellepärast ei tea meie nende 
ettepanekute saatust. Põllumehed ei ole 
aga mitte heaks arwanud esitada oma 
positiiwset kawa, mille abil neid wäär-
nähtusi kõrwaldada, mille all meie majan
duslik elu kannatab põllumeeste armust. 
Härra Jürman toob ette näitena, et pan
gad on asunud pigistama põllumehi. 
Härra Baars näitas juba, kuidas lugu Wil
jandi pangaga on, ja peab arwama, et teis
tega lugu samasugune on. Mina küsiksin 
härra Jürman'ilt, kas põllumeihed üldse ta
hawad weksleid maksta wõi mitte? 
(Naer . ) Kuidas siis lugu on? Kui weks
leid maksta ei suudeta, siis wõib siin olla 
kahe asjaoluga tegemist: kas on juhitud 
majapidamist halwasti ja sellepärast ras
kused on tekkinud nagu mõnel äril, wõi 
on laenu tehtud kergemeelselt ja kergelt 
saadud raha ka kergemeelselt ära tarwi
tatud. Niihästi üks kui teine on halb. 
{Wahelhüüded p a h e m a l t poo l t . ) 
Kui nüüd põllumeeste seisukord tõesti 
juba nõnda halb on, nagu härrad põllu
mehed siin kurdawad, mis peab siis saama 
töölistest, kes, nagu tänagi siin on rõhu
tatud, isegi mõnes riigiasutuses hakkawad 
tulewikus ainult üks wõi kaks päewa nä
dalas töötama? Kuidas suudawad nemad 
oma kohustusi perekonna wastu täita? 
Seal teie raskusi ei näe, see teid ei huwita. 
(H u 1 g a 1 i s e d w a h e 1 h ü ü d e d.) 

J u h a t a j a K. W i r m a ( h e l i s 
t a b ) : Palun rahu! 

J. P u s k a r (is.): Mina arwan, et 
meie majanduslikult kindlustatud põllu
meeste kiht on see, keda praegune 
majanduslik kriis kõigewähem pigistab. 
Kui põllumehed täna siin suu täis 
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wõtawad, siis ainult selleks, et sise-
maaliseks tarwitamiseks meeleolu luua. 
Sest mis on siis tõepoolest sündinud? 
Eriti just Wiljandimaal, kus põllumehed 
oma wekslid wälja osta ei suuda, liigub 
alatasa inimesi, kes tööd otsiwad. Ma 
wõiksin nimetada terwe rea taluperemehi, 
kes ainult hooajatööks wõtawad omale 
sulaseid, aga kui hooajatööd ei ole, siis 
lastakse sulased lahti, sest teiseks hoo
ajaks on ju inimesi küllalt saada. Neid on 
niipalju saada, et ollakse tänulikud, kui 
tööd üldse saadakse, hakatakse enne tööle 
kui palgatingimustest on kõneldudki. (J. 
H ü n e r s o n , põl.: T e i l on k a s t r u -
l i m e e s t e p o l i i t i k a . — K. E i n 
b u n d , põl.: H ä r r a P u s k a r , m i s 
t ö ö l i s e d T e i e k õ n e k o h t a a r 
w a w a d ? ) Mina ei tarwitse Teile selle 
peale wastust anda, aga kui see küsimus 
Teid huwitab, siis ehk lähete õtse tööliste 
juurde ja saate selle wastuse katte ilma 
wahetalituseta. 

Et elukallidus tõuseb, selle wastu ei 
oli härra Einbund waielnud, tema rõhutas 
seda weel eriti ja nähtawasti selles tead
mises, et ega päris põllumeesteni tema 
wäited ei ulata. Elukallidus tõus, mis tinr 
gitud eestkätt tarbeainetest, muudab ju 
ometi wahekorra sarnaseks, et kõige selle 
eest, mis talupoeg müüb, saab tema iga
päewaga kõrgemat hinda, kuna aga töö
paigad mitte ei tõuse, siis peaks põllu
meeste seisukord lihtsalt päew-päewalt 
paranema. Ja siis tullakse ja tehakse 
suuri sõnu selleks, et demagoogiat teha 
ja muud ei midagi. Sellepärast kõlab nii 
wäga imelikuna, näiteks, härra JürmanM 
waide, kui ta ütleb, et marga langemise 
korral põllumehed ei suuda kokku wõtta 
nii palju raha, nagu seda on tarwis, wõr
reldes margakursi langemisega. Mina ei 
ole sarnast olukorda kunagi tähele pan
nud, ega ole ka kuulnud, et rahakursi 
langemisel tarbeainete hinnad margakur-
sile järele ei jõua ja eriti see kiht, kes tar
beaineid müüb, selletõttu kokku wäriseb. 
Seda peaksite küll teie, härrad põllu
mehed, põhjendama. Ja kui Teie, härra 
Jürman, kurdate waloriseerimise üle, siis 
on täna mitmel korral näidatud, et walo-
riseeritud on ainult neid, kes kõige raske
mates tingimustes elawad — esimesest 
päewast on kõik nende kohustused walo-
riseeritud. Aga miljoniliste talude oma
nikkudel ei ole weel midagi waloriseeri-
tud. Alles üleeile teatas härra Riigi-
wanem, et palkasid ei saada enne walori-
seerida, kui maksusid ei ole waloriseeri-

tud, aga maksude waloriseerimine olla 
äärmiselt raske ülesanne ja üldse ei saada 
sellega niipea hakkama. (K. E i n b u n d , 
põl.: K u i s o t s i a l i s t j u b a w a l o -
r i s e e r i m i s t t o e t a b , s i i s p e a b 
w a r a n d u s t e w õ õ r a n d a mi n -e 
s e l l e t a g a o l e m a . ) Nüüd, härra Ein
bund, saan mina aru, millise loogika järele 
Teie oma tänase kõne üles ehitanud olite, 
niisugusel korral on ülearune Teiega 
waielda. 

Ma tahaksin näidata weel enne, kui " 
lõpetan, et samal ajal, kus põllumeeste 
hädaldamine on ülespuhutud kõmu, muu
tub aga töötawa kihi seisukord palju tun-
tawamalt raskemaks: suureneb iga päe
waga tööpuudus, töötingimused muutu
wad halwemaiks, läheme wastu talwele, 
kus tööpuudus eriti suureks muutub. Sel
les mõ.ttes peame tarwilikuks rõhutada, et 
Wabariigi Walitsus ei ole tarwilikuks pi
danud seletusi anda, missugused kawat-
sused temal sellel alal olemas on. Senni-
sest tegewusest pole meie wõinud ka 
neid kawatsusi, wõi sihtjoon! näha. Meie 
peame tarwilikuks rõhutada, et hoolitse
mine ühelt poolt palkade waloriseerimise 
eest ja wõitlus tööpuuduse wastu ning 
teiselt poolt tarwilikkude seaduste maks
mapanek peaksid saama sennisest suu
rema tähelpanu osaliseks. Ma mõtlen 
ühelt poolt kinnitusseadust ja teiselt poolt 
paiukiseadust, mille wastuwõtmine walit
sewate rühmade ja parempoolsete armust 
wiibib. Paiukiseadust, kuigi see kõigi 
tööliste kohta ei käi, oleks wäga hästi 
wõidud kewadisel istungjärgul wastu 
wõtta. Praeguselt walitsuselt ja Riigi
kogult nõuame meie, et nad nende küsi
muste peale rohkem tähelpanu pööraksid. 
Siin on seisukord palju tõsisem ja raskem, 
kui sellel ringkonnal, keda kaitsewad põl
lumeestekogude esitajad. 

R a h a m i n i s t e r O. S t r a n d m a n : 
Austatud Riigikogu liikmed! Härra Jür
man seletas, et piimatalituste laenud ei 
ole wälja antud. Praegusaadud andmete 
järele ei wasta see tõeoludele. Krediiti on 
awatud 30. miljonit. Ta on osalt wälja 
wõtmata. Aga härra põllutööminister 
teatas praegu kategooriliselt — kui teie 
seda saate ümber lükata, siis tehke seda 
— et ükski, kes on oma dokumentidega, 
nagu kord nõuab, põllutööministeeriumi 
tulnud, ei ole ilma selle laenuta tagasi läi
nud. Kui teil teised teated on, siis tooge 
need ette. (A. J ü r m a n, põl.: P õ l l u 
t ö ö m i n i s t e e r i u m s a a t i s t e a t e 
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k õ i g i l e l e h t e d e l e , k u s ö e l d a k s e , 
e t k r e d i i d i d . . . ) Aga ma wõin öelda, 
et teadete järele on minewal aastal kre
diite alles septembrikuus wälja wõtma 
hakatud, nii et tänawu aasta on neid weel 
warem wälja wõetud kui läinud aastal. 

See on üks asi. Teine asi on see, mis 
eelarwesse puutub, siis öeldakse, et 
tänawu aasta olla palju parem seisukord 
kui läinud aastal, nüüd olla palju ülejääke 
olnud. Härra Jürman wast ehk ei tea, et 
meil läinud aastast on krediite üle kantud 
770 miljonit, need on krediidid, mis läinud 
aasta eelarwes olid määratud, mis tänawu 
aasta eelarwes sees ei olnud, waid kredii
tide sulgumise seaduse järele tänawuaasta 
krediitide hulka üles wõeti. Siis on tä
nawu aastal weel meie krediitide hulgas 
340 miljonit, see on summa, mis riigikas
sal Eesti pangas oli. See teeb kokku wälja 
1 miljard 100 miljonit, ja see summa tuleb 
kuskilt katta. Kui läinud aastal 340 mil
jonit ülejääki oli, tänawu aasta aga juba 
eelarwes iseenesest 770 miljonit puudu
jääki on, siis see summa tuleb kuskilt 
katta. (A. J ü r m a n, põl.: T e i e k a n 
n a t e j ä l l e o s a üle.) Seda ma tahtsin 
ka öelda, aga Teie tulete mulle ette. Läi
nud aastal oli see summa palju wäiksem 
ja selles see asi seisabki. Ja kui Teie nüüd 
peale käite, et andke kõik krediidid wälja, 
mis on tänawu awatud, siis peab ütlema, 
et ka endine rahaminister ei ole kõike 
krediite wälja andnud. (K. E i n b u n d , 
põl.: E e l a r w e t ä i t m i n e a n n a b 
i k k a t e i s e d t a g a j ä r j e d . ) Seda 
ma ju seletan ja sellepärast tulebki muist 
krediitisid tagasi pidada. Kui Teie kõik 
wälja annate, siis ei saa eelarwet täita. 
Mis nüüd puutub positiiwsetesse ja nega-
tiiwsetesse tagajärgedesse, siis on p ä e 
waleht", kes minu tegewusele oma huwi 
on pühendanud, seda negatiiwse kriitika 
alla wõtnud. Aga siis on öeldud, et üks 
positiiwne kawa on mul ka olemas. Põl-
lumeestekogu ei ole seda mitte ette kand
nud. See on muidugi loomulik. Siin on ka 
Riigikogu liigete hulgas juriste, isegi Pee-
terburi ülikooli juriste, kes teawad, et on 
õigus olemas ja on õiguse poliitika ole
mas. Mis on õiguse poliitika? Seatakse 
teatawad ideaalid üles ja siis leitakse abi
nõusid, kuidas neid kätte saada. Samuti 
on ka majanduspoliitika. Põllumeeste 
rühm ei ole aga siiamaani minu arusaa
mise järele ühte ainustki positiiwset ette
panekut teinud, peale selle kawa, mis as
jatundjate poolt on kokku seatud. Kuid 
seda kawa on Wabariigi Walitsuse liik

med läbi waadanud ja omaks tunnistanud. 
Kui härra Jürman tarwilikuks leiab sele
tama tulla, et Walitsuse! on praegu ainult 
negatiiwne programm, siis peaks ta ka 
ometi teatama oma positiiwseid ettepane
kuid. Mina olen alati seda seisukohta 
kaitsenud, ja seda wõib härra Aule Eesti 
pangas öelda, et Eesti pank ei tohi mitte 
olla mingisugune likwideerimise kommis
jon. Ta ei ole seda ka olnud, sest tege
likult ei ole Eesti pank krediitisid weel 
kokku tõmbanud. Eestis on aga suur hulk 
ettewõtteid, mida tuleb nimetada wesi-
wõsudeks ja nende likwideerimine teeb 
raskusi. Ja neid on kahjuks wäga palju. 
Kui Teie nende eest siin seisate, siis ajate 
Teie kõige halwemat poliitikat, sest siis ei 
lase Teie üksikute elujõuliste ettewõtete, 
mida meil ka olemas on, krediite suuren
dada. Ja endise poliitika wiga seisab just 
selles, et nende wesiwõsude krediite katte 
ei saa. 

Siis edasi. Teie, härra Jürman, ei ole 
ka mitte noormees, ja Teie teate ka wäga 
hästi, et iga aasta ja igal ajal on talusid 
müüdud. Endisel ajal ringkonnakohtus 
olid igal nädalal oksjonid, kus neid talu
sid müüdi, kes pankrotti jäid. Ja kui nüüd 
üks peremees on pankrotti jäänud, ei 
suuda oma Wõlgasid maksta ja tema gi-
randid tema eest enam ei wastuta, ja kui 
siis pank on sunnitud talu oksjonile ajama, 
siis ei tähenda see rahwamajandusele 
mitte midagi. Halwast peremehest saa
dakse lahti, selle koha ostab jõukam ära 
ja peab kohta edasi. Ja kui nüüd keegi 
ostab omale niidumasina wõlgu ja ei leia 
girantisid, kes tema eest wastutawad, ja 
kui siis see masin oksjonil maha müüakse, 
siis ei lähe tema mitte Eesti rahwamajan
dusele kaduma, sest tuleb ju teine, ja os
tab selle masina ära, ja see wõib olla rah
wamajandusele isegi kasulik, sest masin 
läheb parematesse kätesse. Kas teate, 
härra Jürman, ma seletan Teile ühte asja. 
Helsingi on tore linn, Tallinn on tema 
kõrwal wilets, aga kas Teie teate, kuidas 
suur hulk Helsingi majadest on ehitud. 
Suur hulk majaomanikka on pankrotti 
jäänud. Ehitab omale maja ülesse, ei jõua 
aga protsente maksta ja maja müüakse 
oksjonil maha. Sellest on rahwamajandus 
ja sellest on linn kasu saanud, ja ainult 
inimesed, kellel majanduslikku alust ei 
ole, on kahju saanud. Keegi ei tohi aga 
kohustusi oma peäle wõtta, mida tema 
täita ei saa. Ja kui Teie ütlete, et siis, 
kui pank weksli terminil, kui girandid 
enam uut allkirja ei anna, sisse nõuab, et 
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siis see ülekohus on ja et sellest Riigi
kogus kisa peab tegema, kui kaugele Teie 
siis niiwiisi lähete? Misjaoks siis weksel 
ja termin on? Tallinnas naerdakse 
praegu, et Eesti pangas on preili wäikese 
rumaluse teinud ja niikaugele läinud, et ta 
igaühe käest, kes weksli annab, allkirja 
wõtab, et seda wekslit enam pikendama 
ei tulda. Panga juhatus on muidugi selle 
korralduse muutnud, sest preili olla seda 
ilma juhatuse teadmata teinud. See näi
tab, missuguses olukorras meie elame ja 
kui kaugele meil krediitide pikendamisega 
on mindud. 

Kui nüüd härrad Einbund ja Jürman 
ütlewad, et raha on, andke see wälja, 
muud abinõu ei ole, siis on tagajärg... 
(A. J ü r m a n , põl.: M e i e o l e m e a i 
n u l t s a r n a s e j ä r s u s i s s e n õ u d 
m i s e w a s t u . ) Teie ütlete, et minu 
programm on kõik negatiiwne, aga milles 
need positiiwsed seisawad? (A. J u r 
in a n, põl.: E g a ma o m a p r o g r a m m i 

• e i h a k k a s i i n e t t e l u g e m a . ) Ah 
soo, see on Teil põuetaskus! Niikaua aga 
kui Teie seda wälja ei ole toonud, ei saa 
mina Teiega rääkida, sest mina ei armasta 
salalikka inimesi. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on M. 
Martinsonal faktiliseks märkuseks. 

M. M a r t i n s o n (põl.): Härra raha
minister tähendas piimaasjanduse laenude 
kohta, et kõigile on tänawusest krediidist 
wälja antud, kes on esitanud korras pa
berid. Mina wõin aga öelda, et see 30 mil
jonit laenu on määratud 40 ühisusele ja 
praegu on laenu saanud 9 wõi 10 ühisust, 
wähemalt oli see nii 15. augustil, see on 
5—6 päewa tagasi. Need ühisused on saa
nud kogusummas laenu kõigest 6.400.000 
mk. ja sealjuures ei ole nad mitte terwet 
summat laenu kätte saanud, waid ainult 
esimese poole. Ja alles eile käis inimene 
seal, tal olid kõik paberid korras, aga 
öeldi, et tal ei ole neid tarwis esitada, 
sest laenu niipea ikka ei saa. See on fakt, 
ja kui härra rahaminister tähendas, et 
minewal aastal on need laenud wälja an
tud alles sügisel, siis sündis see nii selle
pärast, et see laen oli siis alles esimesel 
korral antud, kus oli palju sekeldusi ja kus 
tuli inimestel mitu korda Tallinnas käia, 
nii et kõigil nendel põhjustel laenu wälja-
wõtmine sügise peäle jäi. Tänawu nii
suguseid põhjusi ei olnud ja sellepärast ei 
saa ka mitte öelda, et kõik oleksid laenu 
kätte saanud, kes paberid korralikult on 
esitanud. See ei wasta mitte tõele. 

K. T o n k m a n (põl.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Minul on selgesti meeles 
üks moment ajutise Walitsuse päewilt. 
Sel korral, kui Eesti wabariik loodi ja aju
tine walitsus tegutsema hakkas, asus Wa
bariigi Walitsus praeguses ohwitseride 
kasinos. Sinna sisse astudes, kus ajutise 
Walitsuse liikmed koos olid ja küsides, et 
mille peale meie siis tugeneme ja millega 
oma riiki ja rahwast walitsema hakkame, 
oli ühine wastus wabariigi ajutise Walit
suse poolt: „Meie tugewus seisab loowas 
töös ja wastastikuses usalduses." Sel kor
ral wõttis awalik arwamine selle wastuse 
wastu. Ajakirjanikud selgitasid selle sei
sukoha läbi ja läbi ning kõik ajakirjad asu
sid ühele seisukohale, et meie peame löö
wat tööd tegema ja üksteist wastastikku 
usaldama, et Eesti riik püsima jääks. Kuid 
loowas töös, niisama ka riigi walitsemises, 
minnakse mõtteliselt üksteisest lahku. On 
selge ja awalik tõde, et Eesti rahwas ei 
ole kunagi jõukas rahwas olnud. Temal 
ei ole olnud suuri rahwuslikka kapitaale, 
kui wabariik loodi, et oleks igaüks omal 
jõul wõinud suurelt ja laialt tööle asuda, 
neid nõudeid rahuldada, mida rahwa ja 
riigi elu nõudis. Seesugust kapitaali Eesti 
rahwal ei olnud. 

Edasi. Kui tegewust waadata, siis sel
gus, et meil igast asjast puudus oli, nii
hästi üksikutest kaupadest, ja tarbeaine
test, ja sel korral, kui ajutine walitsus 
o*ma tööd algas, oli Tallinna linnal ainult 
1^ päewa leib tagawaraks. Kõiki pidi 
looma hakkama, selleks oli usaldust tar
wis. Sellekohaste põhimõtete ja põhihe
lide järele hakati igalpool lööwat tööd 
tegema ja see loow töö, olgu missugusel 
alal tahtes, kas põllumajanduse, tööstuse 
wõi ärielu alal nõudis teatawaid krediite. 
Ilma krediitideta oli täiesti wõimatu edasi 
saada. 

Kui neid ettewõtteid waatame, mis sel 
korral ja hiljem asutatud,. . . (M. M a r t 
na, sd.: L õ p e t a d a ! ) Koosolek ei ole 
weel lõppenud ja sellepärast räägin edasi. 
Kui härra Martna ettepaneku teeb koos
olekut lõpetada ja homme koosolek on, 
siis wõin ka homme rääkida kuhu 
krediite ja kapitaale sisse mahutati, siis 
oli see riiklikult kui ka majanduslikult 
seisukohalt soowitaw, sest wõimatu oli 
ainult oma kapitaaliga äri wõi ettewõtet 
korralikult käima panna. Et need kapi-
taalid, mis ettewõtetesse mahutati, kohe 
kättesaadawad ja kohe tagasimaksetawad 
oleksid, see peaks igaühele selge ja aru
saadaw olema. Iseäranis püütakse põllu-
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meeste rühma kohta tähendada, et seal 
ridades on need kapitaalinõudjad ja tar
witajad, kes rahwa raha oma tasku pan
nud ja seda enam tagasi maksta ei taha ja 
selle rahaga ka lööwat tööd ei ole teinud. 
Kuid siin ei ole ükski kõnelejatest selleks 
ei ühtki fakti ette toonud, et põllumeeste 
rühma liikmed on need kapitaalid läbi 
löönud, ja ärid ja ettewõtted niiwõrd kõi
kuwal ja nõrgal alusel seisawad. Seda 
pole ükski kõneleja faktiga tõendanud. 
See oleks niisama kui wõtaksime kiwi 
kätte ja hakkaksime kedagi pilduma, ilma 
ühegi sihi ja eesmärgita. Sellel ei ole 
mingisugust mõtet. Kõnelejad, kes neid 
süüdistusi kõnetoolilt ette toonud, näidaku 
faktid ette, — kuid neid teil ette tuua ei ole. 
Küll aga on põllumeeste rühma poolt-ära 
näidatud, kuiwõrd ebasoodne oleks, kui 
antud laenud järsku tagasi nõutakse. 

Igalpool, kus ärikaubandus, kui ka põl
lumajandus edukalt töötawad, on krediidi-
wajadus tuntud ja krediite wõimaldatud. 
Raha mängib rahwa- ja riigimajanduses 
wäga tähtsat osa. (M. M a r t n a , sd.: 
K a s t õ e s t i ? ) Jah, härra Martna, — 
tõesti. Ja kui ettewõtetes kapitaali kunst
likult — see on laenu teel, on suurenda
tud ja selle läbi edu märgata, on kiidu
wäärt, et lööwat tööd tehakse. 

Mis põllumajandusesse puutub, mis 
riigi aluspõhi ja aluspind, siis ei ole, sõna 
tõsises mõttes, põllumajanduse kreditfi 
mitte olnud. Need on ebaõiged ja mitte 
soodsad krediidid, mis põllumeestel era-
ja riigipangast wäiksel mõõdul tarwitada 
on olnud. Wekslilaen ei ole põllumehe 
laen. Et põllumeestel krediita ei ole, ehk 
laenud ebasoodsad, ei ole mitte põllu
meeste rühma süü, sest põllumeeste rühm 
on Asutawast Kogust saadik toonitanud, 
et tuleb asutada põllumeeste pank, kust 
põllumehed raha laenata saawad, millega 
põllumajandust wõimalik tõsta oleks. 
Praegune maapanga seadus on rahaas
janduse alamkommisjonis, ja seaduse aru
andja ei kuulu mitte põllumeeste rühma ja 
seaduseelnõu ei nihku ega liigu paigast. 
See on ebaloomulik nähtus, et niisugune 
tähtis seadus rohelise kalewi all puhkab. 
Põllumehed on teiste pankade krediite 
tarwitanud ja püüdnud Eesti riigi ja rahwa 
majandust paremale järjele tõsta. Weksli-
laenud on lühlkeseajalised. Lühikeseaja-
lised wekslilaenud öeldakse ülesse ja põl
lumeestel ei ole kuskilt raha wõtta, mil
lega laenu ära maksaks. Siin tähendati 
härra Piiskar'i poolt, et meie rahwama-
jandusel ei ole kandwat jõudu, kui põllu

mehed laenusid teewad ja neid ära maksta 
ei suuda. Põllumees peaks enne laenu 
kalkulatsiooni tegema, kas tema suudab 
maksupäewal oma wõla ära maksta wõi 
mitte. 

Kui mina küsiksin härra Piiskar'ilt: 
Kui põllumehel põllutööriistu puudub ehk 
wana põllutööriist uuendada tuleb, kui 
raha puudub — mis teha. Sarnasel korral 
peab põllumees ärimehe juurde minema 
ja põllutööriista wõlgu paluma. Kui põllu
mehel raha ostmiseks puudub, siis palub 
ta põllutööriista weksli wastu wõlgu, loo
tuses, et maksutähtpäewal wekslit piken
dada saab. 

Siin tähendati rahaministri poolt, et 
ega see wiljapeksugarnituur ega niidu-
masin ei lähe wälja, kui oksjonil ära 
müüakse, mina härra ministri loogikast 
aru ei saa. Üksik põllumees paneb kapi
taali selleks majapidamisesse, et kasu 
saada, kuid mitte selleks, et seda oksjonil 
ära müüa lasta. See on lihtsalt panga läbi 
üksikute põllumeeste waranduste müü
mine. See ei ole mitte midagi muud kui 
lihtsalt waranduse sotsialiseerimine. Kui 
pannakse panga poolt press peale, olge 
head, kui maksta ei ole, siis müüme wa
randuse igasuguse hinna eest. Kui üksi
kud inimesed oma ettewõtetega sisse Ku
kuwad, kas see Teile siis hea on? ( S e 
g a n e w a h e 1 h ü ü e.) Wõib olla, teie 
seisukohalt küll. ( R a h a m i n i s t e r 0 . 
S t r a n d m a n : M i n a o l e n s i s s e 
k u k k u n u d o m a g i r o d e g a ja 
e n a m w ä l j a ei a n n a . ) 

Kui praegune Wabariigi Walitsus ame
tisse astus, siis deklareeris ja rõhutas 
seda, et tahab õieti nüüd selle eest hoolt 
kanda, et põllumajanduse riigis ka põllu
majandus paremale järjele tõstetud saaks. 
On täiesti loomulik ja arusaadaw, et 2—3 
kuu jooksul ei saa weel mitte põlluma
janduslikku kultuuri tõsta ega selleks 
suuri teeneid ära teha. Kuid on arusaa
daw ja paistab igale ühele selgelt silma, 
kui Wabariigi Walitsusel wähegi püüet 
oleks selles sihis töötada. On tõesti was-
tupidised nähtused esile tulnud, muu hul
gas krediitide kokkutõmbamine ka põllu
majanduse arwel. Põllumeestel on weel 
laenusid, mitte ainult Eesti pangas ja selle 
osakondades, waid ka teistes pankades. 
Mõnes pangas tullakse wastu ja piken
datakse laenusid, mõnes mitte. Teame, et 
erapankades on suurel mõõdul praegu 
laenude kokkutõmbamine. Laenude kok
kutõmbamise poliitikas on märgata, et 
erapangad, kellel on wõlad Eesti pangas, 
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et need põllumeestele antud laenud tagasi 
nõuawad, et Eesti panka laenu ära 
maksta. Selleläbi on paljud põllumehed 
kimbatusse sattunud. Härra Baars püü
dis seletada, et Wiljandis see lugu ei ole
wat nii. Mina ei taha siin seda mitte alla 
kriipsutada, kas see nii oli wõi mitte ei 
olnud, aga niisuguseid lugusid, nagu siin 
härra Jürman ette tõi, wõin mina ette 
tuua mitmed ja mitmed, et nii on erapan-
kades tehtud ja sellepärast loomulikult 
peaks seda edasi tehtama. Kui Teil huwi 
on, härra Weberman, ma ei keela Teid, 
Teie Võite ju koju minna. (E. W e b e r 
m a n , rhwsw.: Ma t a h a n T e i e k õ n e 
l õ p p u e n n e ä r a k u u l a t a . — A. 
R e i, sd.: T e i e e i t a t e s e 11 e g a j u 
e r a o m a n d u s t , k u i T e i e ü t l e t e , 
e t W õ l g a s i d e i t u l e t a g a s i 
m a k s t a , s e e on ju s o t s i a l i s t l i k 
p r i n t s i i p . — R a h a m i n i s t e r 0 . 
S t r a n d m a n : K u i s a a d a on, s i i s 
t u l e b s i s s e n õ u d a , k u i e n e s e l 
t u l e b m a k s t a , s i i s ei.) See ei ole 
õige, härra minister. Mina ei ole seda 
mitte nii öelnud, et kust saada on, sealt 
wõib sisse nõuda, aga kuhu anda on, sinna 
ei tule mitte maksta. Wõlad tulewad nii
wiisi tagasi nõuda, kuiwõrd wõlgnew 
ettewõte seda suudab tagasi maksta. 
Austatud Riigikogu liikmed, ärge arwake 
seda praegu naljaks. Teie wõite naerda 
selle üle küll, ja iseäranis härra Puskar 
wõib selle üle rõõmu tunda, — aga need, 
kellel on ettewõtetes laenatud raha, need 
ei näe laenu kokkutõmbamise poliitikas 
muud, kui ettewõtete pankrotti wiimist. 
Kas teie arwate, austatud Riigikogu liik
med, et see wäga loomulik on, et walori-
seerimise läbi praegu laenule 20—24% 
lisa maksta tuleb. Seda kõiki peab äri 
sissetuleku-summadest katma. Usun, et 
tingimata maksaks wõlawõtja parema 
meelega wõla ära, ennem, kui kõrgeid 
protsenta maksta tahaks. Põllumehe sei
sukohalt waadates on see wäga raske. 
Enne sõda, kui oli põllumajandus kõrgel 
järjel,* nii näiteks Saksamaal, kus üks 
Saksa professor kirjutas ja tegi näidete 
waral selgeks, et Saksamaal põllumajan
dus ei suutnud enne sõda rohkem maksta, 
kui 4% laenatud kapitaali pealt. Kui roh
kem makseti, siis pidi see mujalt tulema, 
kas peremehe palgast, wõi mingisugusest 
teisest ettewõttest, wõi jälle põhikapitaali 
arwelt. Kui praegu meie põllumajandus, 
niis igatahes madalamal järjel, peab töö
tama panga krediidiga, makstes 10 ja üle 
10%, siis on see äärmiselt ebanormaalne 

ja wiib põllumajanduse pankrotti. Siin 
wõidakse öelda, et põllumehele ei ole 
üldse laenu tarwis, põllumees ärgu lae
naku. ( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : K ü 
s i g e s e d a o m a m e e s t e k ä e s t ! ) 
Mul ei pruugi seda mitte oma meeste 
käest küsida. Tähendab, wõidakse öelda, 
et raha üldse laenata tarwis ei ole. Ehk 
jälle, ühel ilusal päewal wõtame katte ja 
korjame kõik Eesti margad ära, siis enam 
marga langemise hädaohtu karta ei ole. 
Nähtawasti selle poole sihib praeguse Wa
litsuse majanduspoliitika wälja. Meil on 
raha juba nõnda wähe, et tema sarnases 
kiires ringjooksus peab olema, nagu teie 
seda rahaministri kõnest kuulsite. Meil 
on ainult üle kahe miljardi raha liikwel ja 
riigi eelarwe on seitse miljardit, tähen
dab — siis peab raha wähemalt kolm 
korda riigikassast läbi käima, siis alles 
jõuab riik wäljaminekuid katta. See on 
margalt liig suur nõudmine, selle järele 
peab meie arenemata majanduspoliitika 
juures tingimata seisak tulema, sest meie 
rahwamajandus ei ole weel nii kiires 
tempos arenenud, et raha ringjooks nii 
kiire oleks. Niisugune majanduspoliitika 
ei ole mitte õige, seda wõib nimetada 
ämblikupoliitikaks. Ainult ämblik wõib 
enesele ette kujutada, et tema wõrk tu
gew on. Sarnane taktika on täielik ora-
wataktika, kus oraw ratta peal keerleb, 
ning mida kiiremini ta keerleb, arwab 
oraw, et tema miljonid kilomeetrid edasi 
liigub, kuna tegelikult paigal seisab, sest 
ratas ei liigu paigast ära, ning oraw ühes 
rattaga seisawad mõlemad paigal. Sar
nast taktikat ei maksaks tarwitada, see 
on enesepetmine. 

7. Koosoleku lõpe- E. W e b e r m a n 
tamine ja järgmise (rhwsw.): Et ko'OS-

koosoleku aja ja olek juba hommikust 
päewakorra kiud- õhtuni on kestnud ja 

laksmääramine. lootust ei ole, et 
koosolek niipea lõp

peda wõiks, teen ettepaneku käesolew 
koosolek lõpetada ja järgmine koosolek 
homme kell 5 õhtul pidada, wõttes päe-
wakorraks ülejäänud osa tänasest päe-
wakorrast, ning riigi 1924 a. kulude lisa-
eelarwe nr. 1 — II lugemisel. Oma ette
paneku põhjendamiseks toon ette järg
mist: Riigikogu liikmed põllumeestekogu
dest, kes ühes sotsialistidega erakorrali
selt nõudsid Riigikogu kokkutulemist, ei 
arwanud tarwilikuks kogu üleeilsel koos
olekul sõna wõtta, niisamuti ka tänase 
päewa jooksul, peale ühe. See kõik lasi 

6* 
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J u h a t a j a K. Wirma: Ettepanek 
on tehtud käesolewat koosolekut lõpetada 
ja järgmine koosolek ära pidada homme 
kell 5 p. 1. wõttes päewakorda kõik see, 
mis tänasest päewakorrast läbi wõtmata 
jäi ning: riigi, 1924 a. kulude lisaeelarwe 
nr. 1 — II lugemisel. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . ,Lõpetan 
koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 11.40 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees J. Tõnisson. 

Abiesimees K. Wirma. 

Abisekretäär Osk. Köster. 

arwata, et koosolek sellega lõpeb, nüüd 
on aga mingisugune kogupõllumeeste pa
raad alganud. Praegu on meil järjekorras 
terwelt 5 põllumeest sõna ootamas. Nii
moodi meie tänasel koosolekul küsimust 
lõpetada ei saa, sellepärast teen ette
paneku käesolew koosolek lõpetada ja 
järgmine koosolek ära pidada homme 
kell 5 peäle lõunat. Usun, et keegi põllu
meeste poolt algatud töötakistamist ei 
peaks lubama ja tänase koosoleku lõpeta
mise wastu ei ole. 

Abisekretäär J. Wain. 


